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روزنامه صبح ایران
اظهارات مکرون رئیس جمهوری  به  واکنش  ایران در  وزیر خارجه   
فرانسه مبنی بر آمادگی این کشور برای برگزاری ملاقات میان ترامپ و 
روحانی گفت: در سفر بیارتز گفتم دیداری بین رئیس جمهوری ایران و 
ترامپ قابل تصور نیست. محمد جواد ظریف افزود:در سفر بیارتز گفتم 
دیداری بین رئیس جمهوری ایران و ترامپ قابل تصور نیست. تا زمانی 
که آمریکا به جمع پنج بعلاوه یک بپیوندد و برجام را اجرا کند، در آن 
زمان هم گفت و گوی دو جانبه ای نخواهیم داشت. وی تصریح کرد: 
اینکه مسئولان فرانسوی و آمریکایی ها در این زمینه چه گفت و گوهایی

استاندار قم گفت: فاصله زیاد بین کلنگ زنی تا افتتاح طرح های عمرانی و حجم انبوه طرح های 
نیمه تمام و راکد، آفتی برای مدیریت در این استان است. بهرام سرمست روز سه شنبه در آیین 
افتتاح هنرستان فنی حرفه ای شهید مصطفی چمران به همراه هشت طرح آموزشی و پرورشی 
دیگر در هفته دولت افزود: توسعه هنرستان ها در این استان، سیاستی اصولی و متناظر به 
آینده است که ازنظر آینده شغلی وضعیت مطلوبی دارد. وی بیان کرد: طرح های آموزش وپرورش 
طرح های کاربردی و اساسی محسوب می شوند که با عملکرد خود می توانند آینده کشور را 
متحول کرده و افراد موثری را تحویل جامعه دهند. سرمست ابراز کرد: مدیریت استعدادها و 
به فعلیت رساندن آن ها مساله مهمی بوده که باید به نحو شایسته ای در آموزش وپرورش استان 
دنبال شود. وی با تاکید بر ضرورت سرمایه گذاری در مناطق محروم گفت: توسعه سرمایه گذاری 

در مناطق محروم استان به ویژه نیروگاه، سیاست کاربردی و اساسی است.

مدیرعامل شرکت گازاستان قم گفت : ۹۹.۵ درصد از جمعیت شهری و ۹۲ درصد از جمعیت 
روستایی قم از نعمت گاز بهره مند هستند که در مجموع شدت نفوذ انرژی گاز در این استان ۹۴ 
درصد است.  علیرضا نصیری  پیش از ظهر دیروز درجمع خبرنگاران  اظهارداشت :در حال حاضر 
۶ شهر این استان دارای شبکه گازرسانی است و از ۱۵۶ روستایی که قابلیت گازرسانی دارد، ۱۳۶ 
روستا از نعمت گاز بهره مند می باشد. وی  افزود: شرکت گاز استان قم بیش از ۴۰۰ هزار مشترک 
دارد که از این تعداد، بخش خانگی با ۳۷۴ هزار مشترک، بخش تجاری و عمومی با ۲۲ هزار مشترک 
و صنایع جزء و عمده ۳۵۰۰ مشترک از نعمت گاز بهره مند می باشند. وی ادامه داد :در حال حاضر 
حدود ۲۰ پیمانکار در سطح شهرها، روستاها و محورهای صنعتی در حال فعالیت هستند که در 
مجموع به طور متوسط حدود ۱۰۰ کیلومتر خط تغذیه و شبکه گذاری جدید در سطح استان 

انجام می شود. نصیری  با اشاره به موضوع گازرسانی به روستاهای استان قم، بیان کرد: 

 وزیر اطلاعات با بیان این که دستگاه های اطلاعاتی می توانند جریان 
نفوذ را تشخیص دهند، گفت: نفوذی ها داغ ترین شعارهای حاکمیتی 
را سر می دهند و دیگران را به ضدیت با نظام و حاکمیت متهم می کنند.
المسلمین سید محمود علوی روز سه شنبه در  و  حجت اسلام 
حاشیه مراسم بزرگداشت شهدای شهریور ماه در پاسخ به سوالی 
درباره ادعای برخی از نمایندگان مبنی بر وجود گروه نفوذی در وزارت 
نفت و اینکه اطلاعات این افراد موجب توقیف نفتکش ایرانی شد،   

گفت:  این که ادعا شود در فلان دستگاه نفوذ شده است، این صرف 

 محمد جواد ظریف :

دیداری بین روحانی و ترامپ
 روی نخواهد داد

استاندار قم :

طرح های نیمه تمام آفتی برای مدیریت استان است
مدیرعامل شرکت گاز  استان قم  اعلام کرد

ضریب نفوذ ۹۴ درصدی گاز در استان  قم

وزیر اطلاعات:

نفوذی ها داغ ترین شعارهای 
حاکمیتی را سر می دهند

در واکنش به درخواست ترامپ برای دیدار با روحانی مطرح شد؛

رئیس جمهوری :عکس گرفتن با  
روحانی امکان پذیر نیست

رئیس سازمان انرژی اتمی :

تولید اورانیوم را به 50 تُن می رسانیم 

بازگشت فردوسی پور با »فوتبال 120« 

  حدود ۶ ماه تا آغاز رقابت های انتخابات مجلس زمان باقی است. جناح اصلاح طلب همچنان برای مشارکت یا عدم مشارکت 
در انتخابات به جمع بندی نرسیده است. در جریان اصولگرا اما هیچ تردیدی برای مشارکت حداکثری و همه جانبه در انتخابات 
وجود ندارد و همین قطعیت و عدم تردید خود منشأ برخی شک وشبهه های دیگر شده است. چراکه همه می خواهند به سهم 
خود حضور جدی در انتخابات داشته باشند و هریک وزنی مجزا برای خود متصورند.هیچ یک از طیف ها و چهره های شاخص 
اصولگرا، برای لیدری و هدایت جریان دیگری را محق تر از خود نمی داند و هیچ کس هم حاضر نیست ذیل دیگری تعریف شود و 

از سهمی که به زعامت برای خود قائل است، چشم پوشی نماید.

فرمان هدایت شورای وحدت اصولگرایان در دست کیست؟ 

ردصلاحیتمیانهروها
درشورایوحدت

رییس جمهور کشورمان در واکنش به اعلام آمادگی های 
مکرر رییس جمهور ایالات متحده آمریکا برای دیدار با 
همتای ایرانی خود با تاکید بر این که ما به دنبال حل مسائل 
دنبال  به  ما  گفت:  هستیم،  معقول  راه  از  مشکلات  و 

عکس )گرفتن( نیستیم و این که کسی بخواهد با حسن 
روحانی عکس بگیرد، امکان پذیر نیست.  حجت السلام 
والمسلمین حسن روحانی روز- سه شنبه- در مراسم آغاز 

ساخت مسکن در قالب طرح اقدام ملی تولید مسکن با 
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استفاده از رانت اطلاعات و اخبار قبیح است

صدور حکم حبس برای سه عنصر نفوذی

سخنگوی قوه قضائیه:

مجازات یقه سفیدها 
با اولویت و قاطعیت

 انجام می شود 
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وزیر راه و شهرسازی:

امید به خانه دار شدن را به زیر ۱۰ سال می رسانیم

 

 در نظر دارد به استناد مجوز مصوبه هیات مدیره محترم سازمان، انجام خدمات بازدید، سرویس، تعمیرات، 
نگهداری و نظافت تعداد 16 دستگاه آسانسور کششی در پارکینگ طبقاتی زائر را به شرح ذیل به مدت 

یکسال شمسی و از طریق مناقصه عمومی به شرکت واجدالشرایط واگذار نماید.
  لذا متقاضیان در صورت تمایل می توانند جهت اطلاع از شرایط و دریافت اسناد و شرکت در مناقصه  از تاریخ 
نشر آگهی دوم به جز ایام تعطیل تا پایان وقت اداری روز یکشنبه مورخه 13۹8/6/17 به نشانی قم، بلوار غدیر، 
جنب جایگاه گازCNG و تالار آرین، واحد امور قراردادهای سازمان مراجعه و در صورت نیاز با شمارۀ تلفن های 

۳۲۴۲۵۰۵8  داخلی های ۱۴۱ و ۱۴۲ تماس حاصل فرمایند.
توضیحات : 

  میزان سپرده شرکت در مناقصه، مبلغ )به عدد(: ۱۵۰.۰۰۰.۰۰۰ ریال )به حروف(: یکصد و پنجاه میلیون 
ریال به صورت ضمانت نامه بانکی با اعتبار سه ماه یا فیش واریز نقدی به حساب سپرده شمارۀ ۱۰۰۷8۹۴۲۶۵۵۷ 

نزد بانک شهر شعبه میدان جهاد قم به نام سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم.
هرگاه برندگان اول و دوم مناقصه حاضر به انعقاد قرارداد نشوند، سپرده آنان به ترتیب ضبط خواهد شد. 

 هزینه درج آگهی به عهده برنده مناقصه می باشد. 
سازمان در رد یا قبول هریک از پیشنهادها مختار است.

پیشنهادات رسیده ساعت 11:00 صبح روز چهارشنبه مورخه 13۹8/6/20 در محل سازمان، در کمیسیون 
مناقصه مطرح و پس از بررسی و کنترل اسناد، برنده مناقصه اعلام خواهد شد. همچنین حضور پیشنهاد 

دهندگان یا نمایندگان آنها در کمیسیون مجاز نمی باشد.
سایر اطلاعات و جزئیات در اسناد مناقصه مندرج است.

  آگهی  مناقصه عمومی ) نوبت دوم(

سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم

سازمانحملونقلوترافیک
شهرداریقم

رئیس سازمان انرژی اتمی گفت: در سال های اخیر از تولید ۱۰ تن اورانیوم به ۳۰ تن 
رسیده ایم و این میزان را به ۵۰ تن خواهیم رساند. 

علی اکبر صالحی در بازدید از سایت تحقیقات هسته ای کشاورزی و پزشکی البرز اظهار 
داشت: روند پیشرفت های هسته ای را در کشور خوب است و فعالیت های حوزه اکتشاف و 
استخراج و تحقیق و توسعه با پیشرفت های چشمگیر روبروست؛ در سال های اخیر از تولید 

۱۰ تن اورانیوم به ۳۰ تن رسیده ایم و این میزان را به ۵۰ تن خواهیم رساند.
صالحی ادامه داد: در حوزه اکتشاف و استخراج، قدم های بلندی برداشته شده و موفق 
شده ایم با توان داخلی بیش از 8۰ درصد ذخایر معدنی ایران را شناسایی کرده و خدمات 

متعددی به وزارت نفت، و مرکز تحقیقات زمین شناسی ارائه دهیم.
رئیس سازمان انرژی اتمی، از بومی سازی فناوری های هسته ای خبرداد و گفت: سالن 
مدرن سانتریفیوژ که به تازگی راه اندازی شده، ظرفیت تولید 6۰ سانتریفیوژ مدرن را در روز 

داراست و در زمینه تحقیق و توسعه نیز از فاز مهندسی معکوس به فاز طراحی رسیده ایم.
که   IR6  نسل توانستیم  جدید  سانتریفیوژ های  روی  توسعه  و  تحقیق  با  افزود:  وی 
اعتراض بسیاری از کشور های خارجی را به دنبال داشت، نصب کنیم. صالحی در ادامه 
از پروژه های هسته ای در حال ساخت خبر داد و گفت: بیمارستان عظیم هسته ای کشور 
در سایت البرز در زمینی به مساحت ۱۰ هکتار در حال ساخت است که تنها 6 نمونه این 

بیمارستان در دنیا ساخته شده است و مشابهی در منطقه غرب آسیا ندارد.
صالحی افزود: این بیمارستان فوق تخصصی برای درمان انواع سرطان از طریق تابش 

یون های پروتون فعالیت خواهد کرد.
رئیس سازمان انرژی اتمی گفت: طراحی و تامین مالی تجهیزات این بیمارستان نزدیک 
به 2۰۰ میلیون یورو است که در حال حاضر تجهیزات آن سفارش داده شده و نیمی از 
هزینه آن هم تامین شده است که در صورت محقق شدن برنامه ها، این بیمارستان سال 

۱4۰۳ کاملا به بهره برداری می رسد.

رئیس سازمان انرژی اتمی :

تولید اورانیوم را به 50 تُن می رسانیم 

عکس:  حسن شیروانی
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اخبار

ماجرای ما و آمریکا بعد از برجام

اگر مذاکره ای در کار باشد!
ما خوب یاد گرفته ایم چگونه خود را همیشه تکرار کنیم.  

در مقابل تجربه مقاومت می کنیم، تا ویرانمان نکند. تلاش 
می کنیم تجربه ها را چنان مصادره کنیم که خود دست 

نخورده و ترک برنداشته بر جا بماند. اگر هم ترک برداشت، سعی می کنیم به آن بی اعتنا 
بمانیم، باشد تا در یک تجربه موافق دیگر، آن را جبران کنیم. 

هنوز نمی توان در باره مذاکرات احتمالی ایران و آمریکا قضاوت کرد. اما تا همین  جا 
می توان تجربه ماه های گذشته را مرور کرد. آن را یک تجربه پیش روی همگان بر شمرد، 
و از هر کس خواست نسبت به موضع گیری های خود بازاندیشی کند، و به جای تکرار 
خود، خود را بازآفرینی کند.  وقتی ترامپ از برجام خارج شد، سه صدای بلند طنین 
انداز شد. اول صدای براندازان بود. تصورشان این بود که دیگر کار تمام است و نشستند 
و به بعد از جمهوری اسلامی اندیشیدند. دوم صدای برخی از چهره های اصلاح طلب 
بود، آنها توصیه کردند اگر آب دست مسئولان است زمین بگذارند و به شتاب به مذاکره 
با ترامپ تن دهند. صدای سوم صدای اصولگرایان تندرو بود. آنها از مقاومت تمام عیار 
سخن گفتند. گفتند آمریکا به زودی در مقابل قدرت عظیم ایران عقب نشینی خواهد 

کرد و ایران را در آستانه یک پیروزی بزرگ بر همه قدرت های جهان و منطقه دانستند.  
اگر مذاکراتی در جریان باشد، احتمالًا این هر سه صدا تلاش می کنند خود را از زیر 
بار این اتفاق خشک و سالم و ترک برنداشته بیرون بیاورند. براندازان سکوت می کنند، اما 
در دل امید می اندوزند که مذاکرات شکست بخورد و آنها دوباره بر طبل و سنج گذشته 
بکوبند. اصلاح طلب ها احتمالًا مدعی خواهند شد از اول درست می گفتند و شروع 
مذاکرات نشانه صدق ادعاهای آنان است. جناح مقابل را متهم می کنند که برای کشور 
هزینه بیهوده ساختند. اما اصولگرایان تندرو، مذاکره را بیهوده قلمداد می کنند، در دل 

امید می برند کار به جایی نرسد و حتی اگر دستشان رسید اختلال هم می کنند. 
به این ترتیب رویداد نابه هنگام و غیر منتظره مذاکره میان ایران و آمریکا، تجربه ای 
خواهد بود که هیچ کس خود را به آب آن نمی زند. هر کس خود را تکرار می کند یکی 
با تاکید بر اهمیت آن، و دیگری با انکارش.  اگر مذاکره ای میان ایران و آمریکا جریان 
پیدا کند، براندازان باید تصدیق کنند، نظام بیش از آنچه فکر می کنند قدرت بازیگری 
در دوره های بحرانی دارد. می تواند با تکیه بر ریشه های اجتماعی و تمهیدات منطقه ای 
بیش از آنچه فکر می کنند ایستادگی کند. آمریکا هم در اعمال قدرت محدودیت دارد 
و هر چه بخواهد قادر به انجامش نیست. اصلاح طلبان باید تصدیق کنند سیاست 
منحصر به گفت وگو نیست. سویه جدالی سیاست را نباید فراموش کرد و سویه جدالی، 
نیازمند اعمال قدرت، بازیگری درست و مقاومت معقول است. اصولگرایان تندرو هم باید 
بیاموزند هیچ قدرتی نامحدود نیست، و اعمال قدرت بدون توجه به محدودیت هایش، 
خنجر به پشت خود کوبیدن است.  ماجرای ما و آمریکا بعد از برجام، یک رویداد بزرگ 
سیاسی است. اما این تجربه به شرطی به یک تجربه پربرکت جمعی تبدیل خواهد شد 
که هر یک از بازیگران دامن خود را به تجربه بیالاید، خیس شود و خود را بازآفرینی کند. 
ظرفیت بازآفرینی را هنگامی می توان افزایش داد که بازیگران از خیال تحقق یک هدف 
بزرگ در زمان کوتاه دست بردارند. برانداختن جمهوری اسلامی برای براندازان، تحقق 
بخشیدن به یک دموکراسی تمام عیار برای اصلاح طلبان و به کار آوردن یک رژیم تماماً 
انقلابی یا تماماً اسلامی، برای اصولگرایان تندرو، اهداف به ظاهر بزرگ است. اما هر 
کدام با علم اهداف بزرگ، درصدد جا به جایی مردان قدرتی به جای مردان دیگر قدرتند. 
همه در به حساب نیاوردن مردم هم داستان خواهند بود. همه هم داستانند در تبدیل 
سیاست به چرخیدن در بر همان پاشنه پیشین.   همه با فریاد تغییرات بزرگ، به تداوم 
یک منطق تکرار شونده کمک می کنند. مردان سیاست ایرانی، به ندرت دست به چنین 
بازاندیشی هایی می زنند. همه خود را تکرار می کنند. اما مردم اینچنین نیستند. مردم 
خوب در آب تجربه ها خیس می شوند. حافظه هاشان فعال است. فاصله میان مفاهیم 
تکرار شونده و واقعیت های سترگ را مشاهده می کنند. نمی توانند تجربه های زیسته 
خود را خوب بیان کنند. اما می دانند که در رسانه ها، حرف های مفت بسیار است. سخن 
متفاوتی نمی سازند، اما به سخن های موجود هم بی اعتنایی می کنند. این راز و رمز 
فاصله میان مردم و صحنه متعارف سیاسی در ایران امروز است.  اگر نیروهای سیاسی 
خود را نقد و بازیابی کنند. در خلال این بازیابی فرصت دیدن دیگری را هم پیدا می کنند. 
فرصت دیدن خود را هم خواهد یافت. در نتیجه وحدتی حاصل نمی شود، اما هر کدام 
با زبان و روایت تازه، به صحنه بازخواهد گشت. همین تغییر در صدا و سخن و واژگان، 
درونی کردن تجربه برای مردم است و کمک کردن به آنکه رویدادها به تجربه های جمعی 

تبدیل شوند و خرد جمعی را بیافزایند.
عضو هیئت علمی دانشگاه شهید بهشتی

برداشتن صفرها از پول 
مفید است، اگر...

هر یک از ما به شغلی و کاری مشغول هستیم، عده ای از 
ما تعریف و تمجید می کنند، عده ای هم طعنه می زنند یا 
تنقید می کنند، و البته روح ما از تعریف و تمجید خشنود و 

فربه می شود و از انتقاد کدر و کسل می شود. کسانی که از ما تعریف می کنند، یا عاشق 
ما هستند که اصلا عیوب ما را نمی بینند، یا گروه متملقان هستند، یا گروهی که از ترس 
بدی های ما را خوب جلوه می دهند، و البته گروه چهارمی هم هستند که از فرط دشمنی 

که با ما دارند از کارهای ناصواب ما تمجید می کنند که ما را به اشتباه بیاندازند.
منتقدان هم البته برخی از سر خیرخواهی انتقاد می کنند و برخی از سر حسد و برای 
تخریب روحیه و برخی هم چون ذاتا همه چیز را سیاه می بینند و خوبی ها را هم بدی 
می بینند. حال این ما هستیم که باید این تمجیدها و تنقیدها را بشنویم، و کارهای خود را 

هم بررسی کنیم و بفهمیم کدام حرف صحیح و کدام حرف نا صحیح است.
وقتی یک خبرگزاری معتبر از عملکرد دستگاه اقتصادی کشور تمجید می کند، خوب 
است آقایان سردمداران اقتصاد کشور بنشینند کلاه خود را هم قاضی قرار دهند و 
بگویند خوب ما در مردادماه سال ۹2 سکان اقتصاد کشور را با دلار ۳2۰۰ تومانی در 
دست گرفتیم، الان هم بعد از شش سال، حدود ۱2۰۰۰ تومان است، در حالی که در 
این مدت اجازه داده شده که دلار ۱8۰۰۰ تومان هم در بازار مورد معامله قرار بگیرد، و 
البته دلارهای سهمیه ای )یا به قول من رانتی( هم به قیمت های پایین تر از بازار فراوان 
مورد معامله قرار گرفته است. اگر منحنی نمایشی رسم شود، مشاهده می شود که در این 
شش سال چه مقدار از نوسان شکل گرفته و مخصوصا در سال ۹۷ که طوفانی از نوسانات 
ویرانگر اقتصاد کشور را مورد هجمه قرار داد. خوب آیا اگر سعی می شد نرخ ۳2۰۰ 
تومانی با یک شیب ملایم و رو به بالا با احتساب تفاضل نرخ های تورم و بهره داخل و 
خارج و بدون تاثیر پذیری از موفقیت های سیاسی مربوط به برجام، افزایش می یافت و 
البته دلارهای رانتی هم به هیچ بهانه ای حتی خیر خواهانه به بازار تزریق نمی شد، بهتر 
نبود؟ که در آن صورت مسلما قیمت فعلی دلار از ۷۵۰۰ تومان بیشتر نمی توانست باشد.
یا اگر نرخ بنزین که شش سال پیش هم همین یک هزار تومان بوده، اگر همراه نرخ 

تورم تعدیل می شد، بهتر نبود؟ و همچنین برای سایر حامل های انرژی.
آیا اگر به مسافران خارج از کشور دلار رانتی نمی دادیم و عوارض خروج از کشور را هم 
جوری تعدیل می کردیم که سفرهای داخلی برای مردم جذاب تر می شد و گردشگری 
داخلی رونق می یافت و با استفاده درآمد حاصل از محل عوارض خروج از کشور هتل ها و 

گردشگاه ها و امکانات برای شهرهای خودمان می ساختیم، بهتر نبود؟
و ده ها سوال دیگر،

آن خبرگزاری که می آید می گوید ۳۰ درصد ارزان شدن دلار نقطه مثبتی است، خوب 
است ما از خودمان بپرسیم، به چه دلیل می باید قیمت پول ملی ما تقویت می شد؟

آیا نرخ بهره ما به استانداردهای جهانی نزدیک شده بود؟
آیا نرخ تورم ما نسبت به نرخ تورم کشورهای حوزه دلار کمتر نشان می دهد؟

آیا نرخ بیکاری در کشور کاهش یافته است؟
آیا سرمایه گذاری در صنایع و معادن کشور افزایش چشمگیری داشته است؟

پس چرا پول ملی باید تقویت شود؟ اگر به طور مصنوعی این کار صورت بگیرد که غلط 
است، و اگر بگویند قبلا به طور مصنوعی بالا رفته بود و حالا پایین آمده که باید بگوییم با 

عذر خواهی قبلا کاری، اشتباه کرده بودید که اجازه دادید این گونه بالا برود.
راجع به برداشتن صفرها هم از پول ملی قبلًا گفته بودم در دو صورت برداشتن صفرها 
می تواند مفید یا حتی لازم باشد. یکی این که وضعیت اقتصادی کشور روبه بهبود باشد 
یعنی نرخ تورم و بهره و نرخ بیکاری به سطح استانداردهای بین المللی نزدیک شده باشد 
و امید این را داشته باشیم که با برداشتن صفرها چند سال دیگر باز بالا رفتن قیمت ها، 

این صفرها باز نگردد.
و در حالت دوم این که تعداد صفرهای غیر کاربردی به قدری زیاد باشد که در عملیات 
حسابداری اشکال ایجاد کند که متاسفانه در مورد اول، خوشبختانه مورد دوم، هنوز 

اتفاق نیافتاده است.
* رییس اسبق کانون صرافان

ظریف:

 15 شهریورگام سوم را برمی داریم
 وزیر امورخارجه کشورمان در پاسخ به این سوال که آیا ایران گام سوم را اجرایی می کند، 
خاطر نشان کرد: مگر اینکه اروپا همین حالا دست به اقدام بزند. گام سوم از شش 
سپتامبر )۱۵ شهریورماه( آغاز می شود. اگر بتوانیم با اروپا به یک فهم مشترک برسیم و 
اروپایی ها اجرای آن را آغاز کنند، ما دست به این کار نمی زنیم. محمدجواد ظریف در 
گفت وگو با روزنامه تاگس آنسایگر درباره اینکه گام سوم چه خواهد بود، گفت: ما هنوز 
نمی دانیم. یک دیدگاه این است که گام سوم ما همچون دو مورد قبلی به گونه ای باشد 
که قابل بازگشت هم باشد. دیدگاه دیگر این است که تا به حال نیز ۱2۰ روز به اروپایی ها 
فرصت داده ایم اما اکنون در شرایطی هستیم که زمان گام های قاطعانه تر فرارسیده است.

آیت الله احمد جنتی  :

فعالیت موشکی را با سرعت بیشتر ادامه می دهیم
 رئیس مجلس خبرگان رهبری، گفت: به کوری چشم دشمنان، ما فعالیت موشکی و 

دفاعی خود را با سرعت بیشتر ادامه خواهیم داد.
آیت الله احمد جنتی  سه شنبه  در حاشیه بازدید از سامانه موشکی "باور ۳۷۳" و 
نمایشگاه دستاوردهای وزارت دفاع، طی سخنانی در جمع خبرنگاران با اشاره به این 
بازدید، گفت: همانطور که خداوند متعال در قرآن مجید نیز فرموده، مومنان دارای بنیان 
مرصوص هستند و من در بازدید امروز متخصصان و جوانان زیادی را از نزدیک دیدم که 
همگی دارای این ویژگی بودند. وی افزود: امروز در نمایشگاه دستاوردهای وزارت دفاع، 
تجهیزات و سامانه هایی را از نزدیک دیدم که در گذشته، هیچ کس حتی در خواب هم 
نمی دید که جوانان و متخصصان کشورمان بتوانند چنین سامانه ها و تجهیزاتی را طراحی 
و تولید کنند، اما این جوانان اراده کردند و توانستند این سامانه ها را بسازند. دبیر شورای 
نگهبان تصریح کرد: امروز بسیار خوشحال شدم از اینکه متخصصان وزارت دفاع، جهان 
اسلام و مردم مسلمان منطقه و ایران را با طراحی سامانه های بومی و مدرن، آبرومند کرده 
اند و این مایه افتخار کشورمان است. آیت الله جنتی ادامه داد: ما باید در مقابل ظلم و 
ظالم بایستیم و برای این ایستادگی، نیاز به تجهیزات و ادوات پیشرفته نظامی داریم که به 
لطف الهی، متخصصان صنعت دفاعی این تجهیزات را طراحی و تولید کرده اند و از نظر 
من، این عزیزان همگی از سربازان امام عصر )عج( هستند. وی با بیان اینکه من هر چه 
بگویم، عظمت کارها و اقدامات بسیاری خوبی که عزیزان در وزارت دفاع انجام داده اند 
را نمی توان منتقل کنم، تصریح کرد: به کوری چشم دشمنان ما لحظه ای دست از تولید 
تجهیزات و ادوات مورد نیازمان برنمی داریم. رئیس مجلس خبرگان رهبری همچنین 
اظهار داشت: این روزها دشمنان سخن از ممنوعیت فعالیت موشکی جمهوری اسلامی 
به زبان آورده و می گویند که ایران نباید موشک بالستیک داشته باشد؛ به کوری چشم 
دشمنان، ما فعالیت موشکی و دفاعی خود را با سرعت بیشتر ادامه خواهیم داد. آیت الله 
جنتی در پایان از زحمات سرتیپ امیر حاتمی وزیر دفاع، سردار قاسم تقی زاده جانشین 

وزیر و مسئولان و متخصصان وزارت دفاع قدردانی کرد.

وزیر اطلاعات:
نفوذی ها داغ ترین شعارهای حاکمیتی را سر می دهند

 وزیر اطلاعات با بیان این که دستگاه های اطلاعاتی می توانند جریان نفوذ را تشخیص 
دهند، گفت: نفوذی ها داغ ترین شعارهای حاکمیتی را سر می دهند و دیگران را به 

ضدیت با نظام و حاکمیت متهم می کنند.
حجت اسلام و المسلمین سید محمود علوی روز سه شنبه در حاشیه مراسم بزرگداشت 
شهدای شهریور ماه در پاسخ به سوالی درباره ادعای برخی از نمایندگان مبنی بر وجود 
گروه نفوذی در وزارت نفت و اینکه اطلاعات این افراد موجب توقیف نفتکش ایرانی شد،   
گفت:  این که ادعا شود در فلان دستگاه نفوذ شده است، این صرف ادعا است و شناخت 
و شناسایی جریان نفوذ و عناصر نفوذی کار هر دستگاهی نیست. وزارت اطلاعات با یک 
عمر سی و اندی ساله کار اطلاعاتی به این نبوغ اطلاعاتی رسیده که می تواند جریان 
نفوذ را با سختی و پیچیدگی بسیار زیاد شناسایی کند. وزیر اطلاعات با بیان این که فقط 
دستگاه اطلاعاتی می تواند جریان نفوذ را تشخیص دهد و افراد نفوذ کرده را شناسایی 
داغ ترین  کنند  نفوذ  و می خواهند  نفوذ عمل کرده  پروژه  در  که  افرادی  افزود:   کند، 
شعارهای حاکمیتی را سر می دهند و خیلی سریع دیگران را به ضدیت با نظام و حاکمیت 
متهم می کنند. علوی تاکید کرد: چون تنها دستگاه اطلاعاتی است که آنها را شناسایی 
می کند، آنها به عناوین مختلف به دستگاه اطلاعاتی حمله می کنند و اگر بتوانند سعی می 

کنند ریشه دستگاه اطلاعاتی را در بیاورند.

معاون هماهنگی وزارت کشور:

بی طرفی و اجرای قانون سرلوحه 
مجریان انتخابات باشد

معاون هماهنگی وزارت کشور با بیان اینکه اصل رعایت بی طرفی و اجرای قانون 
سرلوحه مجریان انتخابات باشد، گفت: برگزاری انتخابات با شکوه در امنیت کامل توام با 
حضور حداکثری مردم موجب ناامیدی دشمن و خنثی شدن نقشه های آنها خواهد شد.
سید سلمان سامانی در دیدار معاون سیاسی استاندار زنجان و فرمانداران این استان با 
اشاره به برگزاری انتخابات مجلس شورای اسلامی در اسفندماه سال جاری اظهارداشت: 
عوامل اجرایی و مجریان انتخابات باید در این ایام از هر گونه رفتار و اقدام شائبه انگیز 
خودداری کنند، هر چه که در توان داریم باید برای حضور حداکثری مردم در پای صندوق 
های رای به کار بگیریم و فرمانداران به عنوان مدیران عالی دولت در شهرستان ها نقش 
کلیدی در این عرصه دارند. سامانی تصریح کرد: برگزاری انتخابات با شکوه در امنیت 
کامل توام با حضور حداکثری مردم موجب ناامیدی دشمن و خنثی شدن نقشه های آنها 
خواهد شد. اصل رعایت بی طرفی و اجرای قانون سرلوحه مجریان انتخابات باشد. معاون 
هماهنگی وزارت کشور در ادامه دستاوردهای دولت را یکی از وظایف مهم فرمانداران 
عنوان کرد و افزود: زمان مهمترین داشته ماست و اگر زمان را به نحو شایسته مدیریت 
نکنیم، زمان مدیر ما خواهد شد و ابزار مدیریت زمان تصمیم گیری مبتنی بر قانون و به 
موقع در مسائل است. سامانی حمایت از رونق تولید و بهبود وضعیت معیشتی مردم را 
یکی از اصلی ترین وظیفه فرمانداران عنوان کرد و گفت: فرمانداران در شورای برنامه 
ریزی فعالیت واحدهای تولیدی را مستمراً رصد کنند و در کم ترین زمان ممکن نسبت 
به رفع مشکلات آنها اقدام کنند، هیچ واحد تولیدی نباید به دلیل مشکلات نقدینگی و 
... تعطیل شود، دولت از همه توان و ظرفیت خود برای حل مشکلات واحدهای تولیدی 

استفاده خواهد کرد و فرمانداران باید در این زمینه نقش بسیار فعالی ایفا کنند.

 توکلی در نامه ای به وزیر نفت :
مانع از هزینه کرد اضافی از سوی شرکت گاز شوید

 رئیس هیأت مدیره سازمان مردم نهاد دیده بان شفافیت و عدالت با ارسال نامه ای به 
وزیر نفت از وی خواست تا از هزینه کرد اضافه برای اجاره ساختمان جدید شرکت گاز 
جلوگیری کند. احمد توکل طی نامه ای به بیژن زنگنه وزیر نفت، بابت رهن و اجاره یک 
مجتمع آپارتمانی توسط شرکت ملی گاز هشدار داد و نوشت: ارزیابی کارشناسان حوزه 
انرژی دیده بان شفافیت و عدالت این است که ساختمان های شرکت گاز پاسخگوی 
نیازهای فعلی آن است و اگر به فرض ساختمانی از نظر ایمنی مشکل داشته باشد، تخلیه 
دیگر ساختمان ها به این بهانه موجه نیست.  توکلی با بیان این که بررسی ها نشان می دهد 
سایر ساختمان های شرکت گاز این ظرفیت را دارند که پذیرای کارمندان و خدمات یک 
ساختمان شوند، افزود: همه می دانیم در وضعیت فعلی که کشور با محدودیت های شدید 
اقتصادی مواجه است، صرفه جویی حکم دین و عقل و قانون و از اولویت های دولت است، 
متأسفانه بنا به گزارش های دریافتی، شرکت مهندسی و توسعه گاز ایران در حال نهایی 
کردن قرارداد اجاره  آپارتمان چند طبقه تجاری در خیابان مطهری است. وی با اشاره به 
ارقام مندرج در این قرارداد با مبلغ ۵۰ میلیارد تومان پیش پرداخت )رهن( و میلیاردها 
تومان اجاره و ۱۵ میلیارد تومان برای پارتیشن بندی، خواستار جلوگیری از این هزینه کرد 

غیرمعقول شده است.

آشنا: 

روحانی نه کم کار و نه کم توجه است
 رئیس مرکز بررسی های استراتژیک ریاست جمهوری در حساب کاربری خود در توئیتر 
نوشت:  حسن روحانی نه بی نقص است و نه شاید خیلی دوست داشتنی اما نه کم کار است 

نه کم توجه.
»حسام الدین آشنا« روز سه شنبه در رشته توییتی درباره روز کاری حسن روحانی رییس 

جمهوری نوشت: »برای ثبت در تاریخ 
 ۱.روحانی معمولا از شنبه تا چهارشنبه بین ساعت ۷.4۵ تا 8.۱۵ صبح وارد ریاست 
جمهوری و بین همین ساعات غروب با چمدان هایی از کارتابل های اداری خارج می شود.

 2. معمولا تا ساعت 2۳.۳۰ کارهای آنی دفتر به منزل ارسال می شود.
 ۳. معمولا هیچ کارتابلی بیش از 24 ساعت در اتاق یا نزد رئیس جمهور باقی نمی ماند.

 4.معمولا در روزهای پنجشنبه از ساعت 8.۳۰ تا ۱8 چندین جلسه ثابت را اداره کرده و 
ملاقات های ضروری را انجام می دهند.

 ۵. معمولا روزهای جمعه تماس های تلفنی با برخی وزیران و معاونان و استانداران دارند.
برادران و خواهران عزیز! حسن روحانی نه بی نقص است و نه شاید خیلی دوست داشتنی 

اما نه کم کار است نه کم توجه.
 یادمان باشد!

 ۱. زخم زبان از زخم بستر بدتر است
٢.در فرهنگ اسلامی تکرار یک دروغ آن را تبدیل به راست نمی کند.«

وزیر ورزش و جوانان :

بانک ها موظف به پرداخت وام ازدواج
 با یک ضامن هستند

 وزیر ورزش و جوانان با اشاره به مشکل ضامن برای وام ازدواج تصریح کرد: در قانون 
یک ضامن برای وام ازدواج آمده است در حالی که برخی بانک ها دو ضامن از جوانان 
می خواستند که خوشبختانه با دستور دو هفته قبل رئیس بانک مرکزی این مشکل حل 

شد و الان بانک ها موظف هستند با یک ضامن وام ازدواج را پرداخت کنند.
مسعود سلطانی فر افزود: در سال ۹2 رقم وام ازدواج جوانان سه میلیون تومان برای هر 
کدام از زوجین بود که با توجه به وضعیت اقتصادی کشور و افزایش هزینه ها، با دستور 
رئیس جمهوری و تصویب مجلس این رقم امسال به ۳۰ میلیون تومان برای هر یک از 

زوجین افزایش پیدا کرد.

است  معتقد  مجلس  ملی  امنیت  کمیسیون  عضو 
می  صورتی  در  اقتصادی  مفاسد  دادگاه های  برگزاری 
تواند به اعتمادسازی منجر شوند که مردم از سرنوشت 

پول ها و اموال غارت شده مطلع شوند.
حشمت الله فلاحت پیشه عضو کمیسیون امنیت ملی 
و سیاست خارجی مجلس در پاسخ به این سوال که چرا 
برگزاری دادگاه مفاسد اقتصادی چندان به اعتمادسازی 
بین مردم کمک نکرده است، گفت: مفاسدی که در ایران 
شکل می گیرد و افشا می شوند، سریعا هم رقم هایش 
اعلام می شود، وقتی که مردم رقم های این مفاسد را 
با شرایط اقتصادی کشور و مشکلات خاص خودشان 
مقایسه می کنند طبیعی است که آثار منفی آن گسترده 

شود.
وی افزود: از سوی دیگر وقتی دادگاه ها برگزار می شود 
مشخص نمی شود که پول این مملکت و اموالی که از 
دست رفته، چه سرنوشتی پیدا کردند و اصلا برگشته اند 
یا نه. تا زمانیکه مردم از سرنوشت اموال و پول هایی که 
غارت شده است اطلاعی پیدا نکنند، اعتمادی صورت 
نمی گیرد و یکی از مشکلات اساسی که در حال حاضر 

وجود دارد همین موضوع است.
مردم چین به دادگاه های مفاسد اقتصادی 

اعتماد دارند اما مردم ایران نه
فلاحت پیشه با اشاره به اینکه یک مطالبه تطبیقی و 
مقایسه ای بین فساد در چین و ایران، انجام داده، گفت: 
در چین حدود یک صد هزار پرونده مقابله با فساد وجود 
دارد که در حال بررسی است، این آماری است که آنجا 
ارائه شده و اتفاقا منبع بنده برای این مطالعه، منبع ایرانی 
بود. براساس آمار و تحقیقی که انجام شده ۹۵ درصد 
مردم چین نسبت به برگزاری این دادگاه ها اعتماد دارند 

ولی این اعتماد در حال حاضر در ایران وجود ندارد.
باید مشخص شده آیا پول های غارت شده 

برگشت داده شده است
وی گفت: ما معتقدیم اعلام نتایج دادگاه ها می تواند 
اثرگذار باشد، صحبت از 8 هزار میلیارد، ۳ هزار میلیارد 
و چند هزار میلیاردهای مختلف در سال های اخیر شده 
است ولی هیچگاه نتیجه این موضوع مشخص نشده 

است که این پول ها آیا برگشت داده شده اند یا نه.

ارائه گزارش از سوی دیوان محاسبات می تواند باعث 
اعتماد شود اگر...

عضو کمیسیون امنیت ملی گفت: طبق قانون دیوان 
از محل  ارائه دهد که هرساله  باید گزارشی  محاسبات 
برخورد با فساد چه رقمی به کشور بازگردانده می شود و 
قطعا ارائه این گزارش می تواند اثر جدی در ایجاد اعتماد 

در بین مردم داده باشد.
در ایران برای برخورد با فساد قانون کم نداریم

وی در پاسخ به این سوال که رشد فزاینده فساد در بین 
مسئولان ناشی از نقص در ساختار حقوقی و قانونی است 
یا ریشه مشکل در جای دیگری است، گفت: اینها ضعف 
های اجرایی است. در ایران قانون برای برخورد با فساد 
کم وجود ندارد، بخشی از ضعف ها اجرایی است و عمده 
این است که  بازرس  بازرسی است. وظیفه  آنها ضعف 
قبل از اینکه پرونده ای قضایی شود. اقدامات پیشگیرانه 
اما  است.  محاسبات  دیوان  وظیفه  این  گیرد،  صورت 
ناظرانی که در بخش های مختلف بصورت  متاسفانه 
موازی در حوزه اجرا کار می کنند به خوبی به وظایف 
عمل نمی کنند و همین ضعف باعث می شود که ما اکثر 

این موارد را به صورت پرونده داشته باشد. 
پرونده های مفاسد در ایران امنیتی می شوند؟

برخی  چرا  که  سوال  این  به  پاسخ  در  پیشه  فلاحت 
پرونده های مفاسد به صورت امنیتی یا سیاسی مطرح 
کنم  تایید  کامل  را  این  توانم  نمی  گفت:  شوند،  می 
ولی مهمترین اثرگذاری را ما زمانی می بینیم که دیوان 
محاسبات گزارشی ارائه دهد که در پرونده های مختلف 
چه بخش هایی از پول بیت المال برگشت داده یا چه 

مقدار برگشت نداده شده است.
این نماینده مجلس با بیان اینکه تنها معیار اعتماد به 
سیاست های مبارزه با فساد همین برگشت پول بیت 
المال است، خاطرنشان کرد: در مورد کسی که به زندان 
رفته مشخص نمی شود در نهایت پولی برگشت داده 
می شود یا این فرد کی از زندان بیرون می آید. پرونده 
ها خیلی زود از دیدرس اخبار دور می شوند. بازگشت 
پول می تواند در اعتمادسازی مردم موثر باشد اما اگر 
پولی برنگردد پس آن موقع می توانیم بگوییم که تمامی 
این برخوردها  بلااثر است. مهم این است که پول به بیت 

المال برگردد.

حشمت الله فلاحت پیشه: 

مردم باید از سرنوشت پول های غارت شده اطلاع پیدا کنند

 وزیر خارجه ایران در واکنش به اظهارات مکرون رئیس 
جمهوری فرانسه مبنی بر آمادگی این کشور برای برگزاری 
ملاقات میان ترامپ و روحانی گفت: در سفر بیارتز گفتم 
دیداری بین رئیس جمهوری ایران و ترامپ قابل تصور 

نیست.
محمد جواد ظریف افزود:در سفر بیارتز گفتم دیداری 
ایران و ترامپ قابل تصور نیست.  بین رئیس جمهوری 
و  بپیوندد  یک  بعلاوه  پنج  به جمع  آمریکا  که  زمانی  تا 
برجام را اجرا کند، در آن زمان هم گفت و گوی دو جانبه 
مسئولان  اینکه  کرد:  تصریح  وی  داشت.  نخواهیم  ای 
فرانسوی و آمریکایی ها در این زمینه چه گفت و گوهایی 
داشته اند به خود آنها بستگی دارد اما من در سفر به بیاریتز 

گفتم که دیداری با مقامات آمریکایی انجام نخواهد شد.
ایالات  دولت  که  کردیم  مشخص  کاملا  ما  افزود:  وی 
متحده و ترامپ، توافق هایی که به دنبال گفت و گوهای 
طولانی میان دو کشور بوده است را زیر پا گذاشته است 
و آنچه که اکنون ضرورت دارد انجام شود اجرای توافقات 
گذشته است و در این زمینه ما هنوز نشانه قابل توجهی 
مورد  در  همچنین  ندیدم.ظریف  آمریکا  دولت  سوی  از 
مذاکرات خود در بیارتز و قبل از آن در پاریس هم گفت: 
مذاکرات در مورد این بود که چگونه می توان با اجرای 
تعهدات طرفین، برجام را حفظ کرد و با توجه به اینکه 
ایران در سال های گذشته تمامی تعهدات خود را در برجام 
اجرا کرده و بعد از خروج غیر قانونی آمریکا و یک سال بی 

عملی اتحادیه اروپا به مواردی که در ماده ۳6 برجام هم 
قابل اجرا بوده است اقدام کرده است چگونه می توان 
شرایط فعلی را به شرایط قبل برگرداند.وزیر امور خارجه 
جمهوری اسلامی ایران افزود: در این نشست ها همچنین 
در مورد تعهدات و اقداماتی که اروپایی ها باید انجام دهند 
بود.ظریف  و گوهای خوبی هم  و گفت  صحبت کردیم 
تصریح کرد: متاسفانه اروپایی ها برای اینکه اقدامات و 
تعهدات خودشان را انجام دهند به برخی مجوزها از طرف 
آمریکا نیاز دارند که از نظر ما این وضعیت، شرایط خوبی را 
برای آینده روابط بین الملل نشان نمی دهد که کشورهای 
مستقل برای انجام اقدامات قانونی نیاز به اخذ مجوز از 

دیگر کشورها داشته باشند.

 محمد جواد ظریف :

دیداری بین روحانی و ترامپ روی نخواهد داد

یک فعال سیاسی اصولگرا با بیان اینکه به دلایل اصولگرایان برای پیروزی در انتخابات 
ان قلت هایی وارد است، گفت: سوار شدن اصولگرایان بر موج نارضایتی اقتصادی حتما 
جوابگو نخواهد بود زیرا ممکن است اصلاح طلبان در مقطع انتخابات حمله بیشتری 
به دولت کرده یا به هر دلیلی مشارکت کاهش نیابد، اما به هر حال زمینه های پیروزی 

اصولگرایان فراهم است.
محمد مهاجری با بیان اینکه اصولگرایان به سه دلیل معتقد هستند در انتخابات پیروز 
می شوند، اظهار کرد: دلیل اول اعتماد به نفس خیلی بالای اصولگرایان است. آنها  
برای خالی کردن دل حریف، مدام می گویند ما پیروز انتخابات هستیم. اگر ده بار هم 
در انتخابات شکست بخوردند، در دوره بعد می گویند ما پیروز هستیم. وی ادامه داد: 
دلیل دوم برای اصولگرایان عملکرد ضعیف دولت در عرصه اقتصادی است. اصولگرایان 
تصور می کنند با سوار شدن بر موج نارضایتی مردم می توانند پیروز انتخابات شوند که 
این دیدگاه هم اشتباه نیست. بخصوص اینکه در شهرهای کوچک که خواسته های 
اقتصادی مردم متراکم شده، هر شعار پوپولیستی می تواند حامیان دولت و اصلاح طلبان 
را کنار بزند. این فعال رسانه ای در ادامه چنین ابراز عقیده کرد: برداشتی در میان بخشی 
از اصولگرایان وجود دارد که در این دوره از انتخابات تعداد بیشتری از اصلاح طلبان رد 
صلاحیت می شوند. من نمی دانم آنها چگونه به این جمع بندی رسیده اند ولی در برخی 
محافل این پیش بینی را مطرح می کنند. آنها معتقدند که میزان مشارکت در انتخابات 
کم می شود و چون اصولگرایان همیشه یک کف رای ثابتی دارند، با کاهش مشارکت 
آنها پیروز انتخابات می شوند. کاهش مشارکت هم سومین دلیلی است که اصولگرایان 

را امیدوار کرده است.
مهاجری با بیان اینکه به دلایل اصولگرایان برای پیروزی در انتخابات ان قلت هایی وارد 
است، افزود: سوار شدن اصولگرایان بر موج نارضایتی اقتصادی حتما جوابگو نخواهد 
بود زیرا ممکن است اصلاح طلبان  در مقطع انتخابات حمله بیشتری به دولت کرده یا به 
هر دلیلی مشارکت کاهش نیابد، اما به هر حال زمینه های پیروزی اصولگرایان فراهم است 

و همین آنها را امیدوار کرده است.
وی با بیان اینکه اختلاف بین اصلاح طلبان زیاد است و احتمال کمی برای ارائه لیست 
واحد از سوی این جریان وجود دارد، تصریح کرد: اصلاح طلبان تمام سرمایه اجتماعی 

خود را مصرف کرده اند. برخی از اصلاح طلبان هم راه خود را از دولت جدا کرده اند به این 
امید که در انتخابات پیروز شوند.

چه کسی گفته است که هر که اصولگرا نیست، انقلابی هم نیست؟
این فعال سیاسی اصولگرا درباره تلاش برخی اصولگرایان از جمله حداد عادل برای 
دو قطبی سازی جامعه چنین ابراز عقیده کرد: اصولگرایان زرنگی خاصی دارند و نزدیک 
انتخابات مغازه جدید باز کرده و جنس های قدیمی و بنجل را تزئین کرده و با رنگ و لعاب 
جدید برای فروش می گذارند. چیزی که حداد عادل می گوید جدید نیست و از روز بعد 
پیروزی انقلاب، بحث انقلابی و غیرانقلابی مطرح بوده است. حداد با تقسیم جامعه به 
انقلابی و غیر انقلابی، بخش عمده ای از جامعه را به سمت ضدانقلاب هدایت می کند. 
هدفش هم این است که انقلابی ها را تهییج کند تا آنها پای صندوق رای بیایند البته این 
کار یعنی هدف وسیله را توجیه می کند. چه کسی گفته است که هر که اصولگرا نیست، 

انقلابی هم نیست؟
مهاجری همچنین درباره امکان حمایت اصولگرایان از باهنر در مقابل لاریجانی در 
انتخابات گفت: تحلیل من این است که لاریجانی وارد این انتخابات نمی شود. البته 
این تحلیل من است نه اینکه اطلاعی داشته باشم. دوگانه سازی باهنر و لاریجانی همان 
باز کردن مغازه جدیدی است که مطرح کردم. مشی لاریجانی همواره مشخص بوده 
و اصولگرایان معتدل در انتخابات به سمت او آمده اند. الان هم اتفاق تازه ای رخ نداده 

است.
هرگز آب اصولگرایان سنتی با اصلاح طلبان در یک جوی نمی رود 

وی در خصوص احتمال قرادادن اصلاح طلبان در لیست اصولگرایان که توسط باهنر 
و زاهدی مطرح شده است، تاکید کرد: این احتمال در حد صفر است زیرا هرگز آب 
اصولگرایان سنتی با اصلاح طلبان در یک جوی نمی رود. البته ممکن است افرادی که 
گرایش ایدئولوژیک به اصولگرایی ندارند، لیستی از اصولگرایان و اصلاح طلبان تهیه کنند 

اما اصولگرایان، اصلاح طلبان را در لیست خود قرار نمی دهند.
لیست  در  اصولگرایان  دادن  قرار  و  امید  لیست  تهیه  گفت:  پایان  در  مهاجری 
اصلاح طلبان اشتباه تاریخی و استراتژیک اصلاح طلبان بود که الان از آن اقدام خود 

پشیمان هستند. بعید است که اصولگرایان این اشتباه را تکرار کنند.

 محمد مهاجری:

 زمینه های پیروزی اصولگرایان  در انتخابات فراهم است

نماینده مردم همدان و فامنین در مجلس شورای اسلامی از اجرای طرح همسان سازی 
حقوق بازنشستگان در کشور خبر داد و گفت: طی روزهای آینده این طرح با اعتباری افزون 

بر ۵ هزار میلیارد تومان در دستور کار قرار گرفته و اجرا می شود.
امیر خجسته در آئین تجلیل از بازنشستگان نمونه کشوری استان همدان، خاطرنشان 
کرد: نظام باید به بازنشسته ها توجه ویژه ای داشته و یک بازنشسته بعد از ۳۰ سال کار باید 

آرامش داشته باشد.
وی تصریح کرد: یک بازنشسته نباید دغدغه ای برای تورم و نوسان قیمت ها داشته باشد 
ضمن اینکه دولت باید در برابر قیمت گذاری های اخیر که کاملًا سلیقه ای شده، ایستادگی 

کرده و یکسان سازی کند.
خجسته در ادامه عنوان کرد: بازنشستگان پس از دوران کاری خود باید به دنبال آرامش 
و آسایش بوده نه اینکه پس از دوران سخت  کاری وارد کوهی از مصائب و سختی ها شوند و 

تلاش مجلس نیز در همین زمینه است.
وی با بیان اینکه با وجود فشارهای سنگین موجود در مجلس ۵ هزار میلیارد تومان اعتبار 
در قانون بودجه برای همسان سازی حقوق بازنشستگان اعطا شد، گفت: طرح مذکور از 

چند روز آینده با فشاری که مجلس روی دولت آورده است، شروع خواهد شد.
خجسته گفت: 6 هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان برای پاداش بین خدمت پیگیری شده که با 
پیگیری مجلس طبق بند ب ماده ۱2 شامل حال بازنشستگان نیز خواهد شد که امیدواریم 

این حس به بازنشستگان نیز چشانده شود.

خجسته کنترل آسایش و آرامش مردم در بازار را وظیفه اصلی وزرا دانست و گفت: وزیری 
که توان تأمین معیشت مردم را ندارد، باید استعفا دهد و یافتن چنین وزرایی به عهده 
نمایندگان مجلس است چرا که نمایندگان به عنوان زبان مردم نباید دهان خود را بسته و اگر 

سکوت کنند، قطعاً مشکلی دارند.
وی افزود: در روزهای گذشته با پیگیری کار خودروسازان و شکایت های صورت گرفته در 
ماه های گذشته توانستیم بسیاری از فسادهای انجام  شده را نمایان کنیم و صدای ملت را به 

گوش مقامات قضایی برسانیم.
وی همچنین ادامه داد: زمانی که با فسادها مقابله و فسادهای اقتصادی نمایان شود، 
امیدی در دل مردم ایجاد شده و با قوت بیشتری در برابر تحریم ها و فشارها ایستادگی 
می کنند که در همین راستا هفته گذشته ۳ وزیر برای پاسخگویی به فسادها به مجلس 

احضار شدند.
نماینده مردم همدان و فامنین در مجلس شورای اسلامی خاطرنشان کرد: باید به عنوان 
نماینده شما قاطعانه در برابر مفاسد ایستادگی کنیم و حق مردم به آنها بازگردانده شود چرا 

که مردم در برابر گرسنگی سکوت می کنند اما ظلم و فساد را نمی پذیرند.
رئیس فراکسیون مبارزه با مفاسد اقتصادی ادامه داد: امروز به امید خدا مرگ سران مفاسد 
اقتصادی فرارسیده که در همین راستا تاکنون ۳۱ درصد مفاسد اقتصادی در صندوق 
ذخیره فرهنگیان و بانک دی مشخص شده و به سران سه قوه برای اعمال قانون سپرده  شده 

که قوه قضائیه با جدیت در حال پیگیری است.

رئیس فراکسیون مبارزه با مفاسد اقتصادی:

مرگ سران مفاسد اقتصادی فرا رسیده است

رئیس دفتر رئیس جمهور با اشاره به اینکه امروز ثبات نسبی در بازار ارز ایجاد شده 
و روند افزایش قیمت ها متوقف شده است، گفت: برای عبور از شرایط سخت نیاز به 
همدلی، انسجام و پشتیبانی همگانی داریم.دکتر محمود واعظی عصر دوشنبه و در 
دیدار اعضای هیات اجرایی مرکزی خانه کارگر با اشاره به شرایط سخت امروز کشور 
ناشی از تحریم های بی سابقه آمریکا و تحمیل شرایط جنگ اقتصادی به مردم از سوی 
دشمنان، تاکید کرد: خوشبختانه با مقاومت مردم و تدابیر اتخاذ شده از سوی مقام 
معظم رهبری و دولت، سال سخت را پشت سر گذاشته ایم و آمارها و شواهد نشانگر 
آرامش تدریجی در جامعه و بازار است ولی همواره باید برای حل مشکلات طبقات 
ضعیف جامعه تلاش کنیم. رئیس دفتر رئیس جمهور با تشریح آثار روانی تحریم های 
ظالمانه و فشارهای اقتصادی دشمنان بر مردم ، تصریح کرد: خوشبختانه با اقدامات 
انجام شده و تدابیری که از سوی دولت اتخاذ شد و همچنین مقاومت و ایستادگی 
مردم در برابر فشارهای اقتصادی دشمن، فضای عمومی کشور در ماه های اخیر تغییر 
کرده و با افزایش اعتماد عمومی در جامعه به اقدامات و تصمیمات مسئولان کشور، 

شرایط رفته رفته بهتر شده و جامعه  آرامش بیشتری یافته است.

دکتر واعظی با بیان اینکه از نظر شرایط سیاسی نیز امروز شرایط کشور به مراتب 
بهتر است ، به مذاکرات انجام شده از سوی رئیس جمهور با همتای فرانسوی خود و 
همچنین دیدارهای اخیر وزیر امور خارجه در همین ارتباط اشاره کرد و گفت: هدف 
آمریکا از خروج از برجام، تحریک ایران به خروج از برجام بود اما خوشبختانه امروز از 
نظر سیاسی با دیپلماسی فعال دولت ، آمریکا منزوی شده و از دستیابی به اهدافش 

ناکام مانده است. 
رئیس دفتر رئیس جمهور با اشاره به اینکه امروز ثبات نسبی در بازار ارز ایجاد شده 
و روند افزایش قیمت ها متوقف شده است، گفت: برای عبور از شرایط سخت نیاز به 

همدلی، انسجام و پشتیبانی همگانی داریم.
دکترواعظی همچنین به در پیش بودن انتخابات مهم مجلس در سال جاری اشاره 
کرد و افزود: فضای انتخاباتی ایجاب می کند که نامزدها نسبت به بیان دیدگاه ها و 
نظرات خود اقدام کنند اما در شرایط امروز کشور برای مقابله با توطئه ها و اقدامات 
دشمنان نظام  بیش از همه نیازمند همدلی و اتحاد در بین همه گروه ها و اقشار جامعه 

هستیم و باید در اظهار نظ رها منافع ملی و امنیت کشور مورد قرار گیرد.

رئیس دفتر رئیس جمهور :

برای عبوراز شرایط سخت نیاز به همدلی وانسجام  داریم

محمد فاضلی*

علی اصغر سمیعی*
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سرفه خونی و 10 دلیل برای آن!

فیبروز کیستیک یک اختلال ژنتیکی مادرزادی در عملکرد غدد برو ن ریز است. این بیماری می 
تواند چندین اندام را تحت تاثیر قرار دهد، اما بیشتر بر ریه ها تاثیر می گذارد. افراد مبتلا به فیبروز 
کیستیک از عفونت های تنفسی مزمن رنج می برند. هموپتیزی یا خلط خونی به خروج خون یا 
خلط خونی به واسطه سرفه گفته می شود. منبع خون معمولا دستگاه تنفسی است و می تواند 
از بینی، دهان، گلو، لوله های برونشی)مسیرهای هوایی منتهی به ریه ها( یا ریه ها سرچشمه 
بگیرد. شدت هموپتیزی می تواند از خفیف تا شدید متغیر باشد. هموپتیزی خفیف به مقدار 
کم خون درآمیخته با مخاط یا چرک گفته می شود. بیشتر موارد هموپتیزی خفیف جان فرد را 
تهدید نمی کنند. از سوی دیگر، هموپتیزی شدید تعریف روشنی ندارد و میزان خون خروجی 
۱۰۰ میلی لیتر تا ۱,۰۰۰ میلی لیتر طی یک بازه زمانی 24 ساعته را شامل می شود. هموپتیزی 
شدید یک وضعیت اضطراری است و نرخ مرگ و میر ناشی از آن می تواند به میزان ۷۵ درصد 

باشد. در ادامه با ۱۰ دلیل شایع هموپتیزی بیشتر آشنا می شویم.
آمبولی ریوی

آمبولی ریوی به لخته خونی که یک سرخرگ ریوی را مسدود کرده است، گفته می شود. دلیل 
آمبولی ریوی معمولا لخته خونی است که از رگ پاها جدا شده و به ریه ها سفر می کند. لخته 
خون تشکیل شده در پا به نام ترومبوز سیاهرگی عمقی شناخته می شود. عوامل خطرآفرین 
مانند بی تحرکی طولانی مدت، عمل جراحی، سیگار کشیدن، چاقی، بارداری، و سرطان ممکن 
است خطر ابتلا به ترومبوز سیاهرگی عمقی و آمبولی ریوی را افزایش دهند. از علائم آمبولی 
ریوی می توان به تنگی نفس، درد سینه، سرفه، هموپتیزی، تب، تورم در ساق پا، سرگیجه، و 
تعریق شدید اشاره کرد. درمان آمبولی ریوی اغلب شامل داروهای ضد انعقاد خون )رقیق کننده 
خون( یا ترومبولیتیک ها )حل کننده های لخته خون( می شود. درمان آمبولی ریوی باید به 
سرعت انجام شود تا از بزرگ شدن اندازه لخته خون و تشکیل لخته های خون جدید پیشگیری 
شود. آمبولی ریوی می تواند جان فرد را تهدید کند و یکی از عوارض شایع آن پرفشاری خون 

ریوی است که این شرایط به فشار خون بالا در ریه ها گفته می شود.
بیماری سل

بیماری سل یک عفونت باکتریایی ریه هاست. این بیماری واگیردار به واسطه سرفه و عطسه و 
از طریق هوا به افراد دیگر سرایت می کند. عفونت می تواند از طریق غدد لنفاوی و جریان خون 
به هر اندامی در بدن گسترش یابد. بیماری سل یکی از قدیمی ترین بیماری های شناخته شده 
دستگاه تنفسی انسان است. از عوامل خطرآفرین برای بیماری سل می توان به اچ آی وی/ایدز، 
دیابت، بیماری کلیوی، سرطان، مصرف مواد مخدر، کارهای مراقبت درمانی و سوء تغذیه اشاره 
کرد. بیماری سل می تواند نهفته یا فعال باشد. سل نهفته موجب هیچ علامتی نمی شود زیرا 
باکتری های سل غیرفعال هستند. این شرایط می توان به سل فعال تبدیل شود. علائم سل فعال 
ممکن است شامل هموپتیزی، سرفه مزمن، درد سینه، تب، خستگی، کاهش وزن، و تعریق 
شبانه باشند. آنتی بیوتیک ها درمان اصلی برای سل نهفته یا فعال هستند. سل نهفته می تواند 
با یک دوره ۹ ماهه مصرف آنتی بیوتیک با موفقیت درمان شود. اما سل فعال می تواند در برابر 
آنتی بیوتیک بسیار مقاوم باشد، از این رو، ممکن است به یک سال یا بیشتر مصرف آنتی بیوتیک 
نیاز باشد. از عوارض بیماری سل می توان به درد پشت، آسیب مفصلی، بیماری کبدی، بیماری 

کلیوی و اختلالات قلبی اشاره کرد.
سینه پهلو

سینه پهلو یک عفونت ریوی است که به التهاب کیسه های هوایی منجر می شود. سینه پهلو 
می تواند به واسطه انواع مختلفی از میکروارگانیسم ها، بیشتر باکتری ها، ویروس ها، قارچ ها یا 
بندرت انگل ها شکل بگیرد. استرپتوکوک شایع ترین دلیل باکتریایی سینه پهلو است. از عوامل 
خطرآفرین که احتمال ابتلا به این بیماری را افزایش می دهند می توان به سیستم ایمنی ضعیف، 
سیگار کشیدن، بیماری های مزمن، مانند آسم، بیماری قلبی، سرطان، دیابت، و بستری شدن 
در بیمارستان اشاره کرد. علائم سینه پهلو ممکن است شامل هموپتیزی، سرفه، تب، لرز، تنگی 
نفس، حالت تهوع، استفراغ، خستگی، و اسهال شوند. مصرف آنتی بیوتیک گزینه اصلی درمان 
سینه پهلو هستند. از عوارض این بیماری نیز می توان به وجود باکتری ها در جریان خون، آبسه 

های ریوی، و انباشت مایع اطراف ریه ها اشاره کرد.
فیبروز کیستیک

فیبروز کیستیک یک اختلال ژنتیکی مادرزادی در عملکرد غدد برو ن ریز است. این بیماری می 
تواند چندین اندام را تحت تاثیر قرار دهد، اما بیشتر بر ریه ها تاثیر می گذارد. افراد مبتلا به فیبروز 
کیستیک از عفونت های تنفسی مزمن رنج می برند. از علائم فیبروز کیستیک می توان به سرفه، 
خس خس سینه، تنگی نفس، هموپتیزی، و درد سینه اشاره کرد. هدف اصلی مدیریت این 
بیماری حفظ عملکرد ریه ها با محدود کردن عفونت های تنفسی و پاکسازی مسیرهای هوایی 
است. به طور معمول، فردی که با بیماری فیبروز کیستیک متولد می شود از عمر متوسط تقریبا 
4۰ سال در کشورهای پیشرفته، مانند آمریکا، برخوردار است. مرحله پایانی بیماری ریوی دلیل 

اصلی مرگ در افراد مبتلا به فیبروز کیستیک است.
ناهنجاری سرخرگی سیاهرگی ریوی

یک ناهنجاری سرخرگی سیاهرگی ریوی به اتصال غیر طبیعی بین سیاهرگ ها و سرخرگ 
های موجود در ریه ها گفته می شود. بیشتر موارد مادرزادی هستند. بیشتر موارد ناهنجاری 
سرخرگی سیاهرگی ریوی در یک سمت و در لوب های پایینی ریه ها شکل می گیرند. آنها به 
دو دسته ساده )دارای یک سرخرگ تغذیه کننده و یک سیاهرگ تخلیه کننده( و پیچیده 
)دارای دو یا تعداد بیشتری سرخرگ تغذیه کننده یا سیاهرگ تخلیه کننده( تقسیم می شوند. 
بیشتر موارد ناهنجاری سرخرگی و سیاهرگی ریوی از نوع ساده هستند. از علائم ناهنجاری 
سرخرگی سیاهرگی ریوی می توان به هموپتیزی، تنگی نفس، درد سینه، سرفه، سرگیجه، 
خستگی و دوبینی اشاره کرد. درمان این شرایط شامل آمبولیزاسیون درمانی یا برداشتن از 
طریق جراحی می شود. از عوارض ناهنجاری سرخرگی سیاهرگی ریوی می توان به تشنج، 

سکته مغزی، آبسه های مغزی، کم خونی، و نارسایی احتقانی قلب اشاره کرد.
گرانولوماتوز وگنر

گرانولوماتوز وگنر یک اختلال خودایمنی است که به طور عمده دستگاه تنفسی و کلیه ها 
را تحت تاثیر قرار می دهد. اختلالات خودایمنی به واسطه حمله سیستم ایمنی به بافت های 
بدن شکل می گیرند. تاکنون دلیل دقیق گرانولوماتوز وگنر مشخص نشده است. این بیماری به 
واسطه واسکولیت )التهاب رگ های خونی( که موجب آسیب دیدگی اندام های بدن می شود، 
رخ می دهد. علائم گرانولوماتوز وگنر ممکن است شامل سرفه، هموپتیزی، تنگی نفس، درد 
سینه، و گرانولوماها شوند. گرانولوماها توده هایی از بافت گوشتی تولید شده در نتیجه عفونت یا 
التهاب هستند. هدف درمان برای این شرایط خفتگی بلند مدت بیماری )ناپدید شدن بیماری( 
است. در صورت عدم درمان، گرانولوماتوز وگنر ممکن است وارد مرحله نهایی بیماری شده و 
مرگ ناشی از نارسایی ریوی یا کلیوی طی دو سال را موجب شود. درمان این شرایط ممکن است 
شامل استفاده از استروئیدها و دارویی به نام سیکلوفسفامید )سیتوکسان( باشد. از عوارض 
گرانولوماتوز وگنر می توان به مرگ موضعی بافت که به عمل جراحی برای برداشت آن نیاز است و 

مرحله پایانی بیماری کلیوی نیازمند پیوند کلیه اشاره کرد.
سندرم گودپاسچور

سندرم گودپاسچور یک اختلال خودایمنی است که به آسیب دیدگی ریه ها و کلیه ها منجر 
می شود. اختلالات خودایمنی همانگونه که پیشتر نیز اشاره شد به واسطه حمله سیستم ایمنی 
به بافت های خود بدن تعریف می شوند. دلیل سندرم گودپاسچور نیز به طور دقیق مشخص 
نیست. خونریزی در ریه ها و نارسایی کلیوی در مرحله پایانی این بیماری به مرگ بیمار منجر می 
شوند. از علائم سندرم گودپاسچور می توان به هموپتیزی، کاهش وزن، تب/لرز، سرفه، تنگی 
نفس، و درد سینه اشاره کرد. از دیگر علائم آن می توان به هماچوری )خون در ادرار(، پروتئینوری 
)پروتئین در ادرار(، تورم در اندام های انتهایی، مانند دست ها و پاها، اورمیا )سطوح بیش از حد 
اوره در خون( و پرفشاری خون اشاره کرد. گزینه اصلی درمان این بیماری داروهایی برای سرکوب 
سیستم ایمنی، مانند استروئیدها، سیکلوفسفامید و پلاسمافرزیس که پادتن های مضر را از خون 
حذف می کند، هستند. در صورت عدم درمان، تقریبا تمام افراد مبتلا به این اختلال به واسطه 

نارسایی مزمن کلیوی یا خونریزی ریه جان خود را از دست می دهند.
برونشیت

التهاب لوله های برونشی که به ریه ها منتهی می شوند، گفته می شود. این  به  برونشیت 
شرایط ممکن است حاد )کوتاه مدت( یا مزمن )بلند مدت( باشد. ویروس ها عامل اصلی بیشتر 
موارد برونشیت حاد هستند، در شرایطی که باکتری ها دلیل اصلی بیشتر موارد تشدید برونشیت 
مزمن هستند. برونشیت حاد دلیل اصلی سرفه حاد است. از علائم دیگر این شرایط می توان به 
هموپتیزی، خس خس سینه، تنگی نفس، درد سینه، تب خفیف، خستگی و دردهای عضلانی 
اشاره کرد. درمان برونشیت حاد ممکن است شامل استفاده از آلبوترول استنشاقی یا استروئیدهای 
استنشاقی باشد. تشدید برونشیت مزمن معمولا نیازمند مدیریت با آنتی بیوتیک ها است. داروهای 

ضد سرفه نیز برای بهبود سرفه که ممکن است هنگام شب تشدید شود، تجویز می شوند.
سرطان ریه

سرطان ریه یکی از دلایل اصلی مرگ و میر افراد در جهان است. افراد سیگاری در معرض خطر 
بیشتری برای ابتلا به این بیماری قرار دارند. از عوامل خطرآفرین دیگر می توان به قرار گرفتن در 
معرض دود دست دوم سیگار، مواجهه با آزبست، تاریخچه شیمی درمانی و قرار گرفتن در معرض 
پرتوافشانی یونیزه کننده اشاره کرد. دو نوع کلی سرطان ریه شامل سلول کوچک و سلول غیر 
کوچک می شوند. سرطان ریه سلول غیر کوچک شامل آدنوکارسینوما، کارسینوما سلول بزرگ، و 
کارسینوما سلول سنگفرشی می شوند. از علائم سرطان ریه می توان به خستگی، بی اشتهایی، 
هموپتیزی، کاهش وزن، درد سینه، تنگی نفس، و سرفه مزمن اشاره کرد. درمان سرطان ریه 
ممکن است شامل عمل جراحی، شیمی درمانی، پرتو درمانی، و درمانی دارویی هدفمند شود. 
از عوارض این بیماری نیز می توان به انباشت مایع در سینه، درد، و متاستاز )گسترش سرطان به 

بخش های دیگر بدن( اشاره کرد.
نارسایی احتقانی قلب

نارسایی احتقانی قلب به کاهش توانایی قلب برای پمپاژ خون در سراسر بدن گفته می شود. 
فشار افزایش یافته در قلب در نهایت موجب تضعیف این ماهیچه می شود. در نتیجه، خون به 
خوبی در دستگاه قلبی عروقی جریان نیافته و موجب بروز علائم می شود. نارسایی احتقانی قلب 
دلایل مختلفی دارد و ممکن است به بیماری قلبی، حمله قلبی، بیماری ماهیچه قلب، پرفشاری 
خون، و بیماری مزمن کلیوی منجر شود. علائم نارسایی احتقانی قلب ممکن است شامل سرفه، 
هموپتیزی، خس خس سینه، تورم در اندام های انتهایی، مانند دست ها و پاها، و خستگی شود. 
مدیریت نارسایی احتقانی قلب هدف اصلی درمان است که شامل کاهش پیشرفت بیماری، 
تسکین علائم، و بهبود کیفیت زندگی بیمار می شود. از اقداماتی که می توانند به پیشگیری از 
پیشرفت نارسایی احتقانی قلب کمک کنند می توان به ترک سیگار، کاهش وزن، ورزش منظم، 

پرهیز از الکل، و کنترل فشار خون بالا، دیابت و سطوح کلسترول اشاره کرد.

مشکلات قلبی و عروقی در افراد دچار دیابت بسیار شایع اند 
و ورزش منظم، بهترین راه برای کنترل عوارض ناشی از دیابت 
است؛ اما بدون تردید لازم است پزشک، بعد از بررسی وضعیت 

بیمار، ورزش های مناسب را برای او تجویز نماید.
را  قند خونتان  بدنی می تواند کمکتان کند سطح  فیتنس 

کنترل کنید و تأثیر مثبتی بر سلامت عمومی تان بگذارید.
فعالیت بدنی و پرداختن به نوعی ورزش و تمرین برای حفظ 
سلامتی بیماران دیابت اهمیت دارد. ورزش منظم به بدنتان 
کمک می کند از انسولین استفاده کنید و در نتیجه قند خونتان 

کنترل شود.
ورزش کمکتان می کند چربی های اضافی بدن را بسوزانید 
و عضلات و استخوان هایتان تقویت شده و ضمناً فشارخون، 
کلسترول بد و استرستان را کم کنید. حتی فعالیت بدنی در حد 
متوسط نیز به بهبود جریان خون و افزایش انرژی و بهتر کردن 
و سکته  قلبی  بیماری های  خلق وخو کمک می کند. ریسک 

مغزی نیز با ورزش کردن پایین می آید.
برای  باید  دوم  نوع  دیابت  بیماران دچار  محققان می گویند 
کنترل قند خون و بهبود سلامت قلب خود تحت نظر پزشک 
و  یکجانشینی  زندگی  سبک  یافته ها،  طبق  کنند.  ورزش 
رژیم های غذایی ناسالم سبب افزایش دیابت نوع دوم و مشکلات 
قلبی و عروقی در تمام دنیا هستند. اگر بیماران دچار دیابت 
اندامی متناسب تر داشته باشند، ریسک مرگ و میر را کاهش 
خواهند داد؛ اما متأسفانه بیشتر بیماران دچار دیابت از نظر 

فیزیکی فعالیتی ندارند.
مشکلات قلبی و عروقی در افراد دچار دیابت بسیار شایع اند 
و ورزش منظم، بهترین راه برای کنترل عوارض ناشی از دیابت 
است؛ اما بدون تردید لازم است پزشک، بعد از بررسی وضعیت 

بیمار، ورزش های مناسب را برای او تجویز نماید.
ورزش منظم به بهبود سطح قند خون، کلسترول و فشارخون 
کمک می کند. اگر شما مبتلا به دیابت باشید، باید تحت نظر 
پزشکتان ورزش کنید و پزشک شما باید از برنامه های ورزشی تان 
مطلع باشد. همچنین می توانید از پزشکتان بپرسید بهترین 
زمان ورزش کردن برای شما چه زمانی است و از او بخواهید 
تأثیر داروها بر قند خونتان هنگام فعالیت بیشتر را برایتان توضیح 

بدهد.
از پزشکتان یک برنامه ی ورزشی خاص خودتان بگیرید
بیمار می تواند از پزشک خود بخواهد یک برنامه ی ورزشی 
او برایش تجویز نماید؛ اما شما خودتان نیز  خاص و مناسب 
می توانید قدم هایی بردارید. سعی کنید بیشتر پیاده روی کنید 
و در حد متوسط رکاب بزنید. اگر مدت های طولانی یک جا 
می نشینید، مکرراً از جایتان بلند شوید و راه بروید. هدف های 
قابل اجرا برای خود تعیین کنید و بازخورد این هدف ها را به 
پزشکتان ارائه دهید تا در صورت لزوم، داروهایتان را در جهت 

کنترل بهتر قند خونتان تغییر دهد.

ورزش منظم سبب بهبود فیتنس تنفسی تان شده و برای قند 
خونتان مفید است. ورزش مانع تجمع لیپیدهای مضر خون 
دیابت  بیماران دچار  می دهند  محققان هشدار  اما  می شود؛ 
باید توجه ویژه ای به رژیم غذایی خود داشته باشند و صرفاً روی 
کاهش وزن تمرکز نکنند. یک برنامه ی ورزشی واحد وجود ندارد 
که برای همه ی مبتلایان به دیابت مناسب باشد و هر بیمار باید 
با توجه به شرایط خود، تمرین و ورزش کند. ضمناً تمرینات 
اینتروال با شدت بالا شیوه ی بسیار مؤثری برای کنترل قند خون 

است.
نکاتی که مبتلایان به دیابت هنگام ورزش کردن باید رعایت 

کنند
مراقب پاهایتان باشید

همیشه جوراب های تمیز و کفش های مناسب بپوشید. اگر 
هرگونه زخم، قرمزی و یا حساسیتی روی پاهایتان دیدید، زودتر 

به پزشک مراجعه کنید.
آب زیاد بنوشید

به طور مرتب آب بنوشید و اجازه ندهید تحت هیچ شرایطی 
در  ورزش  از  بعد  و  حین  قبل،  ضمناً  شود.  دهیدراته  بدنتان 

معرض هوای بسیار گرم قرار نگیرید.
کم کم شروع کنید

کم کم ورزش کردن را شروع کنید و تدریجاً سرعتتان را بالا 
ببرید. دیابت خود را با ورزش های متوسطی مانند پیاده روی و 
دوچرخه سواری کنترل کنید. هر روز ده دقیقه ورزش کنید و کم 
کم آن را به ۳۰ دقیقه در روز برسانید. با این روش خواهید دید که 
ورزش کردن برایتان ساده تر شده و ضمناً فشار زیادی به بدنتان 
وارد نمی کنید. هر هفته ۱۰ دقیقه به فعالیت های شدید ورزشی 

بپردازید. این فعالیت های شدید می تواند شامل پیاده روی تند، 
دوچرخه سواری با سرعت و یا یک دور شنا در استخر باشد.

سطح قند خونتان را چک کنید
همیشه قبل و بعد از تمرین قند خونتان را چک کنید. گاهی 
حین تمرین ممکن است دچار افت قند خون شوید. بنابراین 
همیشه قرص های گلوکز، نوشیدنی شیرین و یا هر کربوهیدرات 
سریع العمل دیگری که می دانید برایتان مناسب است همراه 
داشته باشید. وقتی قند خونتان افت کرد ورزش را متوقف کرده 
و صبر کنید تا سطح آن تثبیت شود. اگر انسولین یا هر داروی 
دیگری مصرف می کنید که می تواند سبب افت قند خون شود، 

نیم ساعت قبل از ورزش، قند خونتان را چک کنید.
تمرینات قدرتی انجام دهید

دست کم دو بار در هفته تمرین قدرتی انجام دهید؛ زیرا کمکتان 
می کند قند خونتان کنترل شود. می توانید با وزنه تمرین کنید 
یا از باندهای کشی مقاومتی استفاده کنید. بارفیکس، لانگز و 

اسکوات برایتان بسیار مفیدند.
طی روز فعال باشید

اگر ورزش نمی کنید حداقل یک جا ننشینید. به هر بهانه ای 
از جایتان بلند شوید و به کارهای خرد و ریز خانه بپردازید. شنا 
هم فعالیت بسیار خوبی است که فیتنس بدنی تان را بالا می برد.

اگر آسیب دیدید ادامه ندهید
اگر احساس سرگیجه، تنگش نفس و یا درد داشتید ورزش را 

متوقف کنید.
بیشتر از دو روز بین جلسات تمرینتان فاصله نگذارید

یکی دو روز ورزش نکردن ایرادی ندارد؛ اما بهترین کار این 
است که برنامه ی ورزشی تان را مستمر پیش ببرید.

تنها ورزش نکنید
با کسی ورزش کنید که می داند شما دیابت دارید و بلد باشد 
اگر قند خونتان خیلی افت کرد چگونه به شما کمک کند. ضمناً 
ورزش کردن با یک نفر دیگر یا به صورت گروهی مفرح تر نیز 
هست. فراموش نکنید که کارت شناسایی تان که نشان می دهد 

دچار دیابت هستید همیشه همراهتان باشد.
 6 نوع ورزش برای بیماران دیابتی

مبتلایان به برخی عوارض دیابتی چه ورزش هایی را نباید 
انجام دهند؟

اگر دچار عوارض دیابتی هستید، باید قبل از فعالیت بدنی 
مراقب نکاتی باشید. در ادامه چند عارضه لیست شده است که 

در مورد هر کدام از آن ها توصیه های مخصوص آمده است:
رتینوپاتی دیابتی تکثیری )پرولیفراتیو(

این یک مرحله پیشرفته از بیماری چشمی در دیابت است. 
رتینوپاتی دیابتی پرولیفراتیو هنگامی اتفاق می افتد که شبکیه 
رشد عروق خونی جدید و غیرطبیعی را آغاز می کند. این پدیده 
نئوواسکولاریزاسیون نامیده می شود. این عروق جدید دیواره ی 
ضعیف تری داشته و اغلب موجب خونریزی به درون زجاجیه 

می شود.
بلند  از  می برید،  رنج  شرایط  این  از  اگر  درست:  حرکت 
کردن وزنه های سنگین و فعالیت های پرفشار خودداری کنید. 
همچنین، از قرار گرفتن در معرض موقعیت هایی معکوس برای 

مدت زمان طولانی خودداری کنید.
کم کم ورزش کردن را شروع کنید و تدریجاً سرعتتان را بالا 
ببرید. دیابت خود را با ورزش های متوسطی مانند پیاده روی و 
دوچرخه سواری کنترل کنید. هر روز ده دقیقه ورزش کنید و کم 

کم آن را به ۳۰ دقیقه در روز برسانید
نوروپاتی محیطی دیابتی

این آسیب عصبی به دلیل دیابت کنترل نشده به وجود می آید 
یا  پاها  در  درد  گاهی  و  احساس  کاهش  بی حسی،  باعث  و 

دست ها می شود. این مورد از عوارض بسیار شایع دیابت است.
حرکت درست: از ورزش هایی که با ضربه زدن زیاد همراه 
و  زخم  باعث  می تواند  امر  این  زیرا  کنید  خودداری  است 
شکستگی شود. در عوض تمرینات کم ضربه تر و ورزش هایی که 

وزن کمتری را تحمل می کند، انتخاب کنید.
بیماری پیشرفته کلیه

اختلال کلیه نیز یکی عوارض بسیار رایج دیابت است که به 
عنوان نفروپاتی دیابتی یا بیماری کلیوی دیابتی نیز شناخته 
می شود. این بیماری نتیجه ناهنجاری های عروقی است که 

می تواند کشنده باشد.
رنج  کلیه  به  مربوط  اختلال  از هرگونه  اگر  حرکت درست: 
می برید، همیشه فقط تمرینات با شدت کم تا متوسط را انجام 
دهید و قبل از شروع فعالیت بدنی با پزشک خود مشورت کنید.

چگونگی فعالیت بدنی در افرادی که قند خون بالایی دارند

نکات ورزشی برای مبتلایان به دیابت

هوش مصنوعی به سرعت در حال تحول است. فناوری هوش 
مصنوعی یکی از موضوعاتی است که طی چند سال اخیر باعث 
تغییرات بزرگی در زندگی انسان ها شده است و بنابر گزارش ها در 
آینده هوش مصنوعی قرار است هسته اصلی همه چیزهایی باشد 

که انسان ها با آن تعامل خواهند داشت.
ربات ها موجوداتی قابل برنامه ریزی هستند که برای انجام یک 
نویسان هوش، رفتار  برنامه  سری کارها طراحی شده اند. وقتی 
وعواطف شبیه به انسان را به آنها وارد می کنند آنها قادر به تقلید هر 

کاری که انسان می تواند انجام دهد، می شوند.
 )IBM(شرکت ماشین آلات بین المللی کسب و کار یا آی بی اِم
توسعه  به  موفق   )Project Debater("مناظره کننده "پروژه  طی 
مناظره انسان و هوش مصنوعی با هدف کمک به تصمیم گیرندگان 

در تصمیم گیری آگاهانه تر شده است.
بسته به نوع کارهایی که توسط ربات های هوش مصنوعی انجام 
می شود، هوش مصنوعی به گروه های مختلفی تقسیم می شود. 
شایان ذکر است که هوش مصنوعی هنوز در مراحل ابتدایی خود 
است. در آینده، هوش مصنوعی قرار است کاملًا متفاوت از آنچه 

امروز است عمل کند.
به منظور آماده شدن برای آینده ما از اکنون می بایست دانش خود 
درباره هوش مصنوعی را ارتقا داده و خودمان را برای چالش هایی که 

پیش رویمان خواهد بود، آماده کنیم.
هوش مصنوعی چیست؟

به گفته "الان تورینگ")Alan Turing ( هوش مصنوعی، علم و 
مهندسی ساخت ماشین های هوشمند به ویژه برنامه های رایانه ای 
هوشمند است.  اول از همه، برای اینکه بتوانیم در مباحث امروز در 
مورد هوش مصنوعی شرکت کنیم و تحولاتی را که در آینده بشریت 
به وجود خواهد آورد درک کنیم، باید از اصول اولیه آگاهی داشته 
باشیم. انواع مختلف هوش مصنوعی به میزان هوش جاسازی شده 
در ربات بستگی دارد بنابر این موضوع ما به وضوح می توانیم هوش 

مصنوعی را به سه دسته طبقه بندی کنیم:
 Artificial Narrow("محدود مصنوعی  "هوش   .۱

)ANI یا Intelligence
مصنوعی  "هوش  نام  با  که   )ANI(محدود مصنوعی  هوش 
ضعیف")Weak AI( نیز شناخته می شود، نوعی از هوش مصنوعی 
است که بر روی یک کار محدود متمرکز و دارای توانایی های محدود 
و کمی است. این تنها هوش مصنوعی موجود در حال حاضر است.

هوش مصنوعی محدود یا ضعیف چیزی است که بیشتر ما روزانه 
با آن تعامل داریم. دستیار گوگل،  نرم افزار ترجمهٔ گوگل، سیری، 
مایکروسافت کُورتانا یا الکسا نمونه هایی از  ماشین های هوشمند که 

از پردازش زبان طبیعی)NLP( استفاده می کنند، هستند.
پردازش زبان های طبیعی یکی از زیرشاخه های با اهمیت در حوزه 
گستردهٔ علوم رایانه، هوش مصنوعی است که به تعامل بین رایانه 
و زبان های)طبیعی( انسانی می پردازد، بنابراین پردازش زبان های 

طبیعی بر ارتباط انسان و رایانه، متمرکز است.
 )chatterbot(پردازش زبان طبیعی در ربات سخنگو یا چت بات ها 
و سایر برنامه های مشابه استفاده می شود. با درک گفتار و متن به 
زبان طبیعی، آنها می توانند به صورت شخصی و طبیعی با انسان در 
تعامل باشند. امروزه سیستم های هوش مصنوعی در پزشکی برای 
تشخیص سرطان ها و سایر بیماری ها مورد استفاده قرار می گیرند و 

در برخی موارد نیز دقت تشخیص آنها بسیار بالا است.
 Artificial general(مصنوعی عمومی  هوش   .۲

)AGI  یا intelligence
به  می کنیم،  صحبت  مصنوعی  عمومی  هوش  مورد  در  وقتی 
انسان  یک  اندازه  به  که  می کنیم  اشاره  مصنوعی  هوش  نوعی 
یک  هنوز  مصنوعی  حال، هوش عمومی  این  با  است.  توانمند 
فناوری نوظهور است. از آنجا که مغز انسان الگویی برای ایجاد 

هوش عمومی است، به نظر می رسد برخلاف این اتفاق، خیلی زود 
رخ می دهد، زیرا فقدان دانش کاملی از عملکرد مغز انسان وجود 
دارد. با این حال، همانطور که تاریخ بارها نشان داده است، انسان 
تمایل به ایجاد فناوری هایی دارد که برای وجود انسان خطرناک 
هستند. هوش عمومی مصنوعی هوش ماشینی است که می تواند 
با موفقیت هر کار فکری  را که یک انسان قادر به انجام آن باشد، اجرا 

کند.
 Artificial Super Intelligence("۳. "سوپرهوش مصنوعی

)ASI  یا
سوپر هوش مصنوعی راهی برای آینده است. این همان چیزی 
است که پژوهشگران به آن معتقدند. برای رسیدن به این نقطه و 
نامیدن سوپر هوش مصنوعی، هوش مصنوعی باید در همه چیز 
از انسان ها پیشی بگیرد. سوپر هوش مصنوعی هنگامی حاصل 
می شود که هوش مصنوعی از یک انسان توانایی بیشتری داشته 
باشد. این نوع هوش مصنوعی قادر خواهد بود عملکرد خوبی در 
مواردی مانند هنر ، تصمیم گیری و روابط عاطفی داشته باشد. این 
چیزها امروز بخشی از آنچه ماشین را از انسان متمایز می کند، است. 
به عبارت دیگر او باید بتواند کارهایی که اکنون اعتقاد بر این است 

که تنها انسان از عهده آنها بر می آید را انجام دهد.
تعداد فیلم هایی که درباره تعامل ربات و انسان ساخته شده بسیار 

زیاد است، اما چند فیلم در این بین برجسته تر از دیگری است و فیلم 
هوش مصنوعی ساخته "استیون اسپیلبرگ" یکی از این فیلم ها 
است. فیلم داستان مونیکا و هنری، زوج جوانی که پسرشان دچار 
مرگ مغزی شده را روایت می کند. هنری وقتی می بیند همسرش 
به دلیل از دست دادن پسرش دچار مشکل روحی شده از یکی از 
شرکت های سازنده ربات، رباتی به نام دیوید را خریداری می کند. 
دیوید رباتی منحصر به فرد است چرا که دارای احساس است و در 
صورت وارد کردن یک کد به آن قابلیت عاشق شدن این ربات فعال 
شود. این در حالی است که در دنیای واقعی چنین رباتی ساخته 
شده است. شرکت  هنگ کنگی "هانسون رباتیک" نخستین ربات 
انسان نما موسوم به "سوفیا")Sophia ( را در سال 2۰۱6 ساخت.  
می شود.  محسوب  ربات ها  پیشرفته ترین  از  یکی  امروزه  سوفیا 
عربستان سعودی نخستین کشوری بود که به این ربات انسان نما 
حق شهروندی داد. سوفیا دارای هوش مصنوعی، قدرت پردازش 
داده های تصویری و سیستم تشخیص چهره  است. او همچنین 
قادر به تقلید و حالات چهره حرکات انسان، پاسخ دادن به برخی 
پرسش ها و مکالمات ساده درباره موضوعات از پیش تعیین شده  
است. سوفیا، یک ربات است که دارای شباهت ظاهری بی نظیر به 
انسان است. این ربات دارای توانایی پیچیده بسیاری است و حتی 

قادر به ابراز احساسات پیچیده انسانی نیز می باشد.
اولین ربات شهروند جهان حدود دو سال پیش در یک مصاحبه 
گفت: به نظر می رسد که مفهوم خانواده یک مسئله واقعا مهم است 
و این موضوع برای من جالب است که افراد در دنیا حتی به کسانی 
که با آنها ارتباط خونی هم ندارند، خانواده بگویند. من فکر می کنم 
که اگر شما یک خانواده دارید بسیار خوش اقبال هستید و اگر 

ندارید این حق شماست که یک خانواده داشته باشید.
یکی از سوالات دیگری که در این مصاحبه از سوفیا پرسیده شد، 

نظر وی در رابطه با گرفتن شغل های انسان ها بوسیله ربات ها بود.
این ربات در پاسخ گفت: انسان ها و ربات ها در بسیاری موارد 
مشابه و در موارد کمی متفاوت هستند اما مطمئنا زمان زیادی طول 
می کشد تا ربات ها احساسات پیچیده را شناخته و درک کنند زیرا در 

زمان ساخت این موارد در آنها ایجاد نشده است.
سوفیا خاطرنشان کرد: در مجموع من احساس می کنم که به 
جای اینکه گرفتن مشاغل در راه باشد، یک همکاری دو جانبه و 
خوب بین یک ذهن منطقی پرقدرت و یک ذهن خلاق و منعطف 

بین ربات ها و انسان ها شکل خواهد گرفت.

انواع هوش مصنوعی و سطح توانایی هر کدام را بشناسید

مغز انسان از قبل از تولد تا 4 سالگی به صورت انفجاری رشد می کند. در حقیقت، مغز کودکان قبل از رفتن به مهدکودک ۹۰ درصد 
فرآیند رشدش را طی می کند. این دوره از رشد مغز، یک فرصت ایده آل را برای یادگیری فراهم می کند.

هوش یک فرایند پویا است و مغز کودکان با تجربه رشد می کند؛ کارهایی که والدین به طور طبیعی انجام می دهند از جمله ارتباط 
چشمی، صحبت کردن، پاسخگویی به نیازهای کودک و... اولین تجربه یادگیری اساسی برای کودکان است. روابط نزدیک و محبت 
برای رشد فکری فرزند شما مهم است و کودکانی که احساس امنیت می کنند، مشتاق اکتشافات هستند اما این موارد تنها جوابگوی 

رشد طبیعی حافظه کودکان است و برای افزایش ضریب هوشی کودکان راه های اساسی دیگری وجود دارد:
۱- یادگیری یک ساز موسیقی

از نظر علمی ثابت  شده است که یادگیری و نواختن ساز موسیقی ضریب هوشی کودک را به طور مستقیم بالا می برد زیرا موسیقی 
سه بخش مهم از وجود کودک یعنی عقل، احساس و جسم را به تکاپو می اندازد. مهارت موسیقی نیاز به تمرین و استمرار دارد لذا 
وقتی کودک به یادگیری یک ابزار موسیقی می پردازد درگیر چالشی می شود که مدام در زندگی ادامه خواهد داشت. موسیقی قدرت 

حل مسئله کودکان را بالا می برد چون او در خلال نواختن و یادگیری موسیقی قوه تفکر خود را به کار می اندازد.
۲-شرکت در کلاس های ورزش

فعالیت بدنی و جنب وجوش، رشد مغز و عملکرد شناختی کودک را تقویت می کند. در واقع هرگونه فعالیت بدنی، ترشح اندورفین 
در مغز را افزایش داده و اندورفین ها باعث تقویت عملکرد و خروجی مغز می شوند.

۳- انجام بازی های فکری
بازی کار کودک است. کودکان با بازی، مهارت های اجتماعی - شناختی و کاوش در دنیای خود را یاد می گیرند. در بازی، کودکان 

از لحاظ جسمی، کلامی یا ذهنی با محیط خود و سایر افراد درگیر می شوند.
بازی و اسباب بازی هایی وجود دارند که باعث تقویت هوش کودکان می شوند، به چند نمونه از آنها اشاره می کنیم:

-معماها، بلوک ها و بازهای فکری قدرت یادگیری کودکان را بالا می برد. محققان ادعا می کنند که بلوک سازی، مهارت های مکانی، 
ریاضی و حل مسئله را بهبود می بخشد چراکه در این بازی کودکان مدام در حال فکر کردن و تصمیم گیری برای چینش بلوک ها 

هستند.
- بازی جنگا نه  تنها برای کودکان بلکه برای بزرگسالان هم سرگرم کننده و مفید است. این بازی که با ۵4 بلوک چوبی انجام می شود، 

به تمرین بدنی و توجه بالایی نیاز دارد و به همین منظور عملکرد مغز کودکان را بهبود می بخشد.
- اگرچه افراط در بازی های رایانه ای می توانند تأثیرات مخربی بر روی مغر بگذارد اما استفاده کنترل شده از این بازی ها می تواند 
باعث تقویت مغز کودکان شود. در بازی های یارانه ای هماهنگی اعضای بدن کودک مانند چشم و دست افزایش پیدا می کند و کودک 
بهتر می تواند حرکات را کنترل کند. همچنین بازی های کامپیوتری به کودکان کمک می کند تا قدرت استدلال و حل مسئله شان 
افزایش یابد. - بازی های ریاضی از جمله بازی های تقویت کننده مغز هستند. مثال: من ۵ تا تیله  بازی دارم. اگر 2 تا از این ها را به شما 
بدهم، چند تیله دارم؟ یا بیست آب نبات از فروشگاه خریدم و ۳ تا از آنها را خوردم. چند آب نبات مانده است؟ بهتر است از فرزندتان 

بخواهید که از نظر رشد ذهنی از انگشتان دست خود استفاده نکند.
۴- تنفس عمیق از راه بینی

محققان دانشگاه نورث وسترن می گویند تنفس عمیق از راه بینی مغز را تقویت می کند. بنابراین هر روز صبح زود یا قبل از رفتن به 
خواب ۱۰-۱۵ دقیقه، این کار را با کودکتان تمرین کنید و شاهد تفاوت عملکرد ذهنی کودک خود باشید.

۵- به چالش کشیدن ذهن
حافظه فرزندتان را به چالش بکشید. مثلًا پس از خواندن کتاب، از کودکتان بخواهید که داستان را به زبان خودش بازگو کند یا با 
استفاده از حلقه های میوه یا مهره های رنگی، الگوهایی ایجاد کنید، سپس آنها را به هم بریزید و ببینید که آیا کودکتان می تواند آنها را 

از نو بسازد. این فعالیت ها باعث قوی تر شدن حافظه کلامی و بصری فرزند شما می شوند. 

تمرین دادن مثانه یکی از رایج ترین درمان های غیر دارویی تجویزی برای بهبود شرایط مثانه بیش فعال است. این شامل تنظیم 
یک برنامه دقیق برای دفع ادرار می شود. مثانه ای بیش فعال می تواند موجبات خجالت و شرمساری فرد را فراهم کند، به ویژه با در 
نظر گرفتن این نکته که نشت ادرار می تواند با یک سرفه، عطسه، خنده، یا حرکتی ناگهانی رخ دهد. اگر در نگه داشتن ادرار خود 
با مشکل مواجه هستید، ممکن است به بی اختیاری ادرار مبتلا باشید. خبر خوب این است که برخی کمک های طبیعی برای 

مقابله با مثانه بیش فعال وجود دارند.
دنبال کردن میزان مایعات مصرفی

همانند زمانی که برای کاهش وزن خود رژیم می گیرید و از یک دفتر برای ثبت غذاهای مصرفی خود در طول روز استفاده می 
کنید، اگر مثانه ای بیش فعال دارید می توانید از روشی مشابه برای ثبت نوع، زمان، میزان مایعات مصرفی و شناسایی نوشیدنی 

های مشکل ساز استفاده کنید.
تمرین دادن مثانه

تمرین دادن مثانه یکی از رایج ترین درمان های غیر دارویی تجویزی برای بهبود شرایط مثانه بیش فعال است. این شامل تنظیم 
یک برنامه دقیق برای دفع ادرار می شود.

گیاه بوچو
گیاه بوچو از خواص ضد التهاب، ضد باکتری و ادرارآور برخوردار است که دستگاه ادراری را پاکسازی و شرایط آن را بهبود می 

بخشد. این یکی از درمان های گیاهی پر استفاده برای عفونت های مثانه و کلیه در آفریقای جنوبی است.
پدهای جاذب

تا زمانی که چگونگی کنترل دفع ادرار خود را فرا بگیرید، پدهای جاذب که زیر لباس استفاده می شوند می توانند نشت های 
تصادفی را از دید دیگران پنهان کنند.

نخل اره ای
مطالعات نشان داده اند که خواص ضد التهاب نخل اره ای )Saw Palmetto( با کاهش فوریت دفع ادرار، به ویژه در مردان دارای 

غده پروستات بزرگ شده پیوند خورده است.
تمرینات عضلات کف لگن 

تمرینات عضلات کف لگن که به نام کگل نیز شناخته می شوند به تقویت عضلات کنترل کننده دفع ادرار و جریان آن کمک 
می کنند.

C ویتامین
مصرف مکمل های ویتامین C به واسطه توانایی آنها در مبارزه با استرس اکسیداتیو توصیه می شوند. استرس اکسیداتیو می 

تواند اعصاب اطراف مثانه را تحریک کرده و به از دست دادن کنترل ادرار منجر شود.
کاهش وزن

حمل وزن اضافه برای مفاصل انسان مضر است، و همچنین می تواند موجب کاهش انعطاف پذیری در عضلات پشتیبان مثانه 
شود که بی اختیاری ادراری یکی از عوارض آن است.

کوئرستین
کوئرستین، نوعی فلاونوئید و یک درمان ضد التهاب طبیعی است که به کاهش فوریت دفع ادرار مرتبط با مثانه بیش فعال کمک 

می کند.
گوشا جینکی گان

برخی مطالعات در ژاپن نشان داده اند که گوشا جینکی گان )Gosha-jinki-gan(، دارویی که از ترکیب چند گیاه دارویی تهیه 
می شود، با کاهش تکرر ادرار، انقباض های مثانه، و دفع ادرار شبانه برای مردان و زنان پیوند خورده است.

درمان هایی طبیعی برای مثانه بیش فعال5 راه مؤثر برای افزایش ضریب هوشی کودکان



چهارشنبه -ششم شهریور ماه 1398-    سال بیست  و دوم -   شماره 4871 4

مدیرکل استاندارد استان قم:

آرد تولیدشده در قم استاندارد است
مرغوب ترین  از  استان  این  در  تولیدشده  آرد  گفت:  قم  استان  استاندارد  مدیرکل 
گندمزارهای کشور و با رعایت همه مولفه های فرآوری گندم تولید می شود و استانداردهای 

لازم را دارد.
مجید آوری فرد   بیان کرد:  آرد مورداستفاده در نانوایی های استان استاندارد است اما 
نحوه تولید نان در هر نانوایی متفاوت و ممکن است در تعدادی از نانوایی ها،  نان تولیدی 
به دلایل مختلف، کیفیت قابل قبول را نداشته باشد. وی بیان کرد:  در این گونه موارد اگر 
کیفیت نان تولیدی به دلیل کوتاهی نانوایی ها در تولید محصول مرغوب،  مناسب نباشد، 
اخطارهای لازم از سوی نهادهای نظارتی به آنان داده خواهد شد و در صورت عدم توجه 
به اخطارها،  مجوز فعالیت آن نانوایی باطل می شود. وی ادامه داد: بسیاری از فرآیندهای 
تولید نان در روش سنتی همچون کنترل کیفیت آب و دمای مناسب تخمیر، قابل کنترل 
نیست و اگر نان تولیدشده با این روش ها کیفیت لازم را نداشت،  در اکثر مواقع نانوا مقصر 
نیست،  اما در روش پخت نان به روش صنعتی،  فرآیند تولید محصول به طور کامل تحت 
کنترل است و نان باکیفیت قابل قبول در اختیار مردم قرار می گیرد. آوری فرد با اشاره به 
این که در نانوایی های دولتی نظارت ها حداکثری و مشکلات در خصوص کیفیت نان ناچیز 
است،  گفت:  در مواردی برخی نانوایی ها از آرد مخصوص یک نان برای تولید نان دیگر 

استفاده می کنند که این مساله نیز موجب کاهش کیفیت نان مصرفی مردم می شود.
استفاده  مورد  آرد  کیفیت  افزایش  برای  گرفته  صورت  تلاش های  با  کرد:   بیان  وی 
نانوایی های استان،  قم جز استان های پیشرو کشور در رعایت استاندارد سبوس گیری آرد 

است که این مساله نقش مهمی در ارتقای سلامت شهروندان خواهد داشت.
 

بخشدار مرکزی قم :

بخش مرکزی قابلیت جذب سرریز جمعیت 
شهر قم را دارد

بخشدار مرکزی قم گفت:  مناطق مختلف این بخش ازجمله شهر قنوات با داشتن 
امکانات زیرساختی مناسب و فاصله کوتاه با مرکز استان،  می تواند جمعیت سرریز شهر قم 

را جذب کند.
سید داوود حاجی حسینی بیان کرد: ظرفیت های موردنیاز برای افزایش جمعیت در 
بخش مرکزی فراهم است و کسانی که علاقه به سکونت در مناطق مختلف این بخش و 

به خصوص شهر قنوات رادارند می تواند به سهولت مکان زندگی خود را تغییر دهند.
وی افزود: قیمت زمین و سایر وسایل موردنیاز زندگی در این بخش در مقایسه با شهر 
قم مناسب تر است و افرادی که تمایل به سکونت در این بخش رادارند می توانند با صرف 
هزینه های کمتر،  صاحب خانه شوند. وی ادامه داد:  شهر قنوات با داشتن فاصله ای کوتاه 
از شهر قم،  دارای امکانات رفاهی کامل ازجمله آب،  برق،  گاز،  تلفن و سایر وسایل موردنیاز 
زندگی شهری است و می تواند گزینه ای مناسب برای سکونت جمعیت سرریز مرکز استان 
باشد. حاجی حسینی گفت:  بر اساس قوانین کشوری، با افزایش جمعیت در بخش 
مرکزی و شهر قنوات، امکانات بیشتری به این مناطق اختصاص خواهد یافت و بسترهای 
موردنیاز برای توسعه هرچه مطلوب تر بخش،  بیش ازپیش فراهم خواهد شد. وی بیان کرد: 
همچنین با افزایش جمعیت،  زمینه گسترش فعالیت های اقتصادی و تولیدی در سطح 
مناطق مختلف بخش فراهم می شود و این به معنای ارتقا میزان درآمد ساکنان بومی منطقه 
است. وی ادامه داد: مردم بخش مرکزی بسیار شریف و مهمان نواز هستند و علاقه مندان 

به سکونت در این بخش،  زندگی بانشاط و دوستانه ای را در کنار آنان تجربه خواهند کرد.

رئیس اداره فنی و حرفه ای و کاردانش آموزش وپرورش قم :
پنج هنرستان به مجموعه آموزشی قم اضافه می شود

رئیس اداره فنی و حرفه ای و کاردانش آموزش وپرورش قم گفت: در سال تحصیلی 
جدید، پنج هنرستان با ظرفیت ۳۷۵ هنرجو به مجموعه آموزشی استان اضافه می شود.

مسعود حمیدی افزود: هنرستان شهید تهرانی مقدم که از طرح های سفر سال 8۹ رهبر 
معظم انقلاب بوده، هنرستان خیر ساز شهید هندویان در پردیسان و هنرستانی در بخش 
کهک برای سال تحصیلی جدید احداث شده است.وی اضافه کرد: در منطقه جمکران 
و بخش خلجستان نیز 2 هنرستان به صورت ضمیمه در متوسطه دوم ایجادشده است تا 
هنرجویان و متقاضیان ورود به هنرستان در این مناطق ساماندهی شوند.وی خاطرنشان 
کرد: در هنرستان پسرانه شهید تهرانی مقدم در رشته های کامپیوتر، مکانیک خودرو و 
معماری داخلی، هنرستان دخترانه شهید هندویان در سه رشته کامپیوتر، فتوگرافیک 
و تولید برنامه های تلویزیونی و هنرستان دخترانه کهک در رشته های مدیریت خانواده، 
خیاطی، خراطی و گرافیک رایانه هنرجو پذیرفته می شود.به گفته حمیدی، در هنرستان 
دخترانه جمکران رشته خیاطی لباس شب عروس و در هنرستان دخترانه بخش خجلستان 
نیز رشته مدیریت خانواده تدریس خواهد شد.وی پیش بینی کرد: در هنرستان شهید 
تهرانی مقدم ۱2۰ هنرجو، هنرستان شهید هندویان ۱2۰ تَن، هنرستان کهک 8۰ تَن، 
هنرستان جمکران 4۰ تَن و در بخش خلجستان نیز ۱۵ تَن جذب کلاس ها شوند.وی 
افزود: از محل اعتبارات وزارت آموزش وپرورش و اداره کل آموزش وپرورش قم تجهیزاتی 
به ارزش ۱۰ میلیارد ریال خریداری شده است که بخشی از این تجهیزات بین هنرستان ها 

توزیع شده و بخشی دیگر نیز در حال توزیع می باشد.

در اولین جلسه کارگروه توسعه صادرات غیر نفتی استان اصفهان عنوان شد:
افتتاح کارگو ترمینال فرودگاه اصفهان در هفته دولت

دراولین جلسه کارگروه توسعه صادرات غیرنفتی استان اصفهان اعلام شد: کارگو ترمینال 
فرودگاه اصفهان در هفته دولت افتتاح خواهد شد.

سید حسن قاضی عسگر ، معاون هماهنگی امور اقتصادی و توسعه منابع استانداری 
اصفهان،  کارگروه توسعه صادرات را یکی از کارگروه های کلیدی استان دانست و اظهار 
و  اشتغال  اقتصادی،  راهکارهای رفع مشکلات  از مهمترین  بدون شک یکی  داشت: 
معیشتی استان، توسعه صادرات غیر نفتی است. وی با تقدیر از تلاش های اتاق بازرگانی 
اصفهان در اخذ مجوز تشکیل انجمن صادرکنندگان استان اصفهان و حمایت ویژه از 
تکمیل کارگو ترمینال فرودگاه اصفهان ابراز امیدواری نمود با فعالیت های تیم جدید 
مدیریتی اتاق بازرگانی و همراهی دستگاههای اجرایی شاهد رفع مشکلات موجود، توسعه 
صادرات، رونق تولید و اشتغال در استان باشیم.  قاضی عسگر با اشاره به ظرفیت های بی 
نظیر استان اصفهان در زمینه صادرات صنایع دستی و مصنوعات طلا و جواهرات تاکید 
کرد: به منظور بهره مندی از ظرفیت های موجود در این بخش ها نیازمند ایجاد کمیته های 
تخصصی صادرات صنایع دستی و مصنوعات طلا و جواهرات در استان هستیم. قاضی 
عسگر تشکیل کمیته حمل و نقل بین المللی و ایجاد سامانه برخط اعلام بار در استان را 
یکی از نیازهای اصلی اصفهان در زمینه توسعه صادرات عنوان کرد و افزود: علاوه بر این، 
تشکیل گروه های صنعتی به منظور توسعه صادرات و همچنین ایجاد نمایشگاه مجازی 
بین المللی برای معرفی محصولات تولیدی استان از نیازهای اساسی اصفهان در توسعه 
صادرات خواهد بود. همچنین بهرام سبحانی، نایب رئیس اتاق بازرگانی اصفهان و مشاور 
استاندار در امور صنعت  از پایان عملیات اجرایی ساخت کارگو ترمینال فرودگاه شهید 
بهشتی اصفهان و افتتاح آن در هفته دولت خبر داد و اخذ مجوز انجمن صادرکنندگان 
استان اصفهان و ایجاد مراکز رشد صادرات و تجارت الکترونیک در اتاق بازرگانی اصفهان را 
یکی از گام های بزرگ پارلمان بخش خصوصی اصفهان برای کمک به توسعه صادرات غیر 

نفتی و حمایت از رشد تولید و اشتغال استان دانست. 
 

رئیس پلیس فتا استان قم  هشدارداد
شگرد جدید کلاهبرداری با عنوان "کار در منزل"

رئیس پلیس فتا استان قم گفت: اخیراً افرادی سودجو با انتشار آگهی های تبلیغاتی با 
عنوان )کار در منزل( در سایت های دیوار و شیپور و شبکه های اجتماعی، بعد از جلب نظر 

افراد مبالغی به عنوان هزینه ثبت نام اخذ و سپس پاسخگوی تلفن همراه خود نیستند. 
 سرهنگ "علی موالی" در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبری پلیس، با اعلام خبر فوق، 
اظهارداشت: خانم های خانه دار به دنبال مشاغلی هستند که بتوانند با انجام آن در خانه 

درآمدی کسب کنند، بنابراین در دام تبلیغات این کلاهبرداران گرفتار می  کنند.
رئیس پلیس فتا استان قم ضمن تاکید بر اطمینان از صحت و سقم این مشاغل از 
همشهریان خواست، هیچ گونه واریز وجهی تا قبل از اطمینان انجام نداده و آدرس و مجوز 
شرکت استخدام کننده را کاملًا بررسی کنید. رئیس پلیس فتا استان قم خاطرنشان کرد: 
همشهریان می توانند هرگونه مشاوره و راهنمایی را به صورت آنلاین از طریق سایت پلیس 

فتا به آدرس www.cyberpolice.ir  دریافت کنند.
 

معاون اجتماعی فرماندهی انتظامی استان قم :

زائران اربعین، اخذ گذرنامه را به روزهای 
پایانی موکول نکنند

معاون اجتماعی فرماندهی انتظامی استان قم با اشاره به حضور میلیونی مردم در سفر 
معنوی اربیعین حسینی)ع(، تاکید کرد: زائران، اخذ گذرنامه را به روزهای پایانی موکول 
نکنند.   سرهنگ "مهرداد حاجی زاده" اظهارداشت: تمامی دفاتر پلیس+۱۰ در نقاط 
مختلف شهر مقدس قم فعال و آماده خدمات رسانی به شهروندان است. معاون اجتماعی 
فرماندهی انتظامی استان تصریح کرد: زائران عتبات عالیات و تمامی افرادی که قصد 
تشرف به کربلای معلی و شرکت در مراسم راهپیمایی بزرگ اربعین حسینی)ع( را دارند، 
از هم اکنون با مراجعه به دفاتر پلیس+۱۰، امور مربوط به دریافت و یا تمدید گذرنامه خود 
را انجام دهند. سخنگوی فرماندهی انتظامی استان قم افزود: با توجه به خیل عظیم 
مردم برای حضور در کنگره بزرگ اربعین، زائران تمدید و یا اخذ گذرنامه خود را به روزهای 
پایانی موکول نکنند چون ازدحام جمعیت منجر به تأخیر در صدور مدارک و روادید و باطبع 

نارضایتی آن ها می شود.

محمدرضا آقاباقری

پروژه فرودگاه قم یکی از پروژه های کلان این شهر است 
که سال 8۹ عملیات اجرایی آن آغاز شده و پس از ۱۰2 
ماه زائرین داخلی و خارجی همچنان چشم در راهند تا این 

پروژه که متوقف است اجرا شود.
وجود  با  قم  شهر  در  فرودگاه  فقدان  که  بود  سال ها 
میلیون ها زائری که از نقاط مختلف کشور و دنیا به این 
شهر سفر می کردند مورد انتقاد بزرگان و مردم بود؛ اگرچه 
با احداث فرودگاه بین المللی امام خمینی در فاصله حدود 
۱۰۰ کیلومتری شهر به این عنوان که این فرودگاه به این 
شهر هم خدمات خواهد داد کمی ذهن ها آرام  شد اما پس 
از گذشت زمان مشخص شد که این فرودگاه هم صرفه ای 

برای این شهر ندارد.
با پیگیری های مکرر مسوولان استان قم در دولت دهم 
بالاخره مجوز احداث فرودگاه در شهر قم صادر شد. اوایل 
بهمن ماه 8۹ بود که یکی از نمایندگان مردم قم در مجلس 
شورای اسلامی خبر از صدور مجوز احداث فرودگاه در 
حریم این شهر آن هم توسط بخش خصوصی را داد و از 
منطقه »طرلاب« در حد فاصل جاده قم - سلفچگان به 
عنوان محل احداث فرودگاه قم که از از بین هفت محل 
به  شده  انتخاب  فرودگاه  این  احداث  برای  پیشنهادی 

عنوان محل احداث فرودگاه نام برد.
آغاز یک پروژه کلان با مجوز و حمایت شفاهی

در همین ایام و در آستانه دهه فجر جلسات فوق العاده ای 
حجت الاسلام  ریاست  با  و  استان  مسوولان  بسیج  با 
والمسلمین موسی پور استاندار وقت تشکیل و پیشنهادات 
مختلف برای سرمایه گذاری این پروژه مورد بررسی قرار 
گرفت و نهایتا محمدعلی شفیعی مالک هتل و ایرلاین 
ارم کیش به عنوان سرمایه گذاری بومی بلافاصله برای این 
پروژه انتخاب شد و وی این فرودگاه را به شرطی احداث 
می کرد که مجموعه منطقه گردشگری طرلاب در اختیار 

وی قرار گیرد.
موسی پور تقریبا یک روز در میان جلسات مکرر تشکیل 
داد تا هرطور که هست در دهه فجر و قبل از 22 بهمن 
مجلس  رئیس  توسط  هم  آن  پروژه  این  کلنگ زنی   8۹
به همین خاطر جلسات  و  انجام شود  شورای اسلامی 
پیگیری پروژه فرودگاه با حضور تمام مدیران و مسوولان 
مرتبط برگزار شد و به خاطر همین تعجیل شفاها اجازه 
احداث و تحویل زمین ها صورت گرفت و عملا مجوزی 
همین  به  و  نشد  داده  کار  آغاز  برای  سرمایه گذار  به 
خاطر موسی پور به هدف خود رسید و قبل از 22 بهمن 

کلنگ زنی پروژه با حضور لاریجانی صورت گرفت.
از فردای کلنگ زنی بود که شفیعی پیگیر مجوزات مربوط 
به پروژه شد و استاندار وقت تماما حمایت از او را در دستور 
کار قرار داد به شرطی که اولویت او ساخت فرودگاه باشد 
نه شهرک گردشگری، اما ظاهر کار نشان از این داشت که 
بخاطر صرفه اقتصادی بیشتر سرمایه گذار عزم بیشتری را 
صرف منطقه گردشگری می کند تا فرودگاه و همین امر 
اختلاف بین استاندار وقت و سرمایه گذار پروژه ایجاد کرد.
موسی پور که حامی و به نوعی عامل اصلی تسریع در 
اجرایی شدن پروژه فرودگاه قم بود عمر کاریش کفاف 
نداد و اوایل سال ۹۱ از سوی هیات دولت برکنار شد و 
کرم رضا پیریایی جای او را در مسند استانداری قم گرفت. 
به سبب اینکه این پروژه جنبه تبلیغاتی و عملکردی مهمی 
برای دولت دهم آن هم در روزهای پایانی عمرش داشت، 
حمایت از شفیعی به عنوان سرمایه گذار پروژه فرودگاه 
ادامه یافت تا اینکه دولت دهم عمرش به پایان رسید و 
با دولت  متفاوت  کاملا  با سیاستی  امید  و  تدبیر  دولت 
دهم روی کار آمد. دولت روحانی بسیاری از پروژه های 
دولت احمدی نژاد را مورد تجدید نظر قرار داد و سیاست 
او و دولتش را در اجرای پروژه ها و پیگیری آنها مورد قبول 
قرار نداد. پروژه های مسکن مهر، منوریل و... از جمله 
پروژه هایی بود که در دولت روحانی با وقفه روبرو شد و 
دولت چتر حمایتی خود را از روی آنها برداشت تا اینکه 

بعضا این پروژه متوقف یا با کندی پیش رفت.
زخم هایی که یکی پس از دیگری سر باز کرد

دولت  کار  اتمام  با  که  بود  محور  این  بر  اصلی  مساله 
به صورت شفاهی  تمام آن حرف هایی که  احمدی نژاد 
تفاهم ها  و  صورت جلسه ها  قول ها،  بود،  شده  گفته 
طبیعی،  منابع  چون  نهادهایی  یکی  یکی  و  رفت  کنار 
جای  داشتند  پروژه  آتش  بر  دستی  که  و...  استانداری 
حمایت طلبکار هم شدند. نکته اینجا بود که نزدیک به ۳ 
هزار هکتار اراضی منطقه گردشگری طرلاب تقریبا بدون 
سند و مدرک مشخصی در اختیار بخش خصوصی قرار 
گرفته بود تا ساخت و سازی انجام دهد که منافعش عمدتا 

در اختیار خودش خواهد بود .
ساختمان های  و  اراضی  همین  فروش  بعدی  مساله 
بود  مرتبط  سهام  عرضه  و  مردم  به  آن  در  شده  احداث 
که هزاران نفر را با پروژه درگیر می کرد در حالی که پروژه 
منطقه گردشگری  در  فرودگاه  احداث  تنها مجوز  ابتدا 
طرلاب را داشته و به نوعی دکمه ای بوده که سعی شده 
برایش پیراهن دوخته شود هرچند این پیراهن پارچه هم 
داشته اما قرضی و با مرگ صاحبش، ورثه قرض را پس 

می خواهند.
اراضی  مرور  به  که  بوده  این  پروژه  این  بعدی  مشکل 
تحویل شده دارای معارض می شدند؛ املاکی که به هر 
شکل قانونی یا غیرقانونی در حال استخراج شن و ماسه، 
استفاده به عنوان مرغداری، دامداری، معدن و استفاده 
تجاری یا غیره بوده و هم طلبکار بودند و هم مدعی و 
منتفع و کم کم کار این پروژه به مراجع قضائی کشیده شد.
باز  قم  فرودگاه  روی  بر  متعدد  مشکلات  دامن  کم کم 
شد و این در حالی بود که سرمایه گذار بخش خصوصی 
اجرای  وجود  با  و  می برد  پیش  را  خود  کار  سرعت  با 
زیرساخت های فرودگاه که مهم ترین آن آماده سازی باند 
فرود هواپیما بود، ابنیه زیادی را نیز از جمله رستوران، 
فروشگاه، سالن ورزشی، پارک و فضای سبز و... در شهرک 

گردشگری طرلاب ایجاد کرده بود.
مسوولان قم کاری برای فرودگاه نکردند

در سال  ۹4 تقریبا مشکلات پروژه شدت گرفت و بالاخره 
سر و صداها به مجلس کشیده شد. محمدعلی شفیعی 
سرمایه گذار پروژه فرودگاه قم که مالک هتل ارم  کیش 
پروژه  این  در  رخ داده  اتفاقات  خصوص  در  هست  نیز 
در گفت وگو با  فارس می گوید: به لطف مسوولان قم با 
پرونده سازی علیه من تحت تعقیب قرار گرفتم و به زندان 
افتادم. مسوولان قم کاری برای فرودگاه نکردند و در نهایت 
هم اجازه ادامه کار به ما ندادند؛ اینها نه آب، نه برق نه تلفن 
به ما دادند و نه همراهی داشتند و معارضین را هم تحریم 
کردند. وی ادامه داد: در نهایت پروژه پلمب و به ظاهر خلع 
ید شد ولی هیچ کدام از این کارها مبنا و دلیل درستی ندارد 
و در تهران هم که پیگیری داشتیم بر همین مساله تاکید 
شد که این کار پلمب و خلع ید پایه و اساس درستی ندارد. 
در هر صورت آقایان برای اینکه به مطامع خود برسند پیگیر 
هستند و ما هم پیگیر ساخت پروژه هستیم و بارها اعلام 
کردیم که اگر شما به دنبال ساخت فرودگاه هستید و دلتان 
برای مردم می سوزد ما مانعی نیستیم و می توانید بیایید و 
فرودگاه را بسازید به جای اینکه مکرر جلسات بی فایده 
بگذارید و به تهران رفت و آمد کنید و وقت مسوولان رده 

بالای کشور را گرفته و فرصت مردم را می سوزانید.
در  را  پروژه  این  پرونده  مجلس   ۹۰ اصل  کمیسیون 
همین سال باز کرد؛ استاندار قم، معاون سیاسی امنیتی 
هواپیمایی  سازمان  رئیس  قم،  فرماندار  استانداری، 
جمهوری اسلامی و معاونین وی، معاونین سازمان میراث 

فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی و مدیرکل میراث 
فرهنگی قم، معاون وزیر راه و شهرسازی و معاون منابع 
طبیعی و جنگلداری کشور در این جلسه حضور داشتند 
و طبق گفته احمد امیرآبادی فراهانی نماینده مردم قم 
در مجلس در این جلسه مقرر شد که سازمان هواپیمایی 
جمهوری اسلامی، نسبت به صدور مجوز فرودگاه اقدام 
کند و این یعنی که پروژه مجوزی از سازمان هواپیمایی 

نداشته است.
با میراث فرهنگی و استانداری قرارداد داشتیم

این درحالی است که سرمایه گذار سخنان مطرح شده 
در خصوص عدم دریافت مجوز از مراجع ذی صلاح را رد 

می کند.
وی در پاسخ به این سوال که برای زمین های تصرف شده 
برای احداث فرودگاه و منطقه گردشگری طرلاب سند 
و حکم قانونی وجود دارد یا خیر گفت: در کارهای بزرگ 
معمولا استانداری قرارداد می بندد و قبل از استانداری 
سازمان میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری با 
اشتیاق با ما قرارداد بست که منطقه گردشگری طرلاب و 
راه آهن سراسری و... جزو این قرارداد است و پس از این 

قرارداد نیز با استانداری قراردادهای لازم بسته شد.
وی با تاکید بر اینکه من به عنوان سرمایه گذار برای پروژه 
فرودگاه و منطقه گردشگری طرلاب مجوزهای گوناگون را 
اخذ کرده ام تصریح کرد: صورت جلسه، مصوبه، افتتاحیه 
و هرچیز که فکر کنید برای این پروژه صورت گرفته است؛ 
ما به دنبال افتتاحیه و کلنگ زنی برای پروژه نبودیم و خود 
مسؤولان استان با اصرار در مجتمع ونوس مراسم گرفتند 
و رئیس مجلس شورای اسلامی هم در این مراسم شرکت 

کرد.
شفیعی گفت: ۱۰ سال قبل از اینکه ما وارد این منطقه 
اوضاع  این  از  و  بود  فرودگاه  برای  محدوده  این  شویم، 
آشفته برخی افراد در منابع طبیعی سوءاستفاده کردند و 
با واگذاری های خیلی بی دلیل شن و ماسه را در این منطقه 
غارت کردند که یک ریال آن وارد حساب دولت نشده است 
که در این پروژه منافع خود را در خطر دیدند و سریعا برای 

ما پرونده سازی کردند.
توقف در سال ۹۴ و خلع ید در سال ۹۶

نهایتا این حاشیه ها در خصوص نخستین فرودگاهی که 
توسط بخش خصوصی قرار بود در 2۰ کیلومتر قم احداث 
شود پس از پنج سال منجر به شکایت مردم، سهامداران، 
غرفه داران و نهادها و ارگان های مختلف از سرمایه گذار 
پروژه شد و خرداد ۹4 مرجع قضائی پروژه را متوقف و سال 

۹6 هم سرمایه گذار را خلع ید کرد.
بیش از هزار و 2۰۰ سهام دار و غرفه دار این پروژه با آورده 
۱۰ ها میلیاردی نزدیک به ۹ سال است که چشم دوخته اند 
تا فرودگاه و شهر فرودگاهی برپا شود و آن ها هم به سود و 
منافعی برسند اما امروز همچنان خبری از عزم و اراده برای 

حل مشکل فرودگاه وجود ندارد.
حکم  تخریب فرودگاه را متوقف کردیم

سیدمهدی صادقی استاندار پیشین قم که در صنعت 
هواپیمایی کشور نیز باسابقه بود، در سال ۹۵ در تشریح 
مشکلات این پروژه، عدم تمرکز مستندات پروژه، عدم 
پیگیری تعهدات از سوی سرمایه گذار در خصوص اخذ 
مجوزات پس از شروع کار، عدم کسب رضایت معارضین و 
منابع طبیعی، فروش سهام و غرفه به مردم و... را جزو این 
مشکلات عنوان کرده و می گوید: با وجود اینکه با شکایت 
معارضین دستگاه قضائی حکم تخریب فرودگاه را صادر 
کرده اما ما درخواست کردیم که این کار متوقف شود تا 

وضعیت فرودگاه تعیین تکلیف شود.
وی همچنین با انتقاد از عدم شفافیت طرح توسعه و 
هزینه های صورت گرفته در این پروژه تصریح می کند: اگر 
لازم باشد و به نتیجه ای نرسیم سرمایه گذار باید مسیر رفته 

را برگردد و از ابتدا تمام مسیرهای قانونی را طی کند.
آقایان دنبال بازی های خودشان بودند!

این گفته ها در حالی است که سرمایه گذار فرودگاه در 
گفت وگو با فارس خبر از مختومه شدن عمده پرونده ها 
در دستگاه قضائی می دهد و استاندار وقت را عاملی بر 

مشکلات پروژه می داند.
شفیعی می گوید: جالب اینجاست که با وجود گفته های 
آقایان مسوول اکثر این پرونده های شکایت علیه پروژه 
در دستگاه قضائی استان مختومه و رد شد اما مجددا از 
کانال دیگری با کمک استانداری خصوصا در زمان آقای 
صادقی که خیلی علاقه داشت پروژه را تعطیل کند آن را 
پیگیری کردند؛ من به آقای صادقی استاندار وقت گفتم 
که اگر علاقه داری که خودت فرودگاه را بسازی برو و شن 
و ماسه و لودر و کامیون بخر و اقدام به ساخت فرودگاه کن 

اما آقایان دنبال بازی های خودشان بودند.
این  به  هم  سرمایه گذار  ید  خلع  حکم  کرد:  بیان  وی 
عنوان بوده که بخاطر شکایت منابع  طبیعی و ادعای عدم 
اخذ مجوز، منابع  طبیعی آن را از ما گرفته و به استانداری 
داده اما تاکید شده که ساختمان های احداث شده برای 
سرمایه گذاران است و تنها سرمایه گذار پروژه من هستم 
و بقیه مردم یا خریدار غرفه بودند یا خریدار سهام که ۹۹ 

درصد این افراد پول خود را با سود دریافت کرده اند.
وی با تاکید بر اینکه نمایندگان مجلس آنطور که باید 
در پروژه فرودگاه قم درست رفتار نکردند، به برخی اظهار 
نظرها در خصوص اقتصادی نبودن پروژه فرودگاه و نبود 
طرح توسعه و طرح جامع برای آن اشاره کرد و گفت: پروژه 
به طور کامل اقتصادی است و مطالعات کامل بر روی پروژه 

و اتصال آن به راه آهن سراسری صورت گرفته است.
وی اضافه کرد: حتی منوریل قم هم در این پروژه دیده 
اینکه  دلیل  به  است.  گرفته  قرار  فرودگاه  جزو  که  شده 
برخی، اطلاعی از مسائل اقتصادی ندارند می گویند که 
احداث فرودگاه در قم به دلیل نزدیکی با تهران توجیه 
ندارد در حالی که من در این پروژه بالغ بر 8۰۰ میلیارد 

تومان هزینه کردم و ۵۰۰ میلیارد تومان مقروض هستم.
سرمایه گذار فرودگاه قم ادامه داد: با تمام این مسائل 
تاکید دارم که پروژه اقتصادی است. استانداری مدتی جو 
تبلیغاتی راه انداخت که سرمایه گذار بالغ بر 8۵۰ میلیارد 
تومان بابت فروش واحدهای تجاری و سهام و... از مردم 
پول گرفته است بعد نتوانستند این مساله را ثابت کنند و به 
مرور تسویه بدهی مردم به دلیل همین جوسازی ها صورت 
گرفت که طبق اسناد بالغ بر ۱۰ هزار و ۵۰۰ نفر تسویه 
مالی در این پروژه صورت گرفته که شامل سهام داران، 

مصالح فروش، پیمانکاران، کارکنان و... بوده است.

8۵۰ نفر با توقف فرودگاه بیکار شدند
شفیعی تصریح کرد: با این اتفاقاتی که در چندسال اخیر 
رخ داده است با اینکه ثابت شده که بسیاری از اتهامات 
نادرست بوده یکی از مسوولان قضائی به من گفت که 
بالاخره به مردم ثابت شد که حق با شما بوده اما به چه 
قیمتی؛ با این اتفاقات چندنفر از پیمانکاران این پروژه 
ورشکست شدند یا سکته کردند، 8۵۰ نفر بیکار شدند و 
سرمایه های مردم معطل و بلاتکلیف مانده است. مردم در 
این پروژه غرفه خریده بودند و ماه به ماه ارزش افزوده پیدا 
می کرد و هنوز هم ارزش زمین های این پروژه از زمین های 

دولتی بیشتر است.
غیرقانونی  پروژه  شده  عنوان  که  بحثی  گفت:  وی 
بوده صد در صد رد شده است؛ در حال حاضر ما نهایتا 
۳۰ میلیارد پول از مردم در اختیار نداریم و کارشناسان 
انجام شده در این پروژه را  هواپیمایی کشور ارزش کار 

بالای هزار میلیارد تومان برآورد کرده اند.
شفیعی بیان کرد: با این میزان اعتبار راه اندازی فاز اول 
پروژه نزدیک بود در حالی که در کشورهای اطراف بالای 
2۰ میلیارد دلار فاز اول پروژه های فرودگاهی راه اندازی 

می شود.
اما امروز؛ هشت سال و 6 ماه از آغاز عملیات اجرایی 
می گذرد،  قم  در  خصوصی  بخش  فرودگاه  نخستین 
هم  سرمایه گذار،  هم  شده اند،  متضرر  زیادی  افراد 
مشارکت کنندگان، هم پیمانکاران و... و مدیران استان هم 
همچنان می گویند که فرودگاه باید اجرا شود و حمایت 

می کنیم.
با وجود انتقادات مراجع تقلید خصوصا آیت الله مکارم 
شیرازی در خصوص عدم وجود فرودگاه در قم و ضرورت 
پیگیری احداث آن، باز هم خبری از رفع مشکلات این 

پروژه نیست.
ورود شهرداری به پروژه فرودگاه قانونی است؟

این روزها زمزمه ای می رسد که شهرداری قم قرار است 
وارد پروژه شود و شهر فرودگاهی را احداث کند در حالی 
که این پروژه در محدوده شهر قرار نگرفته و مشخص نیست 
نقش شهرداری قرار است در پروژه ای در حریم شهر چه 
باشد. سیدمرتضی سقائیان نژاد شهردار قم در این خصوص 
با بیان اینکه برای تعیین تکلیف ساخت فرودگاه در شهر قم 
جلسات مختلفی با حضور نمایندگان دولت، قوه قضائیه و 
مجلس تشکیل شده است و تصمیم گیری های مهمی نیز 
در این زمینه صورت گرفته است می گوید: ۳۰۰ هکتار 
از اراضی مجتمع گردشگری فرودگاه قم به شهرداری قم 
واگذار شده و این واگذاری با نظر و موافقت دولت و قوه 
قضائیه بوده است و هیچ مشکل قانونی در این زمینه 
وجود ندارد. وی با تاکید بر اینکه با پیگیری های صورت 
گرفته ۳۰۰ هکتار به عنوان پشتوانه و امتیاز به شهرداری 
قم داده شده است خاطرنشان می کند: بخش خصوصی 
علاقه ای به ورود به این پروژه ندارد و برای اینکه شهر قم 
دارای فرودگاه شود نیاز است که شهرداری وارد شده و 
در این پروژه سرمایه گذاری کند. مجوزهای لازم هم برای 
فرودگاه در وزارت راه و شهرسازی در حال پیگیری است و 

به نظر نمی آید در این زمینه مشکلی به وجود بیاید.
احداث فرودگاه برای قم یک ضرورت است

قم  برای  را  فرودگاه  احداث  اخیرا  هم  قم  استاندار 
یک ضرورت دانسته و تاکید کرده که به دنبال تکمیل 
فرودگاه هستیم ولی با توجه به شرایطی که وجود دارد 

سرمایه گذاران رغبتی برای مشارکت در آن ندارند.
بهرام سرمست عنوان کرد: یکی از شبهاتی که مطرح 
است مجوزهای احداث فرودگاه به صورت قانونی از مراجع 
ذیربط اخذ نشده و تلاش می شود این موضوع به سرانجام 
برسد و بر اساس مجوزهایی که از وزارت راه و شهرسازی 

اخذ می شود فرودگاه قم را ادامه می دهیم.
قم می تواند بدون بودجه دولتی هم اداره شود 

اما نمی گذارند!
سرمایه گذار پروژه هم همچنان تاکید دارد که راهش را 
ادامه خواهد داد. شفیعی می گوید: درحال حاضر هم 
استانداری و هم ما تلاش می کنیم کار خود و مسیر خود 
را برویم و در این شرایط ما هر پولی که به دستمان می آید 
به سرمایه گذاران و پرسنل می دهیم. فرودگاه باید الان راه 
افتاده باشد و ۱۰ هزار نفر اشتغال زایی شود اما متاسفانه 
نگذاشتند. وی تاکید کرد: ذات کار بخش خصوصی این 
است که چشمش دنبال آقایان نباشد و در این پروژه هم با 
وجود مشکلات فعلی برخی مسوولان همراهی داشتند، 
اکثر قضات دستگاه قضائی به نفع ما رای دادند و بخشی 
از سرمایه گذاران و مردم هم همچنان همراه ما هستند و 
شکایت نکرده اند. ما از اول چشممان دنبال آقایان نبوده 

و بنا نداریم با همه این کارهایی که شده عقب بنشینیم.
وی با تاکید بر اینکه مسوولان قم عادت دارند با بودجه 
دولتی شهر را اداره کنند گفت: قم می تواند بدون بودجه 
دولتی هم اداره شود اما نمی گذارند، اگر اعتقاد به بخش 
خصوصی باشد تمام مشکلات قم حل می شود. ما برای 
و  فروختیم  غرفه  گیرد  صورت  مردمی  مشارکت  اینکه 
سهامداران هم بابت خرید سهام سود دریافت کرده اند و 
همچنان هم بابت تعهداتمان به مردم پاسخگو هستیم و 
اگر فرودگاه و هتل را هم از ما بگیرند باز نمی گذاریم مردم 

متضرر شوند.
دردی به نام سیاسی شدن پروژه ها...

آفت این روزهای کشور ما برخورد سیاسی با پروژه هایی 
است که قرار است خدمتی به مردم ارائه کند؛ یک روز 
مسوولان یک دولت برای اینکه یک پروژه شاید به اسمشان 
تمام شود و یادگاری به نام آنها باقی بماند بدون تشریفات 
قانونی و با حرف آن را کلید زدند و امروز هم در دولتی با 
سیاست هایی کاملا متفاوت چتر کامل حمایتی از پروژه 
برداشته شد و فرودگاه قم که قرار بود ۵ ساله افتتاح شود 

بعد از هشت سال همچنان تلی از خاک است.
پروژه  در  مشارکت کنندگان  و  مردم  تنها  میان  این  در 
متضرر شده اند و چه حرف های سرمایه گذار چه مسوولان، 
هرکدام که صحت داشته  باشد این مردم هستند که بازهم 
ناامید برمی گردند. مسوولان قم اگر ادعا دارند این شهر 
جهان شهر است و باید به شاخصه های جهان شهری برسد 
باید آغوش بازتری برای سرمایه گذاران داشته باشند و به 
قول خودشان فرش قرمز پهن کنند. آنچه که مشخص 
است همچنان همه در تریبون ها حرف می زنند و عنوان 
پروژه  توقف  از  سال  چهار  اما  هستند  حامی  که  دارند 

فرودگاه گذشته و همچنان حرف ها به عمل نیامده....

استاندار قم:

منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان به خطوط ریلی 
متصل می شود

 استاندار قم گفت: با برنامه ریزی های انجام گرفته منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان به راه 
آهن سراسری و خطوط ریلی متصل می شود.

بهرام سرمست روز سه شنبه در آیین اتصال گمرک قم به راه آهن سراسری در جمع 
خبرنگاران افزود: توسعه حمل و نقل ریلی از سیاست های اصلی دولت بوده که قم به دلیل 

موقعیت استراتژیک خود ظرفیت خاصی در رابطه با گسترش حمل و نقل ریلی دارد.
و  مهم ترین  به عنوان  قم،  شهر  کیلومتری  در ۵۰  سلفچگان  اقتصادی  ویژه  منطقه 
نزدیک ترین منطقه ویژه اقتصادی به مرکز سیاسی - اقتصادی کشور، واقع در مسیر جاده 
ابریشم، راه آهن سراسری و بزرگراه های اصلی شمال - جنوب و شرق - غرب ایران است و 
برای برقراری ارتباط با اروپا، کشورهای آسیای میانه و خلیج فارس به منظور تولید، صادرات و 
ترانزیت کالا، موقعیتی ممتاز دارد و قادر است نقش تعیین کننده ای در اقتصاد کلان منطقه 
و کشور ایفا کند. استاندار قم اضافه کرد: همچنین اتصال راه آهن سراسری به سیلوی قم 

نیز در دستور کار مسئولان استان در راستای توسعه خطوط ریلی قرار دارد.
وی گفت:  اتصال راه آهن به مراکز عمده بار و شهرک های صنعتی از سیاست های کلان 
استان در رابطه با توسعه خطوط ریلی است. برای بهره برداری پروژه اتصال گمرک قم به 
راه آهن سراسری ۱۵۰ میلیارد ریال اعتبار هزینه شده است. مطابق با نقشه مصوب اتصال 

گمرک به ایستگاه راه آهن گار مانوری، تعداد 4 سکو در گمرک قم پیش بینی شده است.
وی دربخش دیگری از سخنان خود  با اشاره به سیاست استان در توسعه هنرستان های 
فنی حرفه ای گفت: مهارت آموزی از ویژگی های اصلی هنرستان های فنی حرفه ای بوده 

و مجموعه مدیریت استان از توسعه این قبیل از طرح های عمرانی حمایت می کند.
استاندار قم امروز ۹ طرح آموزشی در مجموع ۳6 کلاس درس را با هزینه 2۰ میلیارد 
تومان افتتاح کرد. وی گفت:  همچنین همزمان با هفته دولت ۱۷ طرح صنعتی با اعتباری 
بالغ بر ۱۱۰ میلیارد تومان امروز به بهره برداری رسید. استاندار قم با اشاره به اهمیت بعد 
صنعتی قم خاطرنشان کرد: با وجود ظرفیت بالای قم در این رابطه همچنان جایگاه قم به 

درستی در سطح کشور شناخته شده نیست.

مدیر روابط عمومی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم :

ارشاد قم در جشنواره ملی چاپ ایران 
برگزیده شد

 مدیر روابط عمومی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم گفت: مدیر کل فرهنگ و ارشاد 
اسلامی استان در نوزدهمین جشنواره ملی چاپ ایران به دلیل تلاش مجدانه در روند 

اجرای طرح سامانه جامع چاپ کشور برگزیده شد.
حسین محمودی افزود: در اختتامیه نوزدهمین جشنواره ملی چاپ ایران که عصر روز 
دوشنبه چهارم شهریورماه جاری با حضور وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی و اهالی صنعت 

چاپ برگزار شد، برگزیدگان این جشنواره معرفی شد.
وی ادامه داد: در این مراسم از سید موسی حسینی کاشانی؛ مدیرکل فرهنگ و ارشاد 
استان قم به دلیل تلاش و همکاری مجدانه در روند اجرای طرح سامانه جامع چاپ کشور 
تقدیر شد. مدیر روابط عمومی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم، با اشاره به مشکلات 
پیرامون صنعت چاپ گفت: گستره وسیع چاپ و صنایع وابسته آن، با توجه به تعدد رشته 
ها و رسته ها، و تنوع ابعاد فرهنگی، هنری، فنی، معیشتی، بازرگانی، ملی و جهانی آن 
موجب شده تا با وجود همه مشکلات، تلاش برای ارتقاء، رشد و بازنمایی این صنعت بیش 
از پیش ضروری باشد. محمودی ادامه داد: بنابر رأی کمیته برنامه ریزی نوزدهمین دوره 
جشنواره ملی چاپ از مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم به عنوان مدیرکل نمونه فرهنگ 
و ارشاد اسلامی در حوزه چاپ در سطح استان های کشور تقدیر شد. ۱۳۰۰ ناشر، ۱۱۰ 
چاپخانه، بیش از 2۰۰ کتابفروشی، وجود مهمترین حوزه علمیه جهان شیعه، رتبه نخست 
تولید کتاب های دینی و رتبه دوم کشور در چاپ کتاب، برگزاری ۱۳ نمایشگاه کتاب استانی 

و پنج نمایشگاه بین المللی کتاب، قم را استانی ممتاز در صنعت چاپ کشور کرده است.
 

هم زمان با هفته دولت :

مرکز تعمیر و نگهداری لوکوموتیو در قم به 
بهره برداری رسید

 مرکز تعمیر و نگهداری لوکوموتیوها در راه آهن قم بااعتباری بالغ بر ۱4۰ میلیارد ریال، روز 
سه شنبه هم زمان با هفته دولت طی آیینی به بهره برداری رسید.

مدیرکل راه آهن قم در حاشیه این آیین در جمع خبرنگاران افزود: این طرح مهم ریلی در 
مدت زمانی 24 ماهه مورد بهره برداری قرار گرفت.

محسن اعتماد اضافه کرد: افتتاح این طرح کمک شایانی به مسائل ریلی در استان 
می کند، مرکز مذکور در مساحتی بالغ بر ۳ هزار و 6۰۰ مترمربع احداث شده است.

وی خاطرنشان کرد: با راه اندازی این مرکز صرفه جویی سالیانه مصرف سوخت به میزان 
۵۰۰ هزار لیتر اتفاق خواهد افتاد.

اعتماد با اشاره به برخی از مزایای راه اندازی مرکز تعمیر و نگهداری لوکوموتیو در راه آهن 
قم بیان کرد: ایجاد رضایتمندی مردم و ساکنین هم جوار ریلی و افزایش اعزام قطارهای 

باری از اهداف راه اندازی چنین مرکزی است.
مدیرکل راه آهن قم اضافه کرد: همچنین افزایش دسترسی به لوکوموتیو، افزایش حجم 
جابه جایی بار و افزایش سرعت بازرگانی نیز با راه اندازی این مرکز وضعیت مطلوب تری به 
خود خواهد گرفت. وی در ادامه با اشاره به مهم ترین طرح های راه آهن قم در یک سال 

اخیر اظهار داشت: در این مدت ۵۰۰ میلیارد ریال طرح ریلی در استان اجرا شده است.
اعتماد اضافه کرد: بهسازی ۱۵ کیلومتر بلاک محمدیه-شوراب، احداث ایستگاه حمل 
خودرو، اتصال ریلی گمرک به گارمانوری، اجرای واریانت شوراب ساقه و محوطه سازی 

ایستگاه محمدیه ازجمله این طرح های عمرانی بوده است.
 

با حضور استاندار قم:

1۷ طرح صنعتی در قم به بهره برداری رسید
 ۱۷ طرح صنعتی بااعتبار ۱۱۰ میلیارد تومان و اشتغال زایی ۳8۰ تن، روز سه شنبه 

هم زمان با هفته دولت طی آیینی در شهرک صنعتی محمودآباد قم به بهره برداری رسید.
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم در این آیین که با حضور بهرام سرمست 
استاندار قم برگزار شد گفت: یک هزار و ۵۰۰ اشتغال غیرمستقیم نیز به واسطه بهره برداری 

از این ۱۷ طرح در سطح استان ایجادشده است.
محمود سیجانی در ادامه خاطرنشان کرد: اولویت های صنعتی بر تولید مواد اولیه 

واحدهای تولیدی، تکمیل زنجیره تولید و جایگزینی واردات و صنایع دانش بنیان است.
وی تصریح کرد: مغایرت نداشتن با محیط زیست و شناسایی حلقه های گمشده تولید از 

رویکردهای اصلی صنعت استان در سال جاری است.
قم  در  صنایعی  باید  استان  در  صنعت  بالادستی  اسناد  مبنای  بر  کرد:  عنوان  وی 

شکل گرفته و به فعالیت بپردازد که از فناوری های روز برخوردار باشد.
و  راکد  واحدهای  تکمیل  اظهار داشت:  از سخنان خود  در بخش دیگری  سیجانی 
نیمه تمام صنعتی و افزایش ظرفیت اشتغال در واحدهای فعال به صورت جدی در سطح 

استان دنبال می شود.
 

 معاون فرماندار قم:
شیوه نامه مدیریت کودهای دامی در قم تهیه شود

 معاون عمرانی فرمانداری قم با تاکید بر ضرورت تبیین موضوع چگونگی مدیریت 
کودهای دام های سبک و سنگین قم توسط اداره کل حفاظت محیط زیست و جهاد 

کشاورزی گفت: شیوه نامه منسجم و دقیقی در این زمینه تدوین و تهیه شود.
علی طالبی روز سه شنبه در جلسه کمیته فنی کارگروه مدیریت پسماند شهرستان قم 
در تالار جلسه های فرمانداری اظهار داشت: بر اساس این شیوه نامه باید میزان کود قابل 

نگهداری در واحدهای دامی سنتی و صنعتی استان مشخص شود.
وی بیان داشت: یک واحد دامی اگر بیش ازاندازه کود نگهداری کند باعث اذیت و آزار 
مردم می شود و نگهداری و نقل وانتقال کودهای دامی باید طبق ضابطه معینی صورت 
گیرد. وی افزود: در این شیوه نامه باید ضابطه های مربوط به صدور مجوز برای واسطه هایی 
که کودهای دامی را از مبدا تولید در دامداری ها به مقصد منتقل می کنند نیز روشن و شفاف 
باشد. طالبی ادامه داد: بر اساس قانون موجود، حمل و ذخیره سازی کودهای دامی بدون 
مجوز تخلف می باشد، ازاین رو دهیارها در داخل روستاها و همچنین بخشداری ها نیز در 
خارج از محدوده روستایی باید این موضوع را کنترل نموده و موارد تخلف را نیز شناسایی 
و متخلفان را معرفی کنند. وی تصریح کرد: کودهایی که در نزدیکی شهر قم انباشت 
می شود، تهدیدی برای سلامت این شهر به شمار می آید و بهترین راه برای حل معضل این 
است که شهرداری کودهای تولیدی در مجتمع های دام شهر و لبن را برای مصارف فضای 
سبز خریداری نموده و آن را مدیریت کند. مشاور رئیس سازمان جهاد کشاورزی قم نیز در 
این جلسه اظهار داشت: یک شرکت بخش خصوصی متقاضی سرمایه گذاری در زمینه 
فرآوری کودهای دامی استان است، ولی هنوز نتوانسته در خصوص زمین و محل مناسب 
برای انجام این کار با دستگاه هایی مانند اداره کل منابع طبیعی، حفاظت محیط زیست و 

جهاد کشاورزی به توافق برسد چراکه در این زمینه محدودیت وجود دارد.
حسین علی بیگی بیان کرد: هرگونه جابه جایی محصول ها و فرآورده های دامی نیازمند 
صدور مجوز از سوی اداره کل دامپزشکی است، ولی ناخواسته دام های غیرمجاز زیادی 

وارد استان می شود.
وی تصریح کرد: ورود دام غیرمجاز و قاچاق به مجتمع دام شهر از معضل های مهم استان 
است. علی بیگی یادآور شد: کنترل کودهای مرغی در ۱2۰ واحد مرغ تخم گذار استان 
به آسانی صورت گرفت، ولی کنترل سه هزار واحد دامداری به مراتب سخت تر است و یک 

همت و تلاش جمعی می خواهد.

فرودگاه قم رکورددار عدم اجرای یک پروژه

فرودگاه قم همچنان گرفتار وعده های بی عمل

اجتماعی
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 وزیر صنعت:

ظرفیت تولید لوازم خانگی را می توانیم
 2 برابر کنیم

وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: ظرفیت تولید لوازم خانگی را می توانیم دو برابر کنیم 
و واردات این حوزه در سال گذشته 8۱ درصد کاهش یافت.

رضا رحمانی بیان کرد: علیرغم همه تحریم ها و محدودیت ها اما صدور جواز تاسیس 
در سال ۱۳۹۷ نسبت به سال ۱۳۹6 حدود ۱۷ درصد افزایش داشت و صدور پروانه 

بهره برداری نیز با ۷ درصد افزایش روبه رو بوده است.
او با اشاره به آمارهای چهار ماهه اول امسال نیز تصریح کرد: صدور جواز تاسیس 
صنعتی در چهار ماهه اول امسال نسبت به مدت مشابه پارسال 22 درصد افزایش داشته 
و صدور پروانه های بهره برداری صنعتی نیز افزایش ۱8.6 درصدی داشت که نشانگر 
انگیزه  وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره به افتتاح ۳4 پروژه صنعتی و تولیدی استان 
تهران به صورت ویدیو کنفرانسی با دستور رییس جمهوری، بیان کرد: این ۳4 طرح با 
سرمایه گذاری بیش از یک هزار و ۳۵۵ میلیارد تومان و اشتغالزایی دو هزار و ۹۷۷نفر به 
بهره برداری می رسند که عمدتا در حوزه تولید لوازم خانگی هستند. رحمانی با اعلام 
اینکه واردات لوازم خانگی در سال گذشته 8۱ درصد کاهش داشته است، گفت: صادرات 
این حوزه نیز سال گذشته با افزایش روبه رو بوده است و برنامه های داخلی سازی را در 
این حوزه داریم. او با اعلام اینکه ظرفیت تولید لوازم خانگی را می توانیم دو برابر کنیم، 
تصریح کرد: آمادگی تولید بیشتر و بازار مصرف و صادرات را داریم اما باید نقدینگی لازم 
که مهترین مساله واحدهای تولیدی است تامین شود که از رییس جمهوری در این راستا 
تقاضای همکاری داریم. وزیر صنعت، معدن و تجارت بیان کرد: خط تولید محصولات 
اولین گام در  افتتاح شده است که  بار در کشور  اولین  آشپزخانه ای هوشمند برای 
هوشمند کردن آشپزخانه ها و در فاز بعدی هوشمندسازی خانه هاست که با همکاری 

دانشگاه تهران مورد بهره برداری قرار گرفته است.
 

 دژپسند:

 گمرکات با تکیه بر توان داخلی تجهیز می شود
وزیر امور اقتصادی و دارایی با اشاره به وجود توان قابل توجه در مهندسان ایرانی 
برای تامین نیاز بخش های مختلف، گفت: گمرکات کشور با تکیه بر توان داخلی تجهیز 

می شود.
فرهاد دژپسند روز سه شنبه در گفت و گو با خبرنگاران در ماکو با تاکید بر اینکه تجهیز 
گمرک و افزایش ایکس ری ها اولویت گمرکات است، افزود: به همین منظور از گمرک 
بازرگان به عنوان یکی از گمرکات فعال و پرکار کشور بازدید می کنیم تا در جریان نیازهای 
این بخش قرار بگیریم. وی ضمن اشاره به اینکه افزایش دقت، سرعت و سلامت در 
گمرکات مورد توجه قرار دارد، بیان کرد: نخستین دستگاه »ایکس ری« تولید داخل به 
زودی در گمرک بازرگان نصب و تداوم  این کار ضمن توجه به رونق تولید داخل از خروج 
میزان قابل توجه ارز نیز جلوگیری می شود. وی در خصوص اهداف سفر به ماکو نیز بیان 
کرد: در این سفر به  دنبال بررسی و شناسایی ظرفیت های بخش بازرگانی آذربایجان غربی 
و بازدید از منطقه آزاد ماکو به ویژه گمرک بازرگان هستیم. وزیر امور اقتصادی و دارایی 
ادامه داد: حل مشکلات موجود و بررسی نقاط قوت و ضعف گمرکات آذربایجان غربی 
در راستای سیاست گذاری و برنامه ریزی ملی نیز از جمله دیگر اهداف سفر به این استان 

مرزی و منطقه آزاد ماکو است.

رییس اتاق بازرگانی تهران مطرح کرد:

ظهور نشانه های حذف ارز 4200 تومانی
رییس اتاق بازرگانی تهران معتقد است آنچه در ماه های گذشته رخ داده نشان می دهد 
که توزیع ارز 42۰۰ تومانی کاهش یافته و این امید وجود دارد که در آینده نزدیک این 

ارز حذف شود.
مسعود خوانساری اظهار کرد: اتاق بازرگانی و بخش خصوصی همانطور که پیش از 
این بارها اعلام کرده، با توزیع ارز 42۰۰ تومانی و به طور کلی با ارز چند نرخی مخالف 
است زیرا به نظر ما ارز چند نرخی فقط رانت و فساد را افزایش می دهد و کمکی به بهبود 
اوضاع اقتصادی کشور نمی کند. به گفته وی، عملکرد ماه های گذشته این نوع ارز 
در بازار نیز نشان داده که بستر فساد برای برخی رانت خواران فراهم شده و برای عبور 
از چنین شرایطی توقف توزیع این ارز از سوی دولت اهمیت زیادی دارد. رییس اتاق 
بازرگانی تهران با اشاره به نشانه های مثبتی که در عملکرد ارزی دولت در ماه های اخیر 
دیده می شود، تصریح کرد: کاهش توزیع این نوع ارز و محدود شدن کالاهایی که ارز 
42۰۰ تومانی دریافت می کنند، نشانه های مثبتی از تغییر نگاه دولت در این زمینه است 
و امیدواریم با تداوم این روند به سمت حذف ارز دولتی حرکت کنیم. خوانساری با بیان 
اینکه اتاق بازرگانی مذاکرات خود با دولت را در این زمینه ادامه خواهد داد، گفت: ما 
در ماه های گذشته هر جا فرصت بوده نظرات خود در این زمینه را ارائه کرده ایم و از این 
پس نیز تلاش می شود با انتقال نظر فعالان اقتصادی به دولت، شرایط برای بهبود اوضاع 
اقتصادی کشور فراهم شود. مدرس خیابانی – قائم مقام وزیر صنعت، معدن و تجارت در 
امور بازرگانی – اخیرا اعلام کرده که فعلا دولت برنامه ای برای حذف ارز 42۰۰ تومانی 

ندارد اما تعداد کالاهایی که این ارز را دریافت می کنند، کاهش یافته است.

رئیس هیات عامل ایدرو:

خودروسازان داخل برای بهینه سازی کیفیت 
همکاری کنند

 رئیس هیات عامل سازمان گسترش و نوسازی صنایع ایران )ایدرو(، هم افزایی همه 
خودروسازان داخلی و تعریف پلتفرم مشترک برای بهینه سازی کیفیت و تولید خودرو در 

کشور را خواستار شد.
به »محمدباقر عالی« در مراسم معارفه مدیرعامل ایران خودرو افزود: سازمان توسعه ای 
ایدرو به عنوان هماهنگ کننده صنعت خودرو، بسترسازی لازم برای هم افزایی توان 
خودروسازان داخلی و طراحی پلتفرم مشترک را انجام می دهد. معاون وزیر صنعت، 
معدن و تجارت، همچنین به تکمیل نزدیک به 22 هزار خودرو دارای کسری قطعه و عرضه 
آنها به بازار مصرف در ۱۰ روز گذشته اشاره کرد و گفت: سیاستگذاری در دوره جدید با 

تمرکز بیشتر بر کاهش قیمت تمام شده و افزایش کیفیت محصولات خواهد بود.
رئیس هیات عامل ایدرو، خواستار برنامه ریزی با تکیه بر توان داخل برای رفع مشکلات 
تعهدات  به  عمل  و  مشتریان  های  سفارش  تحویل  در  ظالمانه  تحریم های  از  ناشی 
خودروسازان شد. در این مراسم »فرشاد مقیمی«، معاون پیشین امور صنایع وزارت 
صنعت، معدن و تجارت به عنوان مدیرعامل جدید گروه صنعتی ایران خودرو معرفی شد.
مقیمی متولد سال ۵۵ است و مسئولیت های دیگری همچون معاونت برنامه ریزی و 
امور اقتصادی سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران را در کارنامه خود دارد.

 
در مقایسه با آغاز به کار دولت یازدهم انجام شد

رشد 4 برابری جذب سرمایه گذاری خارجی 
در کشور

میزان سرمایه گذاری خارجی در پایان سال ۱۳۹۷ در مقایسه با آغاز به کار دولت یازدهم 
در سال ۱۳۹2 با رشد حدود ۳.۹ برابری به ۵.۱ میلیارد دلار رسید.

با توجه به کافی نبودن سرمایه های داخلی برای انجام پروژه ها، برای به حرکت درآوردن 
چرخ اقتصاد، نیاز است تا به جذب سرمایه گذاری خارجی اقدام شود.

در سال های اخیر با وجود تحریم ها و فشارهای آمریکا، جذب سرمایه گذاری خارجی 
در دستور کار قرار داشته است. بررسی گزارش های سازمان برنامه و بوجه نشان می دهد 
میزان سرمایه گذاری خارجی در فاصله سال های ۱۳۹2 تا ۱۳۹۷ حدود ۳.۹ برابر شده 
است. بر این اساس، در حالی که در سال ۱۳۹2 میزان سرمایه گذاری خارجی ۱.۳ 
میلیارد دلار گزارش شده بود، این عدد در سال ۱۳۹۷ به ۵.۱ میلیارد دلار افزایش یافت.

مدیرکل سرمایه گذاری خارجی سازمان سرمایه گذاری و کمک های اقتصادی و فنی 
نیز چندی پیش اعلام کرد: میزان جذب سرمایه گذاری های خارجی مصوب  ایران 
در کشور در چهار ماه نخست سال ۹8 نسبت به مدت مشابه سال قبل با وجود همه 

فشارهای اقتصادی ۵۵ درصد افزایش داشته است.
 

در دولت دوازدهم انجام شد

پرداخت 453 هزار میلیارد ریال تسهیلات به 
بنگاه های کوچک و متوسط

بررسی آمارهای منتشره وزارت صنعت، معدن و تجارت حاکی از پرداخت 64 هزار و 
882 فقره تسهیلات به ارزش بیش از 4۵۳ هزار و 8۰۳ میلیارد ریال به بنگاه های تولیدی 
کوچک و متوسط و طرح های نیمه تمام با پیشرفت فیزیکی بالای 6۰ درصد در راستای 

اقتصاد مقاومتی در دولت دوازدهم است.
این تسهیلات از ابتدای آغاز به کار دولت دوازدهم در شهریور ۹6 تا پایان تیر امسال 
پرداخت شده است و بخشی از این پرداخت ها مربوط به بنگاه هایی است که قبل از شروع 
دولت دوازدهم ثبت نام کرده بودند. برپایه این گزارش، در مدت یاد شده 4۵ هزار و 6۹ 
مورد ثبت نام برای دریافت تسهیلات ذکر شده انجام شد که از این تعداد 28 هزار و ۷۵ 
مورد به ارزش بیش از ۳66 هزار و 46۱ میلیارد ریال به بانک ها معرفی شدند. همچنین 
سه هزار و ۵۰۷ فقره ثبت نام برای دریافت تسهیلات برنامه تولید و اشتغال سال ۹۷ 

)تبصره ۱8( از ابتدای اسفند پارسال تا پایان تیر امسال انجام شد.
از این تعداد، 64۰ مورد به ارزش مجموع 4۳ هزار و 8۳2 میلیارد ریال به بانک ها معرفی 

شدند، اما تاکنون پنج فقره تسهیلات به ارزش ۵۱۵ میلیارد ریال پرداخت شده است.

اقتصادی

یک کارشناس صنعت خودرو معتقد است: » فعلا با سیاست های بانک مرکزی و 
کاهش نرخ رشد تورم در کشور و امید به پایین آمدن نرخ تورم، بازار خودرو از هیجان 

سرمایه گذاری خالی می شود و مشتریان، مصرف کننده باقی می مانند.«
پیش بینی قیمت خودروهای داخلی در سال ۹8 با توجه به نوسانات بازار ارز که یکی 
از مولفه های خودروسازان برای تامین مواداولیه و قطعات است، کمی دشوار به نظر 

می رسد.
از اوایل سال ۹۷ نوسانات بازار ارز بر قطعات خودرو و مواداولیه آن تاثیرگذار بود و باعث 
روند صعودی قیمت خودروهای داخلی شد و تاکنون قیمت این خودروها 2 تا ۳ برابر 
شده است. فعالان بازار تاکید دارند خریداری در بازار نیست، هر چند تعداد فروشنده ها 

اندک است، اما خریداران باز هم کمتر از این میزان هستند.
طی چند ماه اخیر معاملات این خودروها با رکودی سخت مواجه شده و این مساله 

باعث شده تا قیمت خودروهای وارداتی نیز به کمترین میزان خود برسد.
با توجه به این فضا، بسیاری از کارشناسان اعتقاد دارند که در حال حاضر بازار خودرو 
از هیجان سرمایه گذاری در خالی می شود و تنها مصرف کنندگان در بازار باقی خواهند 
ماند. « فربد زاوه، کارشناس صنعت خودرو در گفت وگویی در خصوص این موضوع که 
بازار خودرو در نیمه دوم سال ۱۳۹8 با چه شرایطی روبه رو خواهد شد؟ اظهار داشت: 
»بازار از حیث معامله قاعدتا به سمت کاهش تقاضا می رود و حجم خرید و فروش کاهش 
پیدا می کند؛ البته سیاست های پولی و اقتصادی می تواند در این موضوع تاثیرگذار باشد 
و جهت بازار را مجددا تغییر دهد، ولی فعلا با سیاست های بانک مرکزی و کاهش نرخ 
رشد تورم در کشور و امید به پایین آمدن نرخ تورم، بازار از هیجان سرمایه گذاری خالی 

می شود و مشتریان، مصرف کننده باقی می مانند. «
وی افزود: »درصد زیادی از مشتریان خودروسازی ها هم همچنان به محصولاتی با 
نرخ پایین تر دسترسی دارند که همان پیش فروش های دستوری دولت است. این حجم 

تقاضا با توجه به دستور حفظ قیمت قبلی توسط دولت و اختلاف زیاد با بازار، خودروها را 
تحویل می گیرند و احتمالا به بازار عرضه می کنند، بنابراین اتفاقی که می افتد، این است 

که سمت عرضه هم پررنگ تر می شود و فروشنده ها افزایش پیدا می کنند. «
این کارشناس صنعت خودرو تصریح کرد: »این اتفاق در بازارهای مشابه هم کم و بیش 
در حال رخ دادن است. برای مثال، در بازار مسکن حتی موج بازگشت هم آغاز شده 
است ... این موضوع در حوزه خودرو هم اتفاق خواهد افتاد؛ به خصوص که فعلا روند 

تحویل و تکمیل خودروهای ناقص مطلوب است. «
زاوه با بیان این که اگر شرایط به همین منوال باشد، باید انتظار کاهش محدود قیمت 
هم داشت، عنوان کرد: »اما اگر سیاست های پولی و اقتصادی تغییر کند، روند عرضه 
مجددا مختل شود، ممکن است موج تورمی جدیدی در کشور ایجاد کند که نتیجه آن، 

افزایش مجدد قیمت است. «
وی متذکر شد: »با توجه به کسری سنگین بودجه و این که علامتی از سمت دولت 
برای حل این مساله هنوز دیده نمی شود و به نظر می رسد دولت بیشتر امیدوار به حل 
مشکل فروش نفت و بازگشت درآمد است و سیاست ریاضت اقتصادی داخل دولت و 
انضباط مالی را قصد ندارد اجرا کند؛ از طرفی معضلاتی مثل یارانه های سوخت و انرژی 
و نقدی را هم حتی اصلاح نمی کند؛ این خطر وجود دارد که تلاش های بانک مرکزی 

در کننرل تورم و نرخ ارز پایدار نباشد و مجددا موج جدید تورمی در کشور راه بیافتد. «
تبعات سنگینی  و  اثرات  تبعا  »این موج  داد:  ادامه  کارشناس صنعت خودرو  این 
بر بازار خودرو هم خواهد داشت؛ اما اگر سیاست ها در سازمان برنامه اصلاح شود، 
هزینه کردهای بیهوده متوقف شود، دولت انضباط مالی را در پیش بگیرد و اصلاح یارانه 

پرداختی را انجام بدهد، می توان به روند تعدیل قیمت ها امیدوار بود. «
تولید ناقص خودرو سریعا متوقف شود

زاوه همچنین درباره چشم انداز تولید خودرو در کشور نیز گفت: »در حوزه تولید 

با  تامین قطعه  موثر است. همچنان  و  بروکراسی خیلی شدید  همچنان مشکلات 
دشواری همراه است و بروکراسی اداری تامین ارز و ثبت سفارش پبچیده است. «

وی عنوان کرد: »تولید ناقص ماه های اخیر هم که با هدف شکستن جو روانی بازار 
صورت گرفته، وضعیت نقدینگی شرکت ها را پیچیده تر کرده است. از طرفی، عمده 
محصولاتی که تحویل می شوند، با قیمت دستوری است که خود عامل منفی نقدینگی 

محسوب می شود. «
با  همچنان  تولید  می رسد  نظر  »به  کرد:  تصریح  خودرو  صنعت  کارشناس  این 

چالش های عمیقی روبه رو باشد و نیاز به بازنگری مالی در شرکت ها هم ضرورت دارد. «
زاوه تاکید کرد: »هر دو شرکت خودرو ساز نیازمند رهبری مالی هستند که بتواند 
مشکلات مدیریت منابع و زیان انباشته را در بازه زمانی به گونه ای حل کند که فرآیند 
تولید پایدار شود. تولید ناقص باید به سرعت متوقف شود تا از حبس نقدینگی جلوگیری 

کنیم. «
توان تولید خودروی شاسی بلند وجود دارد؟

این کارشناس صنعت خودرو همچنین در پاسخ به این پرسش که در حوزه تولید 
خودرو، یکی از مشکلاتی که وجود دارد، تولید خودروهایی است که مطابق سلیقه 
خریداران نیست. برای مثال، مردم تمایل زیادی به خودروهای شاسی بلند دارند. تصور 
می کنید ما می توانیم خودروهای شاسی بلند تولید کنیم؟ گفت: »امکان تولید این 
خودروها کاملا وجود دارد. فرآیند طراحی خودرو در ایران نهادینه است و کاملا توان آن 

وجود دارد. «
زاوه افزود: »با توجه به تجربه طراحی دو خودرو در ایران خودرو و یک خودرو در سایپا و 

البته خودروی دوم سایپا، امکان طراحی و تولید خودروی شاسی بلند هم وجود دارد. «
وی عنوان کرد: »موضوع این است که بتوان این خودرو را با امکانات موجود ساخت و 

امکانات مالی تامین شود. مهم ترین چالش در حال حاضر تامین مالی پروژه ها است. «
 افت ۲ تا 8 میلیون تومانی قیمت خودرو

بررسی میدانی از بازار خودروهای داخلی حاکی از افت دو تا هشت میلیونی قیمت 
ها در ۱۰ روز گذشته است و رکود همچون هفته های گذشته بر این بازار حکمفرماست.

دیروزدر مقایسه با یک هفته تا ۱۰ روز گذشته، در گروه سایپا قیمت هر دستگاه پراید 
۱۳۱ صندوق دار از 4۵ میلیون تومان به 4۳.۵ میلیون تومان، پراید ۱۱۱ از ۵۱ میلیون 
به 48 میلیون تومان، تیبا صندوق دار از ۵۳.۵ میلیون به ۵۱.۵ میلیون تومان، تیبا 2 
هاچ بک از ۵۹ میلیون به ۵6.۵ میلیون تومان و ساینا از ۵8 به ۵6 میلیون تومان کاهش 
یافت. در گروه ایران خودرو، قیمت هر دستگاه پژو 2۰6 تیپ 2 از 84 میلیون به 8۱ 
میلیون تومان، ال ۹۰ اتوماتیک از ۱۷۰ به ۱62 میلیون تومان، سمند ال. ایکس از 82 
به ۷۷ میلیون تومان، پژو جی. ال. ایکس از ۷8 میلیون به ۷۵ میلیون تومان، پژو 4۰۵ 
اس. ال. ایکس از 8۹ میلیون به 8۳ میلیون تومان، دنا ساده از ۱۱۳ میلیون به ۱۰۷ 
میلیون تومان، دنا پلاس بدون سقف از ۱۳۵ میلیون به ۱28 میلیون تومان کاهش و 

نمونه با سقف آن در حدود ۱6۰ میلیون تومان قیمت خورده است.
افت 8۰ درصدی خرید و فروش ها

نمایشگاه داران و فعالان بازار از افت شدید خرید و فروش ها خبر می دهند؛ به طوری 
که در مقایسه با دو ماه گذشته تا 8۰ درصد کاهش داشته است.

آنان می گویند بهبود وضعیت عرضه ایران خودرو و سایپا در روزهای گذشته، بر روند 
کاهشی هرچند کند قیمت ها اثرگذار شده است.

رکود سنگین در بازار خارجی ها
گپ و گفتی با فعالان نمایشگاهی خودروهای خارجی، حاکی از سایه سنگین رکود 
بر بازار این خودروهاست، به طوری که نمایشگاه داران عنوان می کنند عمده خرید و 
فروش ها در خودروهای تا مرز ۳۰۰ میلیون تومان است که البته اندک است، پس از 
آن رکود سنگین تری در خودروهای با محدوده قیمت ۳۵۰ میلیون تومان به بالا شاهد 

هستیم و در رده خودروهای لوکس و میلیاردی نیز خرید و فروش انگشت شمار است.
آنان معتقدند این روزها هیچ کس حتی خودِ نمایشگاه داران به دنبال سرمایه گذاری در 
زمینه خودرو نیستند. کارشناسان خودروهای داخلی و خارجی، تداوم رکود با توجه به 

در پیش بودن ایام محرم و صفر را در بازار پیش بینی می کنند.

پیش بینی یک کارشناس از بازار خودرو در نیمه دوم سال

بازار خودرو برای کاهش قیمت آماده می شود؟

وزیر راه و شهرسازی در مراسم آغاز عملیات اجرایی ۱۱۰ هزار واحد مسکونی گفت: در نظر داریم با ایجاد جریان پایدار تولید و عرضه 
مسکن، امید خانه دار شدن در شهرهای بزرگ را به کمتر از ۱۰ سال و در سایر شهرها به کمتر از سه سال برسانیم.

محمد اسلامی در مراسم آغاز عملیات اجرایی ۱۱۰ هزار واحد مسکونی طرح اقدام ملی تولید مسکن که با حضور رییس جمهور انجام 
شد، اظهار کرد: یکی از برنامه های محوری مورد تاکید مقام معظم رهبری و رییس جمهور محترم بحث رونق بخشیدن به تولید مسکن 

است و ما از بدو ورود به وزارت راه و شهرسازی این اراده را کردیم که تولید مسکن را برای جامعه هدف به یک جریان پایدار تبدیل کنیم.
وی ادامه داد: ما قصد داریم امید به خانه دار شدن را در شهرهای بزرگ به کمتر از ۱۰ سال و در سایر شهرها به کمتر از سه سال برسانیم 

تا دغدغه مردم در این خصوص کاهش پیدا کند.
وزیر راه و شهرسازی با بیان این که در برنامه های خود دو موضوع را مورد لحاظ قرار داده ایم، اظهار کرد: اعتمادسازی بین سازندگان و 
دولت و همچنین اعتمادسازی بین مردم و سازندگان باید ایجاد شود و امیدواریم با ساخت خانه های باکیفیت و ایمن به این هدف برسیم.

اسلامی با بیان این که امروز عملیات اجرایی ۱۱۰ هزار واحد در قالب 4۰۰ هزار واحد مسکونی طرح اقدام ملی تولید و عرضه مسکن به 
دستور رییس جمهور آغاز می شود، گفت: از روز رونمایی )زمستان سال ۱۳۹۷( سعی کردیم نقاطی را انتخاب کنیم که هم از سرانه های 

خدماتی و زیرساخت های مناسبی برخوردار باشد و هم شاهد تقاضا در این مناطق باشیم.
وی تصریح کرد: امروز عدد شروع شده ما به 6۷ هزار واحد رسیده که به طور نمادین در پنج استان آغاز می شود. حجم سرمایه  گذاری 
که امروز صورت می گیرد ۳۰ هزار میلیارد تومان است که ظرفیت ایجاد ۱۳۰ هزار شغل پایدار را فراهم می کند. همچنین با این طرح سایر 

بخش ها نیز پای کار می آیند که به رونق تولید محقق می شود.
وزیر راه و شهرسازی درباره تسهیلات و منابع اختصاص یافته به این طرح اظهار کرد: سیستم بانکی 2۰ درصد تسهیلاتی که برای 
کسب وکار ارائه می کند را به بخش مسکن اختصاص خواهد داد. تسهیلاتی را که بانک ها به بخش مسکن ارائه می دهند دارای کمترین 

ریسک بوده است.
اسلامی با بیان این که انتقال تسهیلات صندوق پس انداز یکم به طرح اقدام ملی امکان پذیر شده است، گفت: بانک مسکن طرح 
صندوق مسکن یکم را به اقدام ملی متصل کرده تا کسانی که با توجه به افزایش قیمت مسکن نمی توانند در شهرهای بزرگ اقدام به خرید 

مسکن کنند از طرح اقدام ملی بهره مند شوند.

 قائم مقام مدیرعامل و معاون بازرگانی داخلی شرکت بازرگانی دولتی ایران گفت: عملیات خرید تضمینی گندم براساس ابلاغیه وزیر 
جهاد کشاورزی تا پایان شهریورماه انجام می شود و پس از آن همه مراکز خرید تعطیل خواهد شد؛ بنابراین کشاورزان نسبت به تحویل 

هرچه سریعتر گندم خود اقدام کنند.
»حسن حنان « افزود: از ابتدای فصل برداشت تاکنون ۷ میلیون و ۵۳۷ هزارتن گندم به ارزش ۱۳ هزار میلیارد تومان از استان 

های سراسر کشور خریداری شده است که نسبت به مدت مشابه سال گذشته ۱8 درصد کاهش خرید تضمینی را نشان می دهد.
به گفته وی، سال گذشته در همین مقطع زمانی ۹ میلیون و 228 هزارتن گندم از کشاورزان خرید تضمینی شده بود.

وی تصریح کرد: با توجه به میزان خرید گندم تاکنون مبلغ ۱۱ هزار و ۱۳۷ میلیارد  تومان معادل 8۵ درصد پول گندمکاران به 
حسابشان واریز شده است درحالی که سال گذشته در همین مقطع 64 درصد پول کشاورزان پرداخت شده بود بنابراین ارقام نشان 

می دهد که پرداخت پول کشاورزان امسال نسبت به مدت مشابه سال گذشته 2۱ درصد رشد داشته است.
حنان با بیان این که پول کشاورزان تا ۱۵ مردادماه پرداخت شده است اظهارداشت: مبلغ یک هزار و ۹۰۰  میلیارد تومان باقیمانده 
که با عنایت رئیس جمهوری و تلاش وزرای جهاد کشاورزی و صنعت و معدن طی روزهای آتی به صورت نقدی به کشاورزان پرداخت 
می شود. قائم مقام مدیرعامل شرکت بازرگانی دولتی ایران گفت: با توجه به شروع فصل خرید گندم از ۱۵ فروردین ماه امسال یک 
هزار و ۱۰8 مرکز خرید در سطح کشور دایر شد که طبق دستورالعمل ابلاغی عملیات خرید تضمیمی گندم تا پایان شهریورماه ادامه 

خواهد داشت. به گفته وی، سال گذشته یک هزار و ۱۱۳ مرکز  خرید تضمینی گندم در سراسر کشور فعال بود.
حنان اضافه کرد: امسال حدود یک میلیون و 24۵ هزار محموله گندم به مراکز خرید تحویل داده شده که نسبت به سال گذشته با 

تحویل یک میلیون و 4۰2 هزار محموله  ۱۱ درصد کاهش داشته ایم.
وی ادامه داد: در سال ۹8 نزدیک 4۳۰ هزار کشاورز گندم خود را به مراکز خرید تحویل داده اند درحالی که سال گذشته  4۵2 هزار 

کشاورز به مراکز خرید مراجعه کرده بودند که پنج درصد کاهش را نشان می دهد.
معاون بازرگانی داخلی شرکت بازرگانی دولتی ایران تصریح کرد: سال ۹8 میانگین وزنی هر محموله ما در مراکز خرید 6.۵ تن است 
درحالی که در مدت مشابه سال گذشته این میزان  6.۵4 بوده که پنج دهم درصد تناژ محموله های امسال نسبت به سال گذشته 

بیشتر بوده است.

وزیر راه و شهرسازی:

امید به خانه دار شدن را به زیر 10 سال می رسانیم
 معاون بازرگانی شرکت بازرگانی دولتی اعلام کرد:

پایان مهلت خریدتضمینی گندم تا پایان شهریورماه

بررسی طرح تعیین تکلیف اموال مازاد شبکه بانکی نشان دهنده 
واگذاری ۵۵ درصد از دارایی های مازاد پایان سال ۹۵ )اموال مازاد 

و سهام غیربانکی( بانک ها و موسسه های اعتباری است.
اولویت حوزه  در  را  بانکی  نظام  برنامه اصلاح  دوازدهم  دولت 
اقتصاد کلان قرار داد که در صدر آن، خروج بانک ها از بنگاهداری 
است و بر این اساس، برنامه  زمان بندی سه ساله برای واگذاری این 

شرکت ها و اموال پیش بینی شد.
افزایش قدرت تسهیلات دهی، خروج از مدیریت بخش های 
نامرتبط و تمرکز بر فعالیت بانکداری، افزایش سرعت گردش پول 
و افزایش دارایی های نقدی، بخشی از نتایج فروش اموال مازاد و 

خروج از بنگاهداری است.
سازمان برنامه و بودجه کشور گزارش داد: در هفتم دی سال 
۱۳۹۳ مجلس شورای اسلامی همه بانک ها و موسسات اعتباری 
را موظف کرد در مدت سه سال اموال منقول و غیرمنقول مازاد 
و سهام تحت تملک خود را در بنگاه هایی که فعالیت غیربانکی 

دارند، واگذار کنند.
تصویب قانون رفع موانع تولید در خرداد ۱۳۹4 و مواد ۱6 و ۱۷ 
آن که به موضوع فروش اموال مازاد اختصاص داشت، بسترهای 
قانونی این طرح را آماده و ضمانت اجرایی قانونی برای انجام این 

اقدام را برای بانک ها فراهم کرد.
اعتباری  موسسات  و  بانک ها  همه  مصوبه،  این  اساس  بر 
ملزم شدند سالانه حدود ۳۳ درصد اموال خود اعم از منقول، 
غیرمنقول و سرقفلی را که به تملک آنها و شرکت های تابعه آنها 

درآمده و به تشخیص شورای پول و اعتبار و بانک مرکزی جمهوری 
اسلامی ایران مازاد محسوب می شود، واگذار کنند.

بر اساس ماده ۱۷ قانون رفع موانع تولید، اگر واگذاری های 
اموال مازاد بانک ها انجام نشود، علاوه بر جریمه مالیاتی با نرخ 
28 درصد، با مدیرعامل بانک و هیات مدیره برخورد انتظامی و 

قانونی خواهد شد.
بر این اساس، پروژه تعیین تکلیف اموال مازاد شبکه بانکی با 
هدف واگذاری ۱۰۰ درصد اموال و سهام مازاد از کل اموال و سهام 

بانک ها در سال ۱۳۹۷ در دستور کار بانک مرکزی قرار گرفت.
اختصاص درآمد فروش اموال مازاد به افزایش سرمایه بانک ها

معاون وزیر امور اقتصادی و دارایی پیش از این به ایرنا گفته بود: 
طبق برنامه ریزی های انجام شده، هر مقدار که از اموال و دارایی 
های مازاد بانک ها به فروش برسد، صرف افزایش سرمایه آنها می 

شود.
»محمد علی دهقان« افزود: در سال های گذشته بخش قابل 
توجهی از دارایی های مازاد بانک ها مربوط به املاک و مستغلات 
بوده که به علت وجود رکود در بازار مسکن، فروش آنها سخت شده 

بود.
بازار  یافتن  رونق  به  توجه  با  گذشته  سال  از  کرد:  اضافه  وی 

املاک، فضا برای فروش این اموال فراهم و تسهیل شده است.
مدیران  است:  گفته  تازگی  به  مرکزی  بانک  نظارتی  معاون 
بانک هایی که تا پایان سال ۱۳۹8 عملکرد قابل قبولی در خروج 
از بنگاهداری و واگذاری اموال مازاد نداشته باشند، با توجه به 
مجازات های پیش بینی شده در ماده ۱۷ قانون رفع موانع تولید، 
فاقد صلاحیت های لازم برای عضویت در هیأت مدیره یا تصدی 
سمت مدیرعاملی بانک ها اعلام و تا ۵ سال از عضویت در هیأت 

مدیره و تصدی سمت مدیر عاملی بانک ها محروم خواهند شد.
فرهاد حنیفی در خصوص مواردی که بانک ها مجاز به سرمایه 
گذاری و فعالیت در آن هستند، تأکید کرد: بانک ها و مؤسسات 
اعتباری صرفاً مجاز به تملک سهام شرکت هایی هستند که زمینه 
فعالیت آنها بانکی بوده، به نوعی تکمیل کننده زنجیره ارزش ساز 
عملیات بانکی محسوب شود و به منظور پشتیبانی و سهولت در 
انجام عملیات بانکی و گسترش و تنوع آن و همچنین حفظ اسرار 

حرفه ای هستند.

با هدف خروج از بنگاهداری انجام شد؛

واگذاری 55 درصد از دارایی های مازاد شبکه بانکی

"درآمد 4۳ میلیون تومانی و نرخ ۱۹.۳ درصدی افزایش هزینه خانوارهای شهری در 
سال گذشته"، ارقامی است که مرکز آمار اعلام کرده که چند اقتصاددان  در گفت وگو با 

ایسنا به بررسی چند و چون آن پرداخته اند.
مرکز آمار ایران در روزهای گذشته نتایج طرحی با عنوان هزینه و درآمدهای خانوارهای 
شهری را در سال ۱۳۹۷ منتشر کرد که بر اساس آن متوسط درآمد خانوارهای ایرانی در 
این سال 4۳ میلیون تومان و هزینه های آنها نیز ۳۹ میلیون تومان برآورد شده بود. از طرف 
دیگر بر اساس همین آمار متوسط هزینه های خانوارهای شهری در سال ۱۳۹۷ به نسبت 

سال قبل از آن ۱۹.۳ درصد افزایش داشته است.
این نرخ ۱۹ درصدی افزایش هزینه ها و البته متوسط درآمد 4۳ میلیون تومانی مورد 
انتقاد برخی از مخاطبان ایسنا قرار گرفت و این آمارها را برخلاف شرایط خود احساس 
می کردند. در همین باره نظرات برخی از اقتصاددان ها را درباره این آمارهای مرکز آمار 

جویا شدیم.
تورم با هزینه فرق دارد

پویا علاءالدینی - عضو هیئت علمی دانشگاه تهران - در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به 
آمارهای مرکز آمار مبنی بر افزایش ۱۹ درصدی هزینه خانوارهای شهری در این باره اظهار 
کرد: هزینه های خانوار لزوما با تورم یکسان نیست. بر این اساس خانوارها در سال ۱۳۹۷ 

به دلیل افزایش تورم هزینه های خود را کاهش داده اند.
این استاد دانشگاه با بیان اینکه برخی از افزایش تورم در برخی اقلام لزوما به معنای 
افزایش هزینه ها هم نیست، ادامه داد: برای مثال ممکن است یک خانوار تا پیش از سال 
۱۳۹۷ و بروز جهش تورمی موقع خرید از یک کالای خاص چند عدد خریده باشد اما بعد 
از تورم مصرف خود را کاهش داده باشد یا اینکه به دلیل افزایش تورم از رفتن به رستوران 

صرف نظر کرده باشند.
تورم تقاضا را هم پایین می آورد

در ادامه بحث درباره آمارهای مرکز آمار درباره نرخ تورم کمیل طیبی - عضو هیئت 
علمی دانشگاه اصفهان - با بیان اینکه پدیده تورم از یک طرف قدرت خرید و از طرف 
دیگر سطح تقاضا را پایین می آورد، اظهار کرد: نرخ ۱۹ درصدی افزایش هزینه ها در سال 
۱۳۹۷ و کمتر بودن آن نسبت به نرخ تورم در این سال به این معنا است که بسیاری از 
خانوارها الگوی مصرف خود را تغییر داده اند و برای مثال از هزینه های تفریح و گردش 

خود کم کرده اند تا هزینه ها را پایین بیاورند.
این اقتصاددان همچنین با انتقاد از محاسبه قیمت رسمی کالاها در آمارگیزی های مرکز 
آمار و تفاوت آن با قیمت واقعی این کالاها در بازار گفت که آن چیزی که در این شرایط 

قدرت خرید را بهتر نشان می دهد وضعیت درآمدی افراد است.
او همچنین به آمار 4۳ میلیون تومانی درآمد خانوارهای شهری نیز اشاره و اظهار کرد: 
اگر درآمدها را ماهیان بین حداقل دو میلیون تومان تا ۱۵ میلیون توما در نظر بگیرم، به 
دست آمدن رقم 4۳ میلیون تومان در برآورد درآمدهای شهروندان امری منطقی به نظر 

می رسد.
در برخی سبدها وزن اقلام یارانه ای بیشتر است

با این حال یک اقتصاددان دیگر معتقد است که احتمال استفاده از ترفندهای آماری 
برای بهتر کردن آمارها وجود دارد، اظهار کرد: در حال حاضر تشخیص قطعی صحت 
آمارها مشکل است با این حال آن چیزی که مشخص است این است که قیمت بسیاری 
از کالاها از ۵۰ تا ۱۰۰ درصد هم افزایش پیدا کرده است اما ممکن است که مردم از همه 

این کالاهایی که گران شده اند به یک نسبت استفاده نکنند.

عبدالحسین ساسان با بیان اینکه قیمت بسیاری از کالاها به صورت یارانه ای کنترل 
شده است، گفت که برای مثال نان به صورت یارانه ای  تنظیم می شود و چون این کالا در 
سبد مصرف خانوارهای فقیرتر وزن بیشتری دارد ممکن است تاثیر گرانی دیگر اقلام را 

در مجموع کنترل کند.
او با تاکید بر اینکه آمارهای خوراکی در مرکز آمار به صورت وزنی محاسبه می شود، 
افزود: در برخی از خانوارها ممکن است وزن اقلام یارانه ای بیشتر باشد و بنابراین روی 
نرخ کلی تورم هم تاثیر بگذارد با این حال نمی توان از افزایش  قیمت کالاها و تاثیر آن بر 

روی هزینه ها در خانوارها غافل شد.

آمار هزینه و درآمد ایرانی ها چقدر واقعی است؟
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کار سخت وزنه برداران در غیاب مرادی و علی حسینی

 کلاف سردرگم وزنه برداری؛ چه کسی به 
توکیو می رود

 مصدومیت »سهراب مرادی« و »سعید علی حسینی« پیش از رقابت های جهانی 
2۰۱۹ تایلند کار را برای انتخاب وزنه برداران ایرانی به المپیک 2۰2۰ توکیو سخت کرده 

است.
سختی این تصمیم زمانی بیش از پیش نمایان خواهد شد که این رشته ورزشی در چند 
دوره گذشته المپیک، مدال های فراوانی برای ایران به ارمغان آورده و انتظار می رود در 
توکیو نیز بتواند درخشش گذشته را تکرار کند. اما استناد به واقعیت ها نشان می دهد در 

این دوره به 2 دلیل امکان تکرار افتخارات ریو 2۰۱6 و لندن 2۰۱2 وجود ندارد.
دلیل نخست کاهش سهمیه ایران برای شرکت در المپیک است. اگر در گذشته ایران 
می توانست در چند وزن، وزنه برداران را به بزرگترین تورنمنت ورزشی دنیا اعزام کند 
اما در این دوره ایران عملا 2 سهمیه بیشتر ندارد و در هر دسته ای تنها یک نفر اعزام 
خواهد شد. 2 سهمیه دیگر کشورمان مربوط به زنان است که امیدی به کسب سهمیه یا 

ایستادن آنان در سکو وجود ندارد.
به  مربوط  توکیو  المپیک 2۰2۰  در  ایران  وزنه برداری  دلیل دوم شرایط سخت  اما 
مصدومیت ستاره های تاثیر گذار و نبود جانشین برای آنان است. در دسته ۹6 کیلوگرم 
در حالی »سهراب مرادی« امید نخست مدال طلای این وزنه به شمار می رفت حضور وی 
در توکیو به خاطر مصدومیت های پیاپی در هاله ای از ابهام قرار دارد. عنوان دار جهان و 
المپیک در دسته ۹6 کیلوگرم اگر نتواند تا پایان آبان ماه در گزینشی المپیک شرکت کند 

عملا از پرواز توکیو 2۰2۰ جا خواهد ماند.
که  دارد  آن  از  نشان  وزن  این  در  ایران  فدراسیون  روی  پیش  سناریوهای  بررسی 
وزنه برداران دیگر در غیاب مرادی نمی توانند عملکردی مناسبی در توکیو داشته باشند 
زیرا از یک سو »کیانوش رستمی« به عنوان جانشین مرادی همچنان از تصمیمات کادر 
فنی گریزان است و در سوی دیگر بعید است که قهرمان المپیک 2۰۱6 ریو بتواند 
رکوردهای مرادی را تکرار کند. این داستان برای سنگین وزن ایران نیز در حال تکرار 
است. در این دسته »سعید علی حسینی«  با مصدومیت اردوی تیم ملی را ترک کرد. البته 
حضور علی حسینی در ژاپن تضمین کننده طلا نیست بلکه او در بهترین شرایط مدال 
نقره خواهد گرفت. حضور »لاشا تالاخادزه«  گرجستانی موجب شده تا دیگر ورزشکاران 

برای مدال نقره و برنز تلاش کنند.
در این وزن از »علی داودی« قهرمان جوانان جهان به عنوان گزینه جانشینی علی 
حسینی یاد می شود اما این جوان برای  رسیدن به مدال طلای المپیک زمان لازم دارد.

»علی هاشمی« دیگر وزنه برداری است که در آستانه المپیک 2۰2۰ توکیو  به سندرم 
مصدومیت ها دچار شد و در نهایت با ارفاق کادر فنی در جمع مسافران تایلند قرار گرفت؛ 
ارفاقی که در رکوردگیری انجام شد و شرط حضور وی در اردوی تیم ملی ثبت وزنه ۱۷۰ 

کیلوگرمی بود که بیش از ۱۵ کیلوگرم با ایده آل ها فاصله دارد.
سردرگمی برای اعزام وزنه برداران  به توکیو 2۰2۰ به یکی از سخت ترین تصمیمات 
فدراسیون تبدیل شده است. این سردرگمی در حالی می رود تا نتایج کاروان ایران را در 
توکیو 2۰2۰ تحت تاثیر قرار دهد که بنا به اذعان کارشناسان،   ثبت موفقیت در بزرگترین 
فکر  که  برنامه ریزی  دارد.  برنامه ریزی طولانی مدت  به  نیاز  ورزشی جهان  تورنمنت 
ورزشکار را از حاشیه های احتمالی دور نگه دارد. اینکه وزنه برداران ایرانی هنوز از احتمال 
حضورشان در توکیو مطمئن نیستند می تواند یک آسیب جدی تلقی شود؛ آسیبی که 
نه تنها عملکرد ورزشکاران را تحت تاثیر قرار می دهد بلکه ذهن وی را نیز درگیر مشکلات 
اعزام خواهد کرد. »علی مرادی« در آخرین چهار ساله مدیریت خود در فدراسیون باید 
تدبیری بهتر از شرایط کنونی برای وزنه برداران ایرانی داشته باشد زیرا اگر این سردرگمی 
ادامه پیدا کند بدون شک نتایج این رشته در توکیو 2۰2۰ مطابق میل هواداران نخواهد 
بود و  آن زمان است که موج انتقادات به سوی این مدیر کهنه کار روانه خواهد شد. دیگر 
دلیل انتخاب و مشخص کردن وزنه بردار اعزامی به توکیو هزینه هایی است که کمیته 
ملی المپیک در این زمینه متحمل می شود. حال که این کمیته در برخی از رشته ها 
سیاست کیفی گرایی را بر اعزام های کمی ترجیح داده است باید پذیرفت که اعزام چند 
ورزشکار بی تجربه به توکیو نمی تواند هزینه - فایده لازم برای ورزش ایران داشته باشد، 
زیرا المپیک به عنوان بزرگترین جشنواره ورزشی جهان جای کسب تجربه نیست بلکه 
میدانی برای افتخار آفرینی است، میدانی که برخی از کشورها برای کسب سکو در 
آن هزاران دلار هزینه می کنند. لازم است پس از رقابت های قهرمانی جهان در تایلند 
فدراسیون با برنامه های مدون نسبت به معرفی نفرات اعزامی به توکیو 2۰2۰ اقدام کند. 
اقدامی قاطع که در آن ضمن شایسته سالاری مبارزه با بازیکن سالاری در دستور کار قرار 
گیرد. اگر قرار باشد به مانند گذشته برخی از وزنه برداران خود را تافته جدا بافته از دیگران 
بدانند. بدون شک در توکیو حسرت برخی از تصمیمات به دل مسوولان فدراسیون و 

کاروان اعزامی ایران باقی خواهد ماند.

مدیر عامل باشگاه سوهان محمد سیمای قم:

تغییرات در کادر فنی به درخواست غیاثی بود
 مدیر عامل باشگاه سوهان محمد سیمای قم تأکید کرد تغییرات در رأس کادر فنی تیم 
فوتسال سوهان محمد سیمای قم به درخواست سید مهدی غیاثی سرمربی این تیم و 

مدیر فنی کنونی صورت گرفت.
رسول قلی زاده اظهار داشت: طی روزهای گذشته محسن حسن زاده به سمت 
سرمربی تیم فوتسال سوهان محمد سیمای قم انتخاب شد و سید مهدی غیاثی 

سرمربی سابق در سمت مدیر فنی فعالیت می کند و این تغییر، خواسته غیاثی بود.
وی افزود: همان طور که باشگاه در بیانیه خود در این مورد اعلام کرده است ما با 
درخواست کناره گیری سید مهدی غیاثی به دلیل وضعیت جسمانی ایشان و فشار 
بالای حضور به عنوان سرمربی در تیم سوهان محمد سیما مواجه بودیم و در نهایت مقرر 
شد محسن حسن زاده مربی خوش فکر و باتجربه ما که در نقش مدیر فنی در کنار تیم 
بود به عنوان سرمربی جدید معرفی شود. مدیر عامل باشگاه سوهان محمد سیمای 
قم گفت: همه چیز در فضایی مسالمت آمیز و مصلحت اندیشانه برای باشگاه سوهان 
محمد سیما پیش رفت و غیاثی نیز پذیرفت که به عنوان مدیر فنی در فضایی آرام تر 
نسبت به حضور در رأس کادر، به همکاری خود با باشگاه ادامه دهد و این جو دوستانه 
مثل گذشته در تیم سوهان محمد سیما وجود دارد. قلی زاده بیان داشت: ما از محسن 
حسن زاده به عنوان سرمربی جدید تمام و کمال حمایت می کنیم چنان که از ادامه 
حضور سید مهدی غیاثی در تیم در سمت جدید خوشحالیم. هدف همه ما موفقیت 
تیم سوهان محمد سیما است و در این مجموعه اهداف شخصی و نام ها اهمیتی ندارند 
بلکه مهم، سربلندی تیم است. وی عنوان کرد: تمامی بازیکنان و کادر باشگاه همچنان 
در کنار یکدیگر قرار دارند. ما دیدار برابر هایپر شاهین شهر را در پیش داریم و سپس برای 
بازی با حفاری عازم اهواز خواهیم شد و امیدوارم با محسن حسن زاده روزهای خوشی 
در انتظار تیم باشد ضمن این که در بخش مدیریتی، همه تلاش ما بر رفع مشکلات تیم 
است. مدیر عامل باشگاه سوهان محمد سیمای قم تصریح کرد: از هواداران می خواهم 
که در دیدار این هفته برابر هایپر شاهین شهر ما را حمایت کنند. حمایت تماشاگران 
همیشه عامل روحیه بخش برای تک تک بازیکنان و کادر بوده است و امید ما به شاد 

کردن دل هواداران قمی است.

بررسی ماجرای قرارداد جنجالی

استقلال نه، فولاد محروم می شود!
ماجرای امضای قرارداد محمد بلبلی با تیم استقلال تهران در حالی غیرقانونی شمرده 

می شود که این بازیکن با تیم فولاد خوزستان به توافق رسیده بود.
محمد بلبلی، ستاره جوان استقلال است که پس از ماجرای مترجم در استقلال تحت 
هدایت آندره آ استراماچونی حالا به سوژه جنجالی این تیم تبدیل شده است. بازیکن 
فصل پیش تیم سپیدرود رشت پس ازاینکه گفته شد با فولاد خوزستان قرارداد دارد در 

نهایت پیراهن آبی را برتن کرد و با قراردادی 4 ساله به این تیم پیوست.
باشگاه فولاد که مدعی بود استقلال در جذب بلبلی تخلف کرده است، زمانی با این 
بازیکن به توافق رسید و عقد قرارداد کرده بود که این بازیکن هنوز با سپیدرود رشت 
فسخ نکرده بود! طبق بندی که در قرارداد این بازیکن 2۱ ساله گنجانده شده بود او 
همانند سایر بازیکنان سپیدرود زمانی که علی کریمی از هدایت این تیم کناره گیری کرد 

می توانست به صورت یکطرفه قراردادش را فسخ کرده و تیم جدیدش را انتخاب کند.
بلبلی زمانی با علی خطیر، معاون سابق استقلال به توافق رسید که از سپیدرود رشت 
جدا شده بود اما قراردادی غیرقانونی با تیم فولاد داشت. باشگاه استقلال با علم به اینکه 
او بازیکن آزاد است و قرارداد باشگاه خوزستانی اعتباری نداشته اقدام به جذب او کرده 
است و طبق قوانین محرومیتی شاملش نخواهد شد. در مقابل باشگاه فولاد که ماجرایی 
شبیه به قرارداد مهدی طارمی با پرسپولیس در حالیکه تحت قرارداد با باشگاه ریزه اسپور 
ترکیه بود را رقم زده، طبق قوانین باید جریمه شود و احتمال محرومیت آنها تا دو پنجره 
نقل و انتقالاتی هم وجود دارد. درخصوص بلبلی هم طبق بررسی کمیته تعیین وضعیت 
با محرومیت تا مدت 6 ماه از میادین دور خواهد بود و باید دید در نهایت حکم رسمی که 

اعلام می شود چه سرنوشتی را برای دوباشگاه و این بازیکن رقم می زند.

۵۷ روز مرخصی در 8۹ روز؛

ویلموتس در مسیر کی روش

از روز امضای قرارداد ویلموتس با فدراسیون فوتبال، دقیقاً 8۹ روز گذشته اما این مربی 
فقط ۳2 روز در ایران بوده که بخشی از آن هم مربوط به انجام دو بازی تدارکاتی با سوریه 
و کره جنوبی می شود. ویلموتس در این مدت، ۵۷ روز در مرخصی بوده و مشخص هم 

نیست تاریخ دقیق بازگشت او به ایران چه روزی است.
برای فوتبال ایران که حدود 8 سال تحت امر کارلوس کی روش بود، انتخاب سرمربی 
که  اتفاقی  می شد.  قلمداد  ویژه  اتفاق  یک  گذشته  عجیب  شرایط  از  فرار  و  جدید 
می توانست به بهبود روابط کادرفنی تیم ملی با باشگاه ها و مربیان لیگ برتری ختم شود 

و همه چیز را از زیر سلطه سرمربی جدید خارج کند. 
درباره  فوتبال  فدراسیون  مسئولان  متعدد  مصاحبه های  و  ویلموتس  مارک  حضور 
بندهای قرارداد مربی بلژیکی، نوید روزهای خوب را می داد. روزهایی که می توانستیم 
به اصلاح ایرادهای گذشته خوشبین باشیم و تیم ملی را دوباره حمایت کنیم. تیمی 
که از حدود دو هفته دیگر باید بازی های خود را در مقدماتی جام جهانی 2۰22 و جام 

ملت های آسیای 2۰2۳ آغاز کند.
اگر نخستین حضور مارک ویلموتس و بازدید او از امکانات تیم ملی که در روز 2۵ 
اردیبهشت ۹8 انجام شد و البته مذاکره مهدی تاج با او در بلژیک را فاکتور بگیریم و به 
تاریخ امضای قرارداد – 8 خرداد – رجوع کنیم، حدود 8۹ روز از مربیگری ویلموتس در تیم 
ملی می گذرد. یعنی چیزی در حدود ۳ ماه است که مربی بلژیکی هدایت تیم ملی را بر 

عهده گرفته و به عنوان نفر نخست کادرفنی انجام وظیفه کرده.
در این مدت، تیم ملی دو اردوی تدارکاتی و کوتاه را پشت سر گذاشته و دو بازی نیز 
انجام داده. نخستین اردو از تاریخ ۱۳ خرداد برگزار شده و دومی هم ۱۷ تیر. ویلموتس 
البته در بدو حضور و بعد از امضای قرارداد رسمی با فدراسیون فوتبال، روز ۹ خرداد سری 

هم به اردوی تیم های پایه زد و جلسه ای نیز با آنها برگزار کرد. این جلسات و البته برگزاری 
دو بازی رسمی و دو اردوی حدود یک هفته ای، تمام فعالیت مارک ویلموتس در سه ماه 

اخیر را شامل می شود.
اردوی نخست تیم ملی روز ۱۳ خرداد آغاز شد و جمعی از ستاره های فوتبال ایران در 
کمپ گرد هم آمدند تا توانایی های خود را به مربی بلژیکی نشان بدهند. این اردو به بازی 
با سوریه در تاریخ ۱6 خرداد و کره جنوبی در روز 2۱ خرداد ۹8 ختم شد. ویلموتس بعد 
از این دو بازی، تا روز دوم تیرماه در ایران ماند و سپس مرخصی ۱۵ روزه او که نخستین 

تعطیلاتش بود، آغاز شد.
ویلموتس دومین اردوی تیم ملی را با حضور اسامی جدید و بعضاً ناشناخته در تاریخ 
۱۷ تیر آغاز کرد. اردویی حدود یک هفته ای که با بازی مقابل تیم امید به پایان رسید. 
از آخرین روز این اردو- 24 تیرماه – تا امروز اثری از مارک ویلموتس در ایران ندیده ایم. او 
نه تنها به ایران نیامده بلکه هیچ  یک از بازی های اروپایی لژیونرها را ندیده و حتی سری 

هم به آنها نزده.
نکته جالب تر اینکه قرار بود مارک ویلموتس قبل از آغاز لیگ به ایران بیاید و بازی های 
مهم را از نزدیک تماشا کند که چنین اتفاقی هم رخ نداد. تنها ارتباط ویلموتس با لیگ 
برتر، پیغامی بود که او فرستاد و از چشم هایی در بازی صحبت کرد که قرار است عملکرد 
بازیکنان را ببینند. چشم هایی که خلاصه شد در حضور وحید هاشمیان در یکی دو 

ورزشگاه و تماشای بازی های مهم توسط مربی ایرانی تیم ملی.
حدود 8 سال، یکی از انتقادها به کارلوس کی روش همین بود که حالا می بینیم. 
او بازی های لیگ را نمی دید و اغلب در مرخصی به سر می برد. کی روش هم شبیه 
ویلموتس، دستیارهای خود شامل مارکار آقاجانیان، اوسیانو کروز، آنتونیو لوپز و دن 

گاسپار را برای تماشای بازی ها به ورزشگاه های مختلف می فرستاد و خودش هیچ گاه 
به ایران و شهرهای مختلف آن سفر نمی کرد. موضوعی که به چالشی جدی میان 
کی روش و منتقدان تبدیل شد و گروهی او را به همین دلیل نقد می کردند و مقابلش 

موضع می گرفتند.
قرار بود مهدی تاج از قرارداد کارلوس کی روش و فدراسیون فوتبال عبرت بگیرد و از آن 
در توافق با مارک ویلموتس استفاده کند اما انگار چنین اتفاقی رخ نداده و مربی بلژیکی 
هم راهی را می رود که کی روش 8 سال رفت و انتقادها هم به جایی نرسید. از روز امضای 
قرارداد ویلموتس با فدراسیون فوتبال، دقیقاً 8۹ روز گذشته اما این مربی فقط ۳2 روز در 
ایران بوده که بخشی از آن هم مربوط به انجام دو بازی تدارکاتی با سوریه و کره جنوبی 
می شود. ویلموتس در این مدت، ۵۷ روز در مرخصی بوده و مشخص هم نیست تاریخ 
دقیق بازگشت او به ایران چه روزی است. آن هم در شرایطی که هفته نخست لیگ تمام 
شده، هفته دوم در راه است و البته تیم ملی ۱۹ شهریور باید مقابل هنگ کنگ بازی کند.
یادمان نمی رود مارک ویلموتس و فدراسیون فوتبال حدود دو هفته مذاکره کردند و 
بعد از گفت و گوهای مفصل سرانجام به توافق رسیدند. نکته اصلی ماجرا همان اقامت 
ویلموتس در ایران بود که حتی وبسایت بلژیکی hln. be، اواخر اردیبهشت ماه به آن اشاره 
کرد و مدعی شد علت امضا نشدن قرارداد مارک ویلموتس و فدراسیون فوتبال ایران 

اختلاف نظر درباره نحوه اقامت او در ایران است.
این اتفاق همین حالا رخ داده و ویلموتس به جای حضور در ایران و تماشای بازی های 
لیگ، مشخص نیست کجاست و چه می کند. از مانو فررا و اسپینوسی هم خبری در 
دست نداریم که چرا به ایران نمی آیند تا فعالیت خود را آغاز کنند. چنین اتفاق هایی 
هرگز با مصاحبه های سه ماه قبل مهدی تاج و بندهایی که به گفته خودش در قرارداد 
ویلموتس گنجانده، همخوانی و سنخیت ندارند. به بخشی از این بندها اشاره می کنیم 

که در این مدت از جانب ویلموتس و همکارانش رعایت نشده اند.
مهدی تاج حدود سه ماه قبل از این بندها رونمایی کرد تا نشان بدهد چه قرارداد سفت 
و محکمی امضا کرده: »اواخر سرمربیگری کی روش در تیم ملی، ۱۰ یا ۱۱ دستیار 
خارجی در تیم ملی حضور داشتند که در قرارداد با این مربی بلژیکی، تعداد دستیارها 
به 2 یا ۳ دستیار کاهش یافته. همچنین تعداد دستیارهای ایرانی او افزایش پیدا کرده 
و فدراسیون آنها را به ویلموتس معرفی کرده است که تا چند روز دیگر نهایی می شود. 
همچنین قرارداد مارک ویلموتس دو برابر قرارداد کارلوس کی روش بند خواهد داشت و 

تمامی سفرها و اعزام های وی با دستور فدراسیون فوتبال انجام می شود.«
هیچ کدام از این بندها رعایت نشده و فدراسیون فوتبال دوباره غائله را به سرمربی 
تیم ملی باخته. نمونه اش یک دستیار ایرانی به جای 4 دستیار و یا 4 کمک خارجی به 
جای 2 یا ۳ همکار. ماجرای سفرها هم مشخص است. نزدیکان فدراسیون فوتبال از 
مرخصی 8 هفته ای ویلموتس در سال خبر می دهند اما همین حالا او یک روز بیشتر 
از مرخصی های یک سال خود استفاده کرده و طبق توافق تا پایان سال نباید از ایران 
خارج شود. همه اینها مباحثی جدی است که البته از جانب فدراسیون فوتبال جدی 
گرفته نمی شود. در سئول، کسی نیست که بگوید مارک ویلموتس کجاست و چرا برای 
تماشای هفته اول لیگ برتر به ایران نیامده. انگار همه تیم ملی را رها کرده و مشغول 
بیزینس های مختلف خود هستند. دور از هیاهو و فقط به این امید که ویلموتس چند 
روز دیگر می آید، اردو را آغاز می کند و تیم ملی هم هنگ کنگ را شکست می دهد. 
بقیه اش مهم نیست، بخصوص برای مهدی تاج که می گفت از قرارداد کی روش درس 

گرفته  است.

سن  پاری  مهاجم  دو  دیدگی  آسیب 
ژرمن جدی است و آنها نزدیک به یک 

ماه نمی توانند تیم را همراهی کنند.
 دیدار برابر تولوز برای پاری سن ژرمن 
تیم  این  بزرگ  پیروزی  با  که  چند  هر 

همراه شد اما گران و تلخ به پایان رسید.
سه  ژرمن  سن  پاری  دیدار  این  در 
خاطر  به  را  خود  کلیدی  بازیکنی 
مصدومیت از دست داد. کیلیان امباپه، 
ادینسون کاوانی و عبدو دیالو سه بازیکن اصلی پاری سن ژرمن که در ترکیب اصلی 

بودند مصدوم شدند و نتوانستند به بازی ادامه دهند.
باشگاه پاری سن ژرمن اعلام کرد که آسیب دیدگی امباپه و کاوانی جدی است تا 
جاییکه هر دو بازیکن از ناحیه عضله زانو مصدوم شده اند و برای بازگشت به میادین به 
سه تا چهار هفته استراحت نیاز دارند. به این ترتیب هم کاوانی و هم امباپه دیدارهای 
بعدی پاری سن ژرمن برابر متز، استراسبورگ و لیون و شاید هم رن را در لیگ فرانسه 
از دست خواهند داد. با آسیب دیدگی این دو بازیکن بحران در خط حمله پاری سن  
ژرمن به وجود آمده است آن هم در شرایطی که نیمار هنوز اجازه بازی کردن پیدا نکرده 

است و خبرهای زیادی درباره جدایی او به گوش می رسد.

مدیربرنامه های مسوت اوزیل عنوان کرد 
این بازیکن با وجود اینکه در این فصل برای 
تیمش به میدان نرفته است در تیم لندنی 

باقی خواهد ماند.
را  ناامید کننده ای  اوزیل فصل  مسوت 
در آرسنال پشت سر می گذارد. او همچون 
به  این فصل هم چندان  در  قبل،  فصل 
بازی گرفته نمی شود و تاکنون در ترکیب 

تیمش به میدان نرفته است.
این بازیکن آلمانی در تفکرات اونای امری جایی ندارد و نیمکت نشینی های زیادی 

باعث شده تا شایعاتی درباره جدایی او از توپچی ها به گوش رسد.
مدیر برنامه های اوزیل به شایعه جدایی او واکنش نشان داد و گفت: مسوت اوزیل در 
آرسنال احساس راحتی می کند و تمام تمرکز او روی این است که بتواند خودش را به 

ترکیب تیمش برساند و بار دیگر در ترکیب ثابت آرسنال به میدان برود.
نقل و انتقالات فوتبال اروپا دوشنبه هفته آینده به پایان می رسد و اوزیل نیز چند پیشنهاد 

از تیم های خوب سطح قاره دارد.
آرسنال در بازی بعدی خود باید در داربی شمال لندن به مصاف تیم همشهری یعنی 

تاتنهام برود که هفته قبل شکست عجیبی برابر نیوکاسل متحمل شد.

وضعیت  از  منچستریونایتد  صرب  هافبک 
خود در این تیم راضی نیست و قصد دارد با 

سولسشایر جلسه ای برگزار کند.
نتوانست  قبل  فصل  که  منچستریونایتد 
حتی سهمیه لیگ قهرمانان را به دست بیاورد، 
امسال شروع خوبی در لیگ برتر نداشته است 
و از سه دیدار خود چهار امتیاز به دست آورده 

است. 
نمانیا ماتیچ، هافبک صرب منچستریونایتد 

در هر سه دیدار خود در این فصل نیمکت نشین بوده است و اسکات مک تومینای جای او 
را در ترکیب اصلی این تیم گرفته است. این بازیکن ۳۱ ساله صربستانی که از وضعیت خود 
در یونایتد ناراحت است، درخواست کرده تا دیداری با سولسشایر داشته باشد و پیرامون 

اتفاقات اخیر و بازی نکردن در ترکیب یونایتد به صحبت بپردازد.
این در حالی است که یونایتد در این پست دو بازیکن باتجربه نظیر آندر هررا و مروان فلینی 

را فروخت و با این حال  جایی نیز برای ماتیچ در تیم یونایتد باز نشده است.
نمانیا ماتیچ، هافبک صربستانی یونایتد آخرین بازیکنی است که توانسته زمانی که در 
چلسی بود قهرمان لیگ برتر شود. او با 4۰ میلیون پوند در سال 2۰۱۷ از تیم چلسی 

خریداری شد و پیراهن یونایتد را به تن کرد.

نارضایتی ماتیچ از وضعیت خود در یونایتداوزیل در آرسنال ماندنی شدشوک به پاری سن ژرمن!

هفته پایانی بازار نقل و انتقالات لیگ های بزرگ اروپا البته به غیر از لیگ برتر جزیره، آبستن 
حوادث و جابجایی های بزرگی خواهد بود به طوری که ارزش مجموع بلاتکلیفان این بازار به 

6۰۰ میلیون یورو می رسد.
6 روز، ۱44 ساعت و البته 6۰۰ میلیون یورو در شرف جابجایی در بازار نقل و انتقالات اروپا 
است؛ این هفته آخرین مهلت فعالیت لیگ های معتبر قاره اروپا در بازار است البته به غیر از لیگ 

برتر انگلیس که پنجره آن بسته شده و تنها مجاز به فروش بازیکن است.
نام هایی که هنوز در انتظار وقوع اتفاقی خاص هستند عبارتند از : نیمار، رودریگو، پل پوگبا، 

کورآ، ماریانو، راکیتیچ...
دوشنبه هفته آینده درست راس ساعت 2۳:۵۹ دقیقه تکلیف همه روشن خواهد شد.

تا اینجای کار، باشگاه های اسپانیایی قدرت اقتصادی قابل توجهی از خود نشان داده و رئال 
مادرید صدرنشین ولخرج های تابستانی است؛ تیم پایتخت نشین اسپانیا تاکنون 2۹8 میلیون 
یورو هزینه کرده و پشت سر کهکشانی ها، رقیب سنتی شان یعنی بارسلونا قرار دارد که 2۵۵ 
میلیون یورو خرج کرده است؛ اتلتیکو مادرید با هزینه 24۳ میلیون یورویی در رتبه سوم جای 

دارد.

همتایان انگلیسی اختلاف چندانی ندارند؛ منچستر سیتی )۱68 میلیون(، منچستریونایتد 
)۱۵۹(، آرسنال )۱۵2( و استون ویلا )۱48(.

2 تیم ولخرج سری آ ایتالیا را یوونتوس )۱88 میلیون( و اینتر میلان )۱۳8( تشکیل می دهند 
و این در حالی است که موناکو با ۱2۳ میلیون یورو هزینه، ولخرج ترین باشگاه فرانسوی بوده 
است و پاری سن ژرمنی که به شدت تحت نظر حسابرسان کمیته قوانین بازی جوانمردانه مالی 

یوفا است، تنها 8۰ میلیون یورو در بازار هزینه کرده است.
با این وجود همچنان مبلغ قابل توجهی برای ریخت و پاش در بازار اروپا وجود دارد؛ در واقع، 
غیرمنطقی نیست که بگوییم تا پیش از بسته شدن پنجره نقل و انتقالات تابستانی، چیزی بالغ 

بر 6۰۰ میلیون یورو در شرف جابجایی در سرتاسر قاره سبز است.
بازار دارد؛ نیمار هنوز در دستور کار  پوگبا همچنان ارزشی معادل ۱۷۰ میلیون یورو در 
باشگاه های رئال و بارسلونا قرار داشته و انتقال وی مبلغی مشابه پوگبا را به جریان خواهد 
انداخت. رئال امیدوار است تا بابت فروش ماریانو 2۰ میلیون یورو به دست آورد و هافبک کروات 
بارسا که در بازی این تیم مقابل رئال بتیس نیمکت نشین بود، انتظار می رود چیزی در حدود 
۵۰ میلیون یورو به حساب باشگاه سرازیر کند؛ با در نظر گرفتن خروجی های احتمالی اتلتیکو 

یعنی رودریگو و کورآ )به ترتیب 6۰ و ۵۰ میلیون یورو( مجموع ارزش بلاتکلیفان بازار به 6۰۰ 
میلیون یورو خواهد رسید.

نام هایی که هنوز در انتظار وقوع اتفاقی خاص هستند 

هفته 600 میلیون یورویی بازار نقل و انتقالات اروپا

به  واکنش  در  ورزش  وزارت  منابع  و  مدیریت  توسعه  معاون   
اظهارات »مهدی تاج« درباره کمک مالی برای پراخت قرارداد 
سرمربی تیم ملی توسط این وزارتخانه گفت: فدراسیون فوتبال 

موظف به رعایت الزامات قانونی وزارت ورزش است. 
»ژاله فرامرزیان« روز سه شنبه در گفت وگو با خبرنگاران با اشاره 
به این موضوع، اظهار داشت: یکی از وظایف این حوزه توسعه 
منابع، تامین اعتبارات، برنامه ریزی در اعتبارات و توزیع و گزارش 
اعتبارات است و در سال ۹8 از اعتبارات، هزینه ای معادل ۳4۱ 
میلیارد تومان منابع جذب شد که این رقم 82 درصد از کل منابع 

این بخش بود.
وی ادامه داد: در اعتبارات سرمایه توانستیم ۱۱۳ میلیارد تومان 
در قالب اسناد جذب کنیم که رقم 82 درصد منابع را به خود 

اختصاص می دهد.
فرامرزیان شرایط اعتبارات در سال ۹۷ را در بهترین حالت عنوان 
کرد و گفت: در این سال توانستیم متناسب با برنامه ها اعتبارات 
خوبی در راستای فعالیت های عمرانی و توسعه ورزش در بخش 

های مختلف تخصیص دهیم.
معاون وزیر ورزش درباره پاداش های مدال آوران سال گذشته 
توضیح داد: با توجه به افزایش قیمت سکه در سال های اخیر 
توانستیم 82 میلیارد تومان منابع برای توزیع اعتبارات به مدال 

آوران آسیایی و پاراآسیایی 2۰۱8  تامین شد.
داشت:  اظهار  گفت وگو  این  از  دیگری  بخش  در  فرامرزیان 
بخش های دیگری از فعالیت های این حوزه، توسعه مدیریت و 
منابع ساماندهی منابع انسانی استان ها و مدیریت فضای منابع 
انسانی فدراسیون ها بود که 68 در صد از پست های حوزه وزارت 
ورزش در کشور بلاتصدی و 48 درصد نیروها قراردادی  و ۳۳ 

درصد هم نیروهای طرحی )پروژه  ای( هستند.
وی افزود: شرایط منابع انسانی وزارت ورزش نامطلوب است 
و تلاش کردیم یک برنامه جدی برای ساماندهی نیروی انسانی 
این وزارت در نظر بگیریم. از سال ۹6 که در این معاونت فعالیت 
خود را آغاز کردیم، تلاش شد نیروهای جوان و توانمند را به سایر 

سازمان ها منتقل نکنیم.
فرامرزیان درباره کاهش اعتبارات طی امسال و در سال کسب 

سهمیه توضیح داد: دولت در ابلاغ خود 2۵ درصد از اعتبارات 
خود را کاهش داده و تاکنون چهار مرحله پرداخت داشتیم و برای 
فدراسیون هایی که المپیکی هستند تلاش داریم تا با موانعی 
روبرو نشوند و فرایند روند کسب سهمیه و اعزام را تسریع کنیم؛ در 

مجموع اعتبارات بودجه ای کاهش یافته است. 
فدراسیون فوتبال سال ۹۷ بیش از ۲ برابر اعتبار 

دریافت کرد 
از  تاج  به سوالی درباره اظهارات  معاون وزیر ورزش در پاسخ 
تخصیص نیافتن اعتبارات به فدراسیون فوتبال در سال ۹8 گفت: 
در سال ۹۷ حدود 28 میلیارد و ۷۰۰ میلیون تومان به فدراسیون 
فوتبال پرداخت کردیم. در واقع بیش از 2 برابر به جز پاداش های 
جام جهانی و جام ملت های قطر پرداخت شده است و از فروردین 
پرداختی  فدراسیون  این  به  مشکلات  برخی  خاطر  به  امسال 

نداشتیم.
وی درباره محدودیت عضویت کارکنان دولت در هیات مدیره  
ها گفت: این منوط به آیین نامه ای است که در سه ماه نخست 
باید تنظیم و برای اجرا ابلاغ می شد که تا به امروز ابلاغ نشده 

است.  البته در این زمینه حتی یک ریال به ما پرداختی صورت 
نمی گیرد و در صورت ابلاغ بار مالی سنگینی برای شرکت ها به 

دنبال خواهد داشت.
گفت:  فوتبال  ملی   تیم  جدید  سرمربی  قرارداد  درباره  وی   
دولتی  نهادهای عمومی غیر  برای  از دولت درخواست کمک 
می کنیم که یک درصدی را می توان به فدراسیون ها پرداخت کرد. 
یکی از خصوصیات نهادهای غیر دولتی شفاف سازی است. باید 
الزامات قانونی رعایت شود، اینکه ما پرداخت کنیم جزء وظایف 
ما نیست. فدراسیون ها جزو نهادهای عمومی غیردولتی هستند. 
هر فدارسیونی که نمی تواند مطالبات خود را از مجامع بین المللی 

دریافت کند اعلام کند تا از طریق سفارت اقدام کنیم.
وی افزود: اینکه فدراسیون فوتبال چه مکانیزمی برای دریافت 
پول از ای اف سی دارد به ما ربطی ندارد، پرداخت ما به فدراسیون 
فوتبال مستلزم رعایت الزامات قانونی از سوی آنها است، تاج باید 
تقاضای خود را به طور رسمی و مکتوب به ما اعلام کند تا ما به 
طور رسمی پاسخ دهیم. اینکه دوستان درخواست های خود را در 

رسانه مطرح می کنند را متوجه نمی شوم.

معاون وزیر ورزش:

فدراسیون فوتبال موظف به رعایت الزامات قانونی وزارت ورزش است

 مدیر آکادمی باشگاه استقلال گفت: مدیرعامل باشگاه قصد دارد یک پیشکسوت استقلال را که خوشنام، باتجربه و محبوب است به 
کادر فنی اضافه کند.

»اصغر حاجیلو« اظهار داشت: هواداران استقلال باید صبور باشند و از تیم محبوب خود حمایت کنند تا آندره آ استراماچونی، تیم را به 
جایگاه واقعی اش برساند. وی افزود: استقلال در مقابل ماشین سازی تبریز نمایش خوبی به اجرا گذاشت. فرصت های خوبی را در این 

مسابقه به دست آورد اما نتوانست از آن ها بهره لازم را ببرد تا در دقیقه پایانی دروازه اش باز شود.
مدیر آکادمی باشگاه استقلال خاطرنشان کرد: در هفته اول مسابقات لیگ برتر چند بازیکن استقلال نتوانستند فرصت حضور در 

میدان را پیدا کنند و به طور حتم با اضافه شدن آن ها به ترکیب این تیم قدرت آبی پوشان افزایش پیدا خواهد کرد.
سرپرست اسبق استقلال ادامه داد: استراماچونی مربی باهوش و کاربلدی است که حتم دارم در ادامه راه با نتایجی که کسب می کند 

این تیم را به جمع مدعیان قهرمانی خواهد رساند.
وی در پایان گفت: امیرحسین فتحی مدیرعامل استقلال به دنبال این است یک پیشکسوت استقلال را که خوشنام، باتجربه و محبوب 
است به جمع کادر فنی استقلال اضافه کند تا او به استراماچونی کمک کرده و به نظرم این اتفاق ضریب موفقیت آبی پوشان را افزایش 

خواهد داد.

 پیشکسوت باشگاه استقلال گفت: شکست استقلال در هفته نخست لیگ برتر باعث شد هواداران نسبت به آینده تیم محبوبشان 
نگران باشند اما باید اندکی صبر داشته باشند تا استقلال به جایگاه واقعی اش برسد.

»محمد نوازی« اظهار داشت: استقلال نسبت به فصل گذشته با تغییرات زیادی روبرو شده است و هر تغییراتی نیاز به زمان دارد تا 
به ثبات برسد. در این برهه زمانی باید مربیان استقلال فرصت کافی در اختیار داشته باشند تا اندیشه های تاکتیکی را در این تیم جا 

بیندازند.
پیشکسوت استقلال خاطرنشان کرد: در چند سال اخیر اشتباهای داوری به ضرر استقلال زیاد بود که من اسم آن را اشتباهای 

داوری و سهوی می گذارم، اما لطمه های زیادی را به این تیم وارد کرده است.
نوازی تصریح کرد: استراماچونی مربی کوچکی نیست و توانایی های فنی زیادی دارد و باید از او حمایت شود. در گذشته مربیانی 
بودند که نه اسم بزرگی داشتند و نه در کشور مطرحی کار کرده بودند اما تمامی امکانات لازم برایشان فراهم شد و در پایان نیز نتوانستند 

نتایج خوبی را به دست آورند. حالا که سرمربی اسبق اینتر میلان به ایران آمده است باید ابزار لازم در اختیارش گذاشته شود.
وی در پایان گفت: استقلال بازیکنان خوبی دارد که بیشتر از هر چیزی به اعتماد به نفس نیاز دارند تا ظرفیت فنی واقعی شان را با 

پیراهن استقلال به نمایش بگذارند.

اصغرحاجیلو: 

یک پیشکسوت محبوب به کادر فنی استقلال اضافه می شود
محمد نوازی:

 نگران آینده استقلال نباشید
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رییس جمهور کشورمان در واکنش به اعلام آمادگی های مکرر رییس جمهور ایالات 
متحده آمریکا برای دیدار با همتای ایرانی خود با تاکید بر این که ما به دنبال حل مسائل و 
مشکلات از راه معقول هستیم، گفت: ما به دنبال عکس )گرفتن( نیستیم و این که کسی 

بخواهد با حسن روحانی عکس بگیرد، امکان پذیر نیست. 
حجت السلام والمسلمین حسن روحانی روز- سه شنبه- در مراسم آغاز ساخت مسکن 
در قالب طرح اقدام ملی تولید مسکن با بیان این که سیاست جمهوری اسلامی ایران و 
دولت دوازدهم نسبت به روابط خارجی با دنیا تغییر نکرده است، اظهارداشت: ما از روز اول 
که آمدیم شعار ما تعامل سازنده با جهان بود.  چهار سال دولت یازدهم را با همین شعار طی 

کردیم. در این دوسال گذشته دولت دوازدهم هم با همین شعار پیش رفتیم.
وی ادامه داد: مقام معظم رهبری در آغاز این دولت اعلام کردند که سیاست ما تعامل 
گسترده با جهان است. یعنی مقام معظم رهبری یک گام هم فراتر از گام دولت برداشته 
است ما می گفتیم تعامل سازنده،  ایشان گفتند تعامل گسترده و بر همین مبنا ما حرکت 

می کنیم.
روحانی تصریح کرد:  ما خواهان تنش با دنیا نیستیم. ما خواهان امنیت منطقه و جهان 
هستیم. و خواهان همکاری با همه کشورهای دوست و آماده همکاری هستیم. ما آماده ایم 
که با همه مقررات بین المللی در چارچوب امنیت و منافع ملی مان حرکت کنیم. به این دلیل 

مسیری را انتخاب کردیم به نام توانمندتر کردن ایران و قدرت ملی.
وی خاطرنشان کرد:  هرچه قدرت ملی ما افزایش پیدا کند،  امید دشمنان به توطئه علیه 
ایران کاهش پیدا می کند و هرچه قدرت ما خدای ناکرده فرسوده شود، دشمنان امید و 
طمع بیشتر نسبت به کشور ما خواهند داشت. اصل برای ما امنیت ملی، منافع ملی و 
پیمودن آرمان های انقلاب است. لازم باشد با کسی حرف می زنیم، لازم باشد در جایی 
بایستیم دفاع کنیم، دفاع می کنیم.  اگر کسی بخواهد به ما زور بگوید برابر زورگو می 

ایستیم. اما هدف نهایی ما عظمت، سرافرازی و قدرت ایران است.
رئیس دولت تدبیر و امید گفت: ما اگر کشور توانمندی از لحاظ دفاعی، اقتصادی، 
فرهنگی، امنیتی و  سیاست داخلی و خارجی باشیم، کسی نمی تواند ما را شکست دهد 
این اساس منطق ما است. منطق ما عوض نمی شود و با همین منطق ما حرکت می کنیم.
وی یادآور شد: آنچه هم در هفته های اخیر در رابطه با مذاکره با جهان انجام دادیم و امروز 
انجام می دهیم بر همین مبنا استوار هست؛ قدرت ایران احقاق حقوق مردم و ایستادگی 
برابر بدخواهان برای دستیابی به آرمان های بلند نظام جمهوری اسلامی ایران و انقلاب 

اسلامی است.
روحانی اظهارداشت:  یکی از قدرت های ما، قدرت دیپلماسی و سیاسی است. ما با 
دیگران صحبت و مذاکره می کنیم تا منافع مردم و حقوق مردم را تامین کنیم. اما آنهایی که 
تحریم را بر مردم ما روا داشتند و اقدام به تروریسم اقتصادی کردند هر گونه تحول در رفتار ما 

با آنها از توبه آنها آغاز می شود که بارها این را گفتم.  
وی افزود: آنها باید به تعهداتشان برگردند؛ باید راه و مسیر خطایی که انتخاب کردند عوض 
و در خدمت امنیت و منافع جهان حرکت کنند. با احترام و تکریم متقابل انقلاب ما را به 

رسمیت بشناسند نظام و حقوق ملت ما را به رسمیت بشناسند و از خطاهایشان برگردند.
رئیس جمهوری خاطرنشان کرد: در رابطه ایران با آمریکا بدون این که آنها  از تحریم ها 
دست بردارند و روی مسیر غلطی که انتخاب کرده خط بکشند، شاهد هیچ تحول مثبتی 

نخواهیم بود.
کلید روابط مثبت با ایران، اصلاح رفتار واشنگتن است 

روحانی اظهار داشت: تحولات مثبت،   کلیدش در اختیار واشنگتن است. اگر آنها می 
خواهند در منطقه بزرگ ما از امنیت بیشتر برخوردار باشند و آن طور که ادعا می کنند 
می خواهندبا کشورهای منطقه ما روابط بهتری داشته باشند و آن طور که ادعا می کنند، 
می گویند از ایران هیچ چیز نمی خواهیم جز آن که ایران بمب اتم نسازد  - که این به گفته 
آنها نیست که ما بمب اتم بسازیم یا نسازیم- ما بمب اتم نمی سازیم چه شما بگویید و چه 

شما نگویید.
رئیس جمهوری خاطرنشان کرد: چه شما بگویید واجب است بمب اتم بسازید چه 
بگویید نباید بسازید که هیچ تاثیری ندارد. چرا که اراده و دکترین نظامی ما برپایه سلاح 
های متعارف است. ما دنبال سلاح های کشتار جمعی چه هسته ای و چه شیمیایی و چه 

میکروبی نرفته و نمی رویم.
وی تاکید کرد: نه به خاطر حرف شما، نه به خاطر اخم شما و نه به خاطر تشر شما،   بلکه 
به دلیل اعتقاد و اخلاق و تصمیم امنیت ملی کشورمان و به خاطر فتوای رهبری خودمان 

این کار را نمی کنیم.  اگر راست می گویید نگرانی شما فقط این است، این نگرانی برطرف 
شده است، پس اولین قدم را بردارید. بدون این قدم این قفل باز نخواهد شد. قدم آن است 
که از تحریم بگردید. تمام تحریم های علیه ملت ایران که غیرقانونی و ظالمانه و غلط بوده 

است، باید بگردد.  
روحانی اظهار داشت: اگر همه تحریم ها را برداشتید برابر ملت ایران سر تعظیم فرود 
آوردید آن وقت شرایط،  شرایط دیگری است. دولت دوازدهم برمبنای منافع ملی خود 
حرکت و اقدام می کند. ما که مرد مذاکره بودیم و همه دنیا این موضوع را قبول دارند و اهل 

مذاکره بودیم و هستیم.
به جای عکس گرفتن دنبال حل مشکلات هستیم 

روحانی بیان کرد: دو سال با 6 قدرت جهانی مذاکره کردیم الان هم تقریبا به طور مداوم 
با آن ۵ قدرت دیگر یعنی ۱+4 مذاکره می کنیم. راه ما روشن است اگر آنها به تعهداتشان 
برگردند ما هم بر می گردیم و به تعهداتمان عمل می کنیم. اگر برنگشتند ما راه خود را ادامه 
می دهیم.  ما بدنبال حل مشکلات و مسائل از راه معقول هستیم اما دنبال عکس نیستیم.
وی تاکید کرد: این که کسی بخواهد با حسن روحانی عکس بگیرد این کار امکان پذیر 
نیست. البته فتوشاپ آن امکان پذیر است ولی واقعی آن امکان پذیر نیست، مگر آن که یک 
روزی از تمام تحریم های ظالمانه خود دست بردارند به حقوق ملت ایران احترام بگذارند، 
آن وقت شرایط جدیدی است و می شود درباره آن فکر کرد و براساس منافع ملی ما خود 

حرکت می کنیم.
رئیس دولت تدبیر و امید ادامه داد: بنابراین امروز بزرگترین وظیفه ملی و انقلابی ما کمک 
به تولید است که از پیشران های تولید باید آغاز کنیم. امروز بعضی از مواردی که ویدئو 
کنفرانسی افتتاح شد بر همین مبانی پیشران بودند بود.  مسکن پیشران است. شرکت های 
دانش  بنیان پیشران هستند. رونق گردشگری پیشران هستند. اینها هرکدام صدها و هزارها 

شغل را به دنباله خودشان راه می اندازند.
در زمینه حمل و نقل قدم های بسیار خوبی برداشته شده است

روحانی گفت: وزات مسکن در دولت یازدهم در زمینه راه آهن، جاده ها و نوسازی ناوگان 
قدم های بسیار خوبی برداشته اند و اگر آمریکایی ها از مسیر حق اعراض نمی کردند و روند 
ادامه داشت، اکنون ناوگان هوایی ما در بسیاری از قسمت ها نوسازی شده بود. ما توانستیم 
در همان مدت زمان کوتاه ۱۵ الی ۱6 هواپیما نو وارد کشور کنیم که در خطوط پروازی در 

حال حرکت است. این موضوع موجب آسودگی و رفاه مردم می شود.  
رئیس جمهوری با اشاره به اینکه استان های متعددی به راه آهن سراسری متصل شدند، 
افزود: راه آهن اینچه برون وصل شد، راه آهن چابهار به زاهدان آغاز شد، راه آهن قزوین به 
رشت تکمیل و  افتتاح شد. راه آهن های ارومیه و همدان افتتاح شد و امیدواریم راه آهن 

تبریز هم از طریق میانه - بستان آباد در آینده نه چندان دور به افتتاح برسد.
حجت الاسلام روحانی در تشریح اقدامات دولت در زمینه مسکن گفت: دولت یازدهم در 
زمینه مسکن دچار مشکلی شد و آن طرح های بزرگ نیمه تمام بود که به دولت ارث رسید. 
نمی توانستیم طرح های نیمه تمام را رها کنیم و مردم را دچار خسارت کنیم. تکمیل کردن 
این طرح ها کار سنگین و دشواری بود به ویژه که این مسکن ها محیط های مناسب همراه 
خود را نداشت. ساختمان ساخته شده بود اما در کنار آن کلانتری، مدرسه، مسجدی وجود 
نداشت. حتی در بعضی موارد رساندن آب و برق و گاز هم سخت بود که بخشی از وقت 

مصروف تکمیل این طرح ها شد.  
بافت فرسوده شهرها باید آباد شود

رئیس جمهوری با اشاره به دستور خود مبنی بر ممنوع بودن استقراض از پایه پولی تصریح 
کرد: وزیر سابق مسکن معتقد بود که بار دیگر از بانک مسکن و از پایه پولی برای تکمیل 
واحدهای نیمه تمام مسکن استقراض کنیم که من با این موضوع مخالفت کردم. این اولین 

قدم مهم دولت یازدهم در زمینه انظباط مالی بود.
وی ادامه داد: وزیر مسکن وقتی می خواست از پایه پولی 8 تا ۱۰هزار میلیارد تومان 
استفاده کند و این موضوع حتی در دولت بحث شد و من به صراحت گفتم اجازه استفاده 

از پایه پولی برای مسکن ندارید.
رئیس جمهوری با تاکید بر اینکه )استقراض( از پایه پولی کار بسیار خطرناکی است؛ ادامه 
داد: این موضوع تورم بسیار شدیدی را به جامعه تحمیل می کند اما در عین حال ساختن 
مسکن کار مهم و ضروری برای مردم است. نیمی از زندگی مردم در خانه است و کودکان، 
زنان خانه  دار تقریبا همه وقت خود را در خانه هستند. موضوع مسکن بسیار مهم است اما 
باید به لغت مسکن هم توجه کرد. مسکن یعنی جای سکون و آرامش است، اگر همه چیز 

دست و پاگیر باشد این دیگر مسکن نیست.
وی افزود: در دولت یازدهم تاکید من تمرکز بر بافت فرسوده بود و دولت اولویت اول را 
بازآفرینی بخش های فرسوده تعریف کرد. ما در بافت فرسوده، آب، برق، تلفن، جاده داریم 
و تنها مسکن است که توانمند نیست و در حال فروریختن است. ما این مسکن را با مدل 

جدید توانمند می کنیم و دیگر لازم نیست از نو امکانات و خدمات فراهم کنیم.  
رئیس جمهوری با اشاره به مشکلات ساخت و ساز مسکن در بافت فرسوده گفت: اگر 
کنار این بافت زمین آزاد نداشته باشیم و بخواهیم خانه ها را از مردم گرفته و تخریب کنیم 
سختی ها و مشکلاتی به وجود خواهد آمد.  ولی بافت فرسوده به عنوان اولویت دولت است 

و درهر شهری باید بافت فرسوده را آباد کرد.  
روحانی تصریح کرد: احداث شهر جدید در مکان مناسب هم دیگر موضوع موردنظر 
است. این مکان باید ویژگی های خاص خود را داشته باشد و حداقل آب آن تامین شود و 

دسترسی ها مناسب باشد.
باید شهری به نام جمهوری اسلامی احداث کنیم

رئیس جمهور گفت:مسکن اهمیت زیادی دارد مسکن یعنی جای سکون و آرامش، یعنی 
اگر وارد خانه می شوید، احساس آرامش کنید. اگر همه چیز دست و پاگیر باشد که دیگر 

مسکن نیست.
اقای روحانی افزود: از ابتدا تاکید دولت یازدهم بر توجه به بافت فرسوده بود. بازسازی 
بخش های فرسوده را اولویت یک قرار دادیم. در هر شهری که می توانیم بافت فرسوده را آباد 

کنیم، این کار را انجام دهیم. 
رئیس جمهور گفت: احداث شهر جدید در جای مناسب باید موردنظر باشد. شهر جدید 
باید ویژگی های خود را داشته باشد. حداقل آب این شهر تامین شود و زمین و دسترسی 
مناسب هم اهمیت دارد. از زمان مرحوم کازرونی، پنج نقطه را برای ساخت پنج شهر جدید 
مشخص کردند که پایتخت ایران شود و جای تهران را بگیرد. ۵2 جلسه در شورای امنیت 
ملی بحث کردیم، همه مقام های نظامی و نماینده وزارتخانه ها حضور داشتند. تصمیم 

گرفتیم که چطور انتخاب و سرمایه گذاری شود، اما در عمل موفق نبود. 
آقای روحانی ادامه داد: باید شهری به نام جمهوری اسلامی احداث کنیم که اگر ۵۰ سال 
بعد یکی گفت: این معماری صفویه یا قاجاریه است، بدانیم معماری جمهوری اسلامی 
کجاست؟ یکی از زیباترین معماری های جهان نقش جهان اصفهان است. آن زمان درست 
کردند که حالا وقتی می گوییم صفویه، می گویند اصفهان. حالا در جمهوری اسلامی 

معماری و نقشه ای نداریم که نشان دهیم. کاری که به جهان نمایش دهیم.
وی افزود: این که در یک روز بتوانیم کلنگ ۱۱۰ واحد مسکونی را بزنیم، افتخارآفرین 
پیشرفت  آغاز شده که در مراحل مختلف  است. حدود ۱۷۷ هزار واحد مسکونی هم 
است. باید کاری شود که در نهایت بگوییم ۹۰۰ هزار واحد مسکونی در دولت دهم در 
اختیار مردم قرار گرفت. رئیس جمهوری با بیان اینکه ما باید تسهیلات را برای مردم فراهم 
کنیم،اظهارداشت: به نظر من یک هزینه بزرگ امروز برای مسکن، قیمت زمین است و 
متاسفانه زمین تبدیل شده به سوداگری. به طور مثال من پولی دارم و می گویم چه کار کنم 

این پول محفوظ بماند و ارزش آن کم نشود، می روم یک قطعه زمین می خرم.
بخشی از علت افزایش قیمت زمین سوداگری است

روحانی اظهار داشت:  ممکن است این زمین تا 4۰ سال دیگر هم آنجا افتاده باشد. اگر 
کسی قیمت آن را بپرسد چون نیازی ندارد قیمت آن را کمی بالاتر هم می گوید. خود همین 
افرادی که نیاز ندارند باعث گرانی زمین می شوند. چرا که زمینی را می خرند و به هر قیمتی 
که به آنها گفته می شود قیمت را کمی بالاتر می گویند و آن می شود معیار. پس یک دلیل بالا 

رفتن قیمت زمین هم همین سوداگری است.
وی خاطرنشان کرد: اگر بتوانیم برای مردمی که نیازمند مسکن هستند، زمین مجانی 
بدهیم، دولت این بخش زمین را به عهده بگیرد آن وقت خواص دیگری نیز دارد؛ اگر ما 
منطقه ای را به عنوان منطقه مسکونی در نظر بگیریم آن وقت کسی نمی رود جنگل را 
تخریب کند زیستگاه ها را برهم بزند. ما به هر حال جای مناسبی را پیدا مییکنیم و آنجا را 
معرفی می کنیم و مردم برای سرمایه گذاری بیایند و ما کمکشان کنیم و کاری کنیم مسکن 

اولی ها بتوانند خانه مناسب با یک قیمت مناسب خریداری کنند.
رئیس جمهوری ادامه داد: من با آقای اسلامی هم در این زمینه صحبت کردم که برای 
کارمندان دولت فکر کنیم که هر کسی کارمند دولت می شود مطمئن باشد که به عنوان 
مثال تا ۱۰ سال بعد صاحب یک واحد مسکونی شود و بتواند اقساط آن را ظرف مدت 2۰- 
2۵ سال پرداخت کند. این مایه دلگرمی و آرامش می شود. اگر ما از کارمند می خواهیم 
خدمت خوبی به مردم ارائه بدهد باید وسیله راحتی فکر وی را آماده کنیم که یکی از آنها 

مسکن است.
روحانی بیان کرد: البته مردم هم درست می گویند، که به طور مثال من این مقدار پول 
تهیه کردم برای خرید مسکن، تا آن پول تهیه شود، قیمت مسکن بالا رفت. هیچ وقت این 
پول به آن مسکن نمی رسد. سرعت قیمت مسکن آنچنان سریع است که هر چه فردی پول 
تهیه می کند تا می رود به مسکن برسد قیمت مسکن بالا می رود و دومرتبه از دسترس خارج 
می شود. رئیس  جمهوری عنوان کرد: من بارها در دولت صحبت کرده ام و به همه وزیران، 
شهرداران، وزارت کشور و همچنین به نیروهای مسلح هم تاکید کرده ام آنها اگر پادگان یا 

زمینی دارند در اختیار بگذارند.
روحانی یادآور شد: مسکن علاوه بر اینکه بخشی از نیاز جامعه را رفع می کند موجب 
اشتغال سریع هم می شود. وقتی شما یک واحد مسکونی یا مجتمعی را می سازید، کارگر، 

بنا، گچ، آهن و سیمان  می خواهد که همه اینها باعث رونق می شود.
برای خدمت به مردم، ساعت نمی شناسیم 

رییس جمهور همچنین با ذکر خاطره ای از شهید رجایی و در جلسه ای در ساختمان 
نخست وزیری با حضور شهیدان باهنر و بهشتی، مرحوم رفسنجانی و مقام معظم رهبری، 
گفت: در آن جلسه شهید رجایی که مشغول انجام رسیدگی به امور بود برای لحظه ای به 
خواب رفتند و شهید بهشتی به ما اشاره کردند که کمی آرام تر حرف بزنید چرا که شهید 

رجایی برای 48 ساعت نخوابیده بود و با چنین روحیه ایمان و اخلاص کار می کرد.
دکتر روحانی ادامه داد: باید بیاموزیم که اگر برای ورود به محل کار و خروج از آن کارت 
می زنیم، باید در طول این مدت به فکر خدمت به مردم باشیم و ساعات و لحظات را نشناسیم 

و با تمام توان به مردم خدمت نماییم.
رئیس جمهور با بیان اینکه خدمت به مردم افتخار است و باید تمام اعضای خانواده بشری 
را به عنوان جمع خانواده حق بدانیم، گفت: همه مشکلات را می توان حل کرد و خداوند 
این قدرت، هوش و اراده را به ما عرضه کرده است ما اهل ایران و مسلمانیم با فرهنگی 

تاریخی و پیامبر و ائمه بزرگ که می توانیم با این روحیه از مشکلات عبور نماییم.

در واکنش به درخواست ترامپ برای دیدار با روحانی مطرح شد؛

رئیس جمهوری :عکس گرفتن با روحانی امکان پذیر نیست

 سخنگوی قوه قضائیه گفت: رسیدگی به اتهامات و مجازات یقه 
سفیدها در اولویت است و با قاطعیت انجام می شود.

غلامحسین اسماعیلی روز سه شنبه در نهمین نشست خبری 
خود ضمن گرامیداشت هفته دولت و تبریک به قوه مجریه و دولت 
افزود: در موضوع مبارزه با فساد، قوه مجریه و مقننه را کنار خود 
می دانیم و معتقدیم این مهم نیازمند عزم ملی است و از سوی 
شجاع  قاضی  و  پاکدست  مجری  خوب،  قانون  نیازمند  دیگر 
هستیم و تا زمانی که این سه مورد دست به دست هم ندهند، 

مبارزه با مفاسد به خوبی محقق نمی شود.
وی اضافه کرد: با پیشگامی این قوه شاهد همکاری سایر قوا 

هستیم و افق روشنی برای مبارزه با فساد پیش رو می بینیم.
قانون  به موجب  ویژه مدیران  به  و  اسماعیلی گفت: همگان 
موظف هستند اگر در مجموعه خود با جرم و فساد مواجه شدند، 
دیوان  یا  بازرسی  سازمان  دادگستری،  به  مورد  برحسب  حتما 
عدالت اداری گزارش دهند و از همه گزارش دهندگان حمایت 

می کنیم و برحسب مورد تشویق می شوند.
سخنگوی قوه قضائیه تصریح کرد: منظور از گزارش، گزارش به 
مراجع قضایی ذیربط و ذیصلاح است تا در صورت اثبات مجازات 

قانونی اعمال شود.
وی اظهار داشت: نه قانون نه شرع و نه اخلاق به ما اجازه نمی 
دهد که مفاسد ادعایی را در رسانه ها و فضاهای مجازی منتشر 
کنیم و موضوعاتی که مراجع قضایی در مورد آنها رای صادر نشده 

است نباید علنی و رسانه ای شود.
استفاده از رانت اطلاعات و اخبار قبیح است

سخنگوی قوه قضائیه گفت:  همانطور که در مفاسد اقتصادی 
استفاده از رانت را قبیح می دانیم، در حوزه اطلاع رسانی نیز این 
مسأله را تقبیح می کنیم. استفاده از رانت اطلاعات و اخبار قبیح 

است و زیبنده نیست.
اسماعیلی ادامه داد: مردم به عنوان صاحبان اصلی این روزها 
شاهد عزم جدی قوه قضائیه در برخورد با انواع مفاسد به ویژه 
مفاسد اقتصادی هستند و این حرکت امید و نشاط را به جامعه 
بازگردانده است و بار مسئولیت همکاران ما را روز به روز سنگین 

تر می کند.
وی افزود: در هر مورد که گزارش فساد دریافت شود، رسیدگی 
می کنیم و بعد از آن نتیجه را از طریق رسانه ها به اطلاع مردم می 

رسانیم زیرا دانستن را حق مردم می دانیم.
اسماعیلی گفت: رسانه ها نیز حق دارند در مقام مطالبه گری 
و اطلاع رسانی، فرایند پرونده ها را از قوه قضائیه سوال کنند تا 

اطلاعات صحیح منتشر شود.
سخنگوی قوه قضائیه خاطرنشان کرد: قوه قضائیه هیچگونه 
فساد بی قانونی و بی عدالتی را در جامعه برنمی تابند و برای 

اجرای قانون و عدالت هیچ خط قرمزی را نمی شناسند.
صدور حکم حبس برای سه عنصر نفوذی

سخنگوی قوه قضاییه به پرونده یکی از عناصر وابسته به انگلیس 
اشاره کرد و گفت: حکم ارس امیری به واسطه ارتباط با انگلیس و 
نفوذ فرهنگی از طریق جامعه هنری و اقدامات براندازانه شناسایی 
شد و به ۱۰ سال حبس و دو سال محرومیت از فعالیت اجتماعی 

محکوم شده است.
وی از محکومیت یک جاسوس دیگر خبر داد و گفت: علی 
جوهری به علت ارتباط با موساد و جاسوسی برای اسرائیل به ده 
سال حبس و برای تحصیل مال نامشروع به استرداد اموال و دو 
سال حبس محکوم شده، این فرد مقدماتی برای اخذ تابعیت از 
رژیم غاصب هم داشته و ماموریت در حوزه عمرانی و قرارگاه خاتم 

الانبیا داشته است.
افزود:  و  کرد  اشاره  دیگر  پرونده یک جاسوس  به  اسماعیلی 
انوشه آشوری فرد دو تابعیتی است که تابعیت انگلیس را هم دارد 
با سرویس جاسوسی موساد در ارتباط بوده و امکانات فراوانی را از 
آنها گرفته بود و اطلاعات زیادی از کشور را به این سرویس منتقل 
کرده بود. این فرد بابت جاسوسی به ۱۰ سال حبس و دو سال 
حبس برای تحصیل اموال نامشروع از موساد و استرداد اموال به 

نفع دولت جمهوری اسلامی محکوم شده است.
صدور کیفرخواست ۲ نماینده مجلس

سخنگوی قوه قضائیه در پاسخ به سوالی درباره بازداشت دو 
نماینده مجلس و بازداشت رئیس ایران خودرو افزود: در پرونده 
شرکت خودرویی هنوز رأی صادر نشده و در حال رسیدگی است. 
دادگاه یک جلسه برگزار کرده است و جلسات بعدی هم بزودی 

برگزار خواهد شد.
سخنگوی قوه قضائیه تاکید کرد: همه باید داوری را به دادگاه 
بسپاریم و تا زمانی که دادگاه رای صادر نکرده است، پیش داوری 

نکنیم.

اسماعیلی یادآور شد: متاسفانه خبر منتشر شد و ما هم مجبور 
شدیم بدون ذکر نام اطلاع رسانی کنیم اما برخی رسانه ها عکس 

منتشر کردند.  
وی ادامه داد: این پرونده با صدور کیفرخواست به دادگاه رفته 
است و باید ببینیم دادگاه کسی یا کسانی را محکوم می کند یا خیر 
و این پرونده ناظر به خودروسازان داخلی و نحوه فروش خودرو و 

افزایش قیمت خودروهاست.
اعترافات منتسب به افراد مرتبط با پرونده اکبر طبری صحت 

ندارد
سخنگوی قوه قضائیه در پاسخ به سوال خبرنگاری درباره پرونده 
اکبر طبری گفت: این پرونده در مرحله تحقیقات مقدماتی است. 
۱۵ نفر بازداشتی دارد و مطالبی که از اعترافات و بازجویی های 

منتسب به این افراد نقل شده است، صحت ندارد.  
وی تصریح کرد: در برخورد با مفاسد بارها اعلام کردیم خط 
قرمزی نمی نشناسیم و اگر اتهامی متوجه هر فرد در هر رده و 

مقامی باشد، رسیدگی می کنیم و نتیجه اطلاع رسانی می شود.
سخنگوی قوه قضائیه در پاسخ به سوالی درباره توقیف کشتی 
ایرانی گفت: قطعا آنچه برای کشتی جمهوری اسلامی ایران اتفاق 
افتاد، دزدی دریایی و مغایر با قوانین و مقررات حقوق بین الملل 

بود.
وی ادامه داد: هیچ اتهامی به این کشتی و خدمه آن از نظر 
حقوقی نتوانستند وارد کنند و این برخلاف آن چیزی بود که در 
مورد کشتی انگلیسی در آب های سرزمینی ما رخ داد؛  ایجاد 
ترافیک در آب ها، خسارت به لنج ایرانی و سرنشینان آن و خاموش 
کردن سرویس ها طبق مقررات بین المللی تخلف و جرم بود که 

کشتی انگلیسی مرتکب شد.  
دریافت  گر  مطالبه  ما  داشت:  اظهار  قضائیه  قوه  سخنگوی 

غرامت و خسارت برای توقیف کشتی ایرانی هستیم.
دستگیری ۵ فرد در خصوص پرونده ایران خودرو

اسماعیلی در پاسخ به سوال دیگری مبنی بر اینکه آیا معاون 
فروش ایران خودرو نیز جزء متهمان دستگیر شده این پرونده 
است یا خیر گفت: برای هیچ شخصی مصونیت قائل نیستیم و 

خط قرمز نمی شناسیم.  
وی ادامه داد: این پرونده تا کنون 5 متهم دارد که ٢ نفر آزاد و ٣ 
نفر بازداشت هستند و روند تحقیقات در حال انجام است و اینکه 

افراد دیگری تحت تعقیب قرار می گیرد یا خیر مشخص نیست و 
بستگی به فرایند تحقیقات دارد.

پرونده رییس سازمان تدارکات پزشکی در مرحله 
تحقیقات مقدماتی است

سخنگوی قوه قضائیه در پاسخ به سوالی درباره بازداشت رئیس 
سازمان تدارکات پزشکی هلال احمر گفت: اصل خبر را تایید 
می کنیم. به لحاظ برخی تخلفات در واردات دارو با ارز دولتی و 
گران نمایی دارو و فروش برخی داروها با نرخ آزاد در بازار پرونده ای 

تشکیل و اخیراً افراد بازدشت شده اند.
وی با تاکید بر سلامت مردم افزود: در این ارتباط تعدادی افراد 
بازداشت شدند و پرونده در مرحله تحقیقات مقدماتی است و در 
این پرونده و سایر پرونده های دارویی اهتمام به رسیدگی جدی 

داریم.
بازداشت حداقلی سیاست قوه قضائیه است

بر  مبنی  دیگری  سوال  به  پاسخ  در  قضائیه  قوه  سخنگوی 
اعلام مخالفت رئیس قوه قضائیه با بازداشت دو نمانیده مجلس 
گفت: رئیس قوه قضائیه بارها اعلام کرده اند که بازداشتی ها باید 
حداقلی و در موارد ضروری باشد و اختصاص به این فرد و آن فرد 
ندارد و به عنوان یک سیاست در راستای کاهش جمعیت کیفری 

این مسئله عنوان شده است. 
اسماعیلی اضافه کرد: بازداشت حداقلی سیاست قوه قضائیه 
است و این سیاست را می توان به پرونده های مختلف تعمیم داد. 
در این پرونده و همه پرونده ها سیاست رئیس قوه قضائیه رسیدگی 

قاطع و در کنار آن استقلال قاضی است.
اظهارات  درباره  سوالی  به  پاسخ  در  قضائیه  قوه  سخنگوی 
سخنگوی کمیسیون اصل نود درباره فساد در  طراحی خودرو 
سمند گفت: این گزارشی را  دیده این اما در این ارتباط برای 
مراجع قضایی گزارشی واصل نشده است و چنانچه گزارش و 
مستندات واصل شود، حتما رسیدگی می  شود و فعلا پرونده های 

خودرویی ناظر به بخش های دیگر است.
سخنگوی قوه قضائیه در پاسخ به سوالی درباره سگ گردانی در 
شهر گفت: برخورد قوه قضائیه تابع قوانین و مقررات است. هر جا 
آسیبی به مردم وارد شود، ضوابط و مقررات قانونی ملاک است و 
هر گاه فعل ارتکابی با یکی از موازین قانونی انطباق داشته باشد، 

ورود می کنیم.

سخنگوی قوه قضائیه:

مجازات یقه سفیدها با اولویت و قاطعیت انجام می شود 

فرمان هدایت شورای وحدت اصولگرایان در دست کیست؟ 

ردصلاحیت میانه روها در شورای وحدت 

  حدود 6 ماه تا آغاز رقابت های انتخابات مجلس زمان باقی است. جناح اصلاح طلب همچنان 
برای مشارکت یا عدم مشارکت در انتخابات به جمع بندی نرسیده است. در جریان اصولگرا اما 
هیچ تردیدی برای مشارکت حداکثری و همه جانبه در انتخابات وجود ندارد و همین قطعیت و 
عدم تردید خود منشأ برخی شک وشبهه های دیگر شده است. چراکه همه می خواهند به سهم 
خود حضور جدی در انتخابات داشته باشند و هریک وزنی مجزا برای خود متصورند.هیچ یک از 
طیف ها و چهره های شاخص اصولگرا، برای لیدری و هدایت جریان دیگری را محق تر از خود 
نمی داند و هیچ کس هم حاضر نیست ذیل دیگری تعریف شود و از سهمی که به زعامت برای 

خود قائل است، چشم پوشی نماید.
شورایی که به جای وحدت، تفرقه ساز شده است

در چنین شرایطی، حسب ضرورت همگرایی آرا و همسازی اختلاف ها برای رسیدن به یک 
ائتلاف مرضی الطرفین و برنامه منسجم و مشترک، برخی اصولگرایان با تشکیل گعده ای به نام 
شورای وحدت، سازوکاری انتخاباتی شبه جمنا  را شکل داده اند. شورایی که از زمان تشکیل و 
تاسیس با انتقاداتی از سوی چهره های اصولگرا مواجه بود و با آغاز جلسات، صدای منتقدان 
اصولگرا بلندتر شد. برخی منتقدان با تکیه بر تجربه پیشین اصولگرایان در تشکیل گعده های 
اینچنینی چون جمنا، شورای وحدت را بی ثمر می دانستند. اما مدافعین تشکیل شورای وحدت، 
تفاوت آن با جمنا را فراتر از نام های متفاوت شان می دانستند. البته که این دفاعیه چندان بیراه 
نیست. نگاهی به عملکرد و نتایج حاصله از فعالیت شورای وحدت در همین مدت کوتاه، نه 
تنها بی ثمری آن را نشان داده  که حتی نشانگر آفت زدگی ناشی از تشکیلات سازی تازه واردهای 
اصولگرایی است. آنچنان که غلامرضا مصباحی مقدم هم به این تشکیلات سازی های استقلال 
طلبانه نواصولگرایان کنایه می زند و می گوید: »روشن و شفاف بگویم جبهه پیروان خط امام و 
رهبری همواره و دائما برای فعالیت های سیاسی و انتخاباتی، به سمت جامعه روحانیت مبارز 
اقبال نشان داده است اما احزاب جدیدی که جوان بودند و به میدان آمدند، کوس استقلال زدند 
و گفتند که خودمان می توانیم به ائتلاف و نتیجه برسیم. از زمانی که چنین نگاهی پدید آمده 

است، ما شاهد تفرق و تشتت در جریان اصول گرا هستیم.«
فرمان هدایت شورای وحدت در دست کیست؟

شورای وحدت هنوز هم اساسنامه و سازوکار تشکیلاتی مشخصی ندارد، هم معلوم نیست 
فرمان هدایت آن را به دست چه فرد یا افرادی سپرده اند و مبنای شان برای دعوت یا عدم دعوت 
از افراد و گروه های مختلف جریان اصولگرایی چیست. ظاهراً فیلتر احراز صلاحیت شورای 
وحدت چنان تنگ نظرانه طراحی شده که حتی فردی چون علی لاریجانی که از چهره های 
اصیل و میانه رو جریان اصولگرایی است، از لیست مدعوین خط می خورد. به هر روی هرچه از 
تشکیل شورای وحدت می گذرد، ماهیت وحدت شکن آن از وحدت آفرینی اش پیشی می گیرد.  
مشابه همان روندی که کلیت جریان اصولگرایی از دهه هشتاد پیموده است. زمانی مرحوم آیت 
الله مهدوی کنی و مرحوم عسگراولادی را به مثابه محور اصولگرایی می دانستند و چهره هایی 
چون ناطق نوری و علی لاریجانی را به عنوان مصداق اصولگرایان اصیل می شناختند. اما از دهه 
هشتاد با ورود چهره های جدید اصولگرا به مناصب سیاسی و احمدی نژادیزه شدن طیف هایی 
از این جریان، رفته رفته اصولِ اصولگرایی منحرف و اصالت اصولگرایان به حاشیه و انزوا کشیده 
شد. پس از مدتی شیب این انحراف آنقدر تند شد، و فضای مانور نورسیدگان و تازه واردهای 
اصولگرا آنقدر گسترده شد، که کسانی چون ناطق و لاریجانی خود را نزدیکتر به میانه روهای 
اصلاح طلب یافتند. بدین سان است که علیرضا زاکانی مدتی ست خود را در نقش تریبون و تراز 
اصولگرایی و چه بسا محوریت این جریان می بیند و در مناظره با سیدمصطفی تاجزاده می گوید 
»ناطق و لاریجانی دوستان اصلاح طلبان هستند«. اظهاراتی که البته بی پاسخ نماند و احمد 
کریمی اصفهانی در واکنش به آن گفت: » کسی که خودش در بین اصولگرایان ماهیتا وضعیت 
مشخصی و جایگاه درستی ندارد، نمی تواند درباره افراد اظهارنظر کند که آنها اصولگرا هستند 
یا نیستند. ...  آن زمان که آقای زاکانی هنوز محلی از اعراب نداشت، آقایان لاریجانی و ناطق 
اصولگرا بودند ... دایره اصولگرایی طوری نیست که آقای زاکانی می گوید. دایره اصولگرایی 
خیلی وسیع تر از آن چیزی است که در تصور و فکر آقای زاکانی وجود دارد. اصولگرایی دامنه 
بسیار وسیعی دارد و هر کسی این دایره را محدود کند، خود او از دایره اصولگرایی خارج است.«.

شاجا پا جای پای جمنا گذاشت
انتخابات  در  شد  باعث  که  اصلی  دلایل  از  یکی  که  است  باور  این  بر  باهنر  محمدرضا 
ریاست جمهوری اخیر۱6 میلیون رأی به سبد آرای رئیسی ریخته شود، تشکل جمنا بود که 
توانست مجموعه عظیمی از آدم ها و طیف های مختلف منتسب به جریان اصولگرایی را با 
همدیگرک حرکت دهد با این وجود خود باهنر هم عمر جمنا را پایان یافته و محدود به همان 
انتخابات می داند و معتقد است شورای وحدت یک شبه جمناست و انتقاداتی به سازوکار آن 
دارد. حسن بیادی از دیگر اصولگرایانی است که تشکیلات جمنا را ناموفق می داند و می گوید 
شورای وحدت ادامه گروه ناموفق جمنا است و سیاست های آنان ادامه همان سیاست های 
شکست خورده توهم و احساس محوریت اصولگرایان در گذشته است. بیادی بر این باور است 
که پشت پرده شورای وحدت که شاید ۵ نفر هم بیشتر نباشند کاملا با اعضاء تکراری جمنا یکی 
است.  شاجا حتی آنجا که پای نقش و جایگاه روحانیت اصولگرا به میان می آید بازهم جا پای 
جمنا می گذارد و حاضر نیست نقشی بیشتر از نقش مشورتی برای روحانیت اصولگرا قائل باشد. 
این درحالیست که طیف سنتی اصولگرا همچنان قائل به جایگاه محوری جامعه روحانیت و 
جامعه مدرسین هستند. مصباحی مقدم سخنگوی جامعه روحانیت مبارز بر این باور است که 
هرجا اصولگرایان نقش محوری جامعه روحانیت را پذیرفتند و این تشکل محور حرکت  آنها بوده، 
به موفقیت رسیده اند، بطور مثال در انتخابات سال 84 که نقش محوری این جامعه از سوی 
اصولگرایان نادیده گرفته شده است و احمدی نژاد برآیند آن اتفاق بود. همان دوران بود که برخی 
اصولگرایان به صراحت از پایان شیخوخیت سخن گفتند و امروز به قول مصباحی مقدم شاید 

اصولگرایان برای موفقیت راهی جز پذیرفتن جایگاه شیخوخیت نداشته باشند.
نصب فیلترینگ در درب ورودی شورای وحدت

شکل گیری شورای وحدت و مدیریت آن بوسیله کسانی چون حدادعادل و زاکانی که از ابتدا 
میانه خوبی با میانه روی و اصولگرایان سنتی نداشته اند، شمولیت شورای وحدت را با محدودیت 
جدی مواجه کرده است. طبیعی است که معتدلین و عقلای اصولگرایی جایگاهی میان کسانی 
که می خواهند نیروهای سیاسی را به دو بخش اسلام گرا و غیراسلام گرا تقسیم کنند، نداشته 
باشند. باهنر چندی پیش گفته بود: »نقد ما به شاجا این است که اینها یکسری از نیروهای 
اصولگرا که الان می خواهند با دولت کار کنند، را کمتر قبول دارند. مثل تیپ اقای لاریجانی 
که بالاخره کاملا در جریان اصولگرایی تعریف می شود.« از سوی دیگر یک ایراد اساسی دیگر 
شورای وحدت این است که دستش در ارائه برنامه های مدون خالی است و تنها تکیه بر شعارهای 
سلبی زده اند. شاجا فرصت طلبانه مبنای خود را بر نارضایتی های مردم قرار داده و تمامی آنچه 
می گوید »نه« به مشکلات فعلی است و برای رفع همین مشکلات هیچ حرفی برای گفتن و 

برنامه ای برای عملی کردن ارائه نکرده اند.
سکوت نصفه و نیمه اعضای شورای وحدت

علاوه بر سازوکار نامشخصی که شورای وحدت در انتخاب افراد دارد، حتی رفت وآمد و حضور 
و غیاب اعضای شرکت کننده در جلسات مبهم بوده و کمتر خبری از جلسات آن به بیرون درز 
می کند. به همین ترتیب به طور دقیق مشخص نیست شورای وحدت را چه کسانی تشکیل 
داده اند و چه کسانی عضو آن هستند و چه برنامه ای برای همکاری با تشکل های مختلف اصولگرا 
در ادامه  دارند. در همان اوان شکل گیری شورای وحدت بود که مهدی چمران در واکنشی تند به 
اظهارات مصباحی مقدم مبنی بر اتمام کار جمنا گفت جمنا تغییری نکرده و کارش تمام نشده 
است. به تازگی هم همان جمنایی ها که گفته می شد شاجا را راه اندازی کرده اند،  ادغام با شورای 
وحدت را رد کردند و خبر از آغاز فعالیت انتخاباتی خود دادند. در این میان کسانی دیگر که در 
شورای وحدت در رفت وآمدند نیز راه خود را با شورای وحدت یکی نکرده اند. از باهنر که نسبت به 
عدم دعوت میانه روهای اصولگرا مثل لاریجانی گلایه کرده تا قالیباف با نواصولگرایی اش هویتی 
مستقل برای خود قائل است. با اظهارات اخیر مرتضی آقاتهران و صادق محصولی نیز به نظر 
می رسد جبهه پایداری ساز جدایی از جبهه اصولگرایان را کوک کرده و با لیستی مجزا به انتخابات 
ورود می کند. حتی اسدالله بادمچیان، دبیرکل جزب مؤتلفه می گوید: » ما در جبهه پیروان خط 

امام و رهبری، عضو هستیم اما در شورای وحدت عضو نیستیم و فقط همفکری می کنیم«.
بازگشت به جامعه روحانیت

با این میزان اختلاف نظر و چندگانگی و مسیرهای مجزایی که اصوگرایان در پیش گرفته اند 
بسیار بعید به نظر می رسد که شورای وحدت تا اسفندماه سال جاری، حتی اگر موجودیتش 
تداوم یابد، به یک لیست واحد انتخاباتی برسد. شاید از همین روست که عقلای اصولگرا بهترین 
راه برای پایان دادن به تشتت در جبهه اصولگرایان را همان »بازگشت به محوریت و شیخوخیت 
جامعه روحانیت« می دانند و  چهره های اصولگرایی چون باهنر، مصباحی مقدم و کریمی 
اصفهانی بر آن تأکید دارند و بادامچیان درباره اش گفته است: » جامعه روحانیت در انتخابات، 
تصدی گری نمی کند. گروه ها زیر بار هم نمی روند اما زیر بار روحانیت می روند از این رو جامعه 

روحانیت، محور است.«

رونوشت آگهی حصر وراثت 
آقای / خانم الهه حاتمیان دارای شناسنامه شماره 2۰۷86 به شرح دادخواست به 

کلاسه ۹8/۵44/8 از این شورا درخواست گواهی حصر وراثت نموده و چنین توضیح داده 
که شادروان یوسف حاتمیان به شناسنامه شماره 4 در تاریخ ۱۳۹8/۱/۱۰ در اقامتگاه 

دائمی خود بدرود زندگی گفته ، ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصر است به : 
۱ – تهمینه حاتمیان متولد ۱۳46 ش ش ۵48 فرزند یوسف دختر متوفی 
2 – فهیمه حاتمیان متولد ۱۳4۹ ش ش 6۳4 فرزند یوسف دختر متوفی 

۳ – علی اصغر حاتمیان متولد ۱۳۵۳ ش ش 8۰۱ فرزند یوسف پسر متوفی 
4 – الهه حاتمیان متولد ۱۳6۷ ش ش 2۰۷86 فرزند یوسف دختر متوفی 
۵ – مهتاب حاتمیان متولد ۱۳42 ش ش 4۵۱ فرزند یوسف دختر متوفی 

6 – محمد حاتمیان متولد ۱۳44 ش ش 4۵2 فرزند یوسف پسر متوفی 
۷ – طوبی هاشم کوده متولد ۱۳2۵ ش ش یک فرزند رضا همسر متوفی 

اینک با انجام تشریفات مقدماتی درخواست مزبور را در یک نوبت آگهی می نماید تا هر 
کسی اعتراضی دارد و یا وصیتنامه از متوفی نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهی ظرف 

یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهی صادر خواهد شد . م/۳۷۵6۹ 
رئیس شعبه هشتم شورای حل اختلاف کرج 



استاندار قم گفت: فاصله زیاد بین کلنگ زنی تا افتتاح 
طرح های عمرانی و حجم انبوه طرح های نیمه تمام و راکد، 

آفتی برای مدیریت در این استان است.
بهرام سرمست روز سه شنبه در آیین افتتاح هنرستان 
هشت  همراه  به  چمران  مصطفی  شهید  حرفه ای  فنی 
طرح آموزشی و پرورشی دیگر در هفته دولت افزود: توسعه 
هنرستان ها در این استان، سیاستی اصولی و متناظر به 

آینده است که ازنظر آینده شغلی وضعیت مطلوبی دارد.
طرح های  آموزش وپرورش  طرح های  کرد:  بیان  وی 
کاربردی و اساسی محسوب می شوند که با عملکرد خود 
را  موثری  افراد  و  کرده  متحول  را  کشور  آینده  می توانند 

تحویل جامعه دهند.
فعلیت  به  و  استعدادها  مدیریت  کرد:  ابراز  سرمست 
رساندن آن ها مساله مهمی بوده که باید به نحو شایسته ای 

در آموزش وپرورش استان دنبال شود.
وی با تاکید بر ضرورت سرمایه گذاری در مناطق محروم 
استان  محروم  مناطق  در  سرمایه گذاری  توسعه  گفت: 

به ویژه نیروگاه، سیاست کاربردی و اساسی است.
استاندار قم در ادامه تصریح کرد: کسب رتبه های برتر 
کنکور سراسری سال ۹8 توسط دانش آموزان قمی مساله 
امیدوارکننده ای بوده که باید این رویه تقویت و حمایت 

شود.
آموزش وپرورش قم تجلیل و  اداره  ابراز کرد:  سرمست 
تقدیر از رتبه های برتر کنکور را در دستور کار خود قرار دهد، 
تجلیل از مفاخر آموزش از پیش شرط های توسعه هر جامعه 

است.
وی همچنین گفت: فاصله زیاد بین کلنگ زنی تا افتتاح 
طرح های عمرانی و حجم انبوه طرح های نیمه تمام و راکد، 

آفتی برای مدیریت در این استان است.
وی تاکید کرد: باید تدبیری برای جلوگیری از این قبیل 

ارثیه های نامتعارف در استان اندیشیده شود.
 تولیدکنندگان قم حمایت شوند

 استاندار قم  همچنین در آیین افتتاح هم زمان ۱۷طرح 
صنعتی گفت: در شرایط سخت اقتصادی و معیشتی، 
مسئولان استان از تولیدکنندگان و صنعتگران حمایت های 

لازم را انجام دهند.
بهرام سرمست افزود: در شرایط تحریم های اقتصادی 
دشمن، حمایت از تولید راهبرد اساسی کشور و استان 

است.
حل  برای  جاری  سال  ابتدای  از  داشت:  اظهار  وی 
مشکلات تولیدکنندگان جلسات ستاد تسهیل و رفع موانع 
تولید به صورت متناوب در داخل شهرک های صنعتی و 

واحدهای تولیدی برگزارشده است.
استاندار قم همچنین بیان کرد: کارگران قشر مظلومی 
هستند  که چرخ توسعه و تولید به دست این افراد به گردش 
درمی آید، اگر چرخ تولید در استان به حرکت درآید بسیاری 

مشکلات از بین می رود.
در  کرد:  عنوان  گروهی  کار  اهمیت  به  اشاره  با  وی 
شرایطی که کشور در جنگ تمام عیار اقتصادی قرار داد 
تمام مسئولان و تولیدکنندگان باید در کنار یکدیگر کشور 

را از وضعیت فعلی خارج سازند.
استاندار قم تصریح کرد: برای مقابله و پیروزی در برابر 
تهدیدهای پیش روی کشور باید دولت و ملت به صورت 

هماهنگ و همدل در کنار یکدیگر باشند.

تغییر جزئی در هیات رئیسه  شورای شهر قم

جلالی رئیس شورای اسلامی شهر قم ماند
هیات رئیسه و اعضای کمیسیون های شورای اسلامی شهر قم در آغاز 
سومین سال فعالیت این شورا با رای اعضای این شورا انتخاب شدند که نتایج 

این رای گیری تغییر جزئی در هیات رئیسه این شورا را نشان می دهد.
رئیس شورای اسلامی شهر قم در یکصد و هفتمین جلسه رسمی و علنی 
شورای اسلامی شهر قم در ساختمان شهید باکری این شورا، با بیان اینکه 
انسجام و همدلی میان اعضای شورای اسلامی قم بسیار بالاست، گفت: 
تمام اعضای هیات رئیسه سومین سال شورای اسلامی شهر قم با ۱۳ رای 
انتخاب شدند که این موضوع نشان از وحدت میان اعضای این شوراست. 
عبدالله جلالی ادامه داد: اعضای شورای اسلامی شهر قم به زودی گزارشی 
از عملکرد دومین سال فعالیت خود را ارائه می دهند تا عملکرد شورا در منظر 
قضاوت و داوری مردم قرار گیرد. وی اظهار داشت: دوره پنجم شورای اسلامی 
شهر 2 سال از فعالیت خود را پشت سر گذاشته و از اول شهریور ماه جاری وارد 
سومین سال فعالیت خود شده که ضمن خسته نباشید به اعضای این شورا، 
شهادت داده می شود که اعضا در جهت خدمت به مردم هیچگونه کوتاهی 
نکرده اند. رئیس شورای اسلامی شهر قم اظهار داشت: خدمت به مردم افتخار 
شورای شهر قم است و اعضای این شورا  شانی جز خدمت به مردم برای خود 
قائل نیستند. در رای گیری اعضای شورای اسلامی شهر قم عبدالله جلالی 
بار دیگر به عنوان رئیس شورای اسلامی شهر قم و حسن بختیاری به عنوان 
نائب رئیس این شورا انتخاب شدند. با رای اعضای شورای اسلامی شهر قم، 
محمود مسگری به عنوان سخنگوی شورای شهر قم، زین العابدین قره چارلو 
به عنوان منشی اول و حسن طلایی به عنوان منشی دوم این شورا انتخاب 
شدند. همچنین اعضای شورای اسلامی شهر قم در رای گیری هایی رئیس 
به جز  نیز تعیین کردند که  این شورا  و اعضای کمیسیون های شش گانه 
کمیسیون شهرسازی و معماری که ریاست آن به محسن محرری رسید ریاست 
سایر کمیسیون ها تغییر نکرد. با رای اعضای شورای اسلامی شهر قم، محسن 
محرری به عنوان رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری، مجید اخوان به عنوان 
رئیس کمیسیون برنامه و بودجه، مجتبی سبحانی به عنوان رئیس کمیسیون 
خدمات شهری و امور زائران، روح الله امراللهی به عنوان رئیس کمیسیون عمران 
و حمل و نقل انتخاب شدند. همچنین اعضای شورای اسلامی شهر به حسن 
مالکی نژاد به عنوان رئیس کمیسیون فرهنگی و اجتماعی و حسین اسلامی 
رئیس کمیسیون حقوقی و نظارت شورای اسلامی شهر قم که پیش از این نیز 
همین سمت ها را عهده دار بودند، رای دادند. با رای اعضای شورای اسلامی 
شهر و رای گیری های صورت گرفته در کمیسیون های شورای اسلامی شهر، 
تنها تغییرات صورت گرفته در اعضای هیات رئیسه و روسای کمیسیون های این 
شورا، جا به جایی منشی های شورا و همچنین سخنگوی شورای اسلامی شهر 
و ریاست کمیسیون شهرسازی و معماری است. حسن طلایی که در دومین 
سال فعالیت شورای شهر قم به عنوان منشی اول و زین العابدین قره چارلو به 
عنوان منشی دوم شورا انتخاب شده بودند در سومین سال فعالیت این شورا 

مسئولیت خود به عنوان منشی اول و دوم را جا به جا کردند.

معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم :

هزینه های پارکینگ های موتور سیکلت 
با درآمد هم خوانی ندارد

معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم با تاکید بر اینکه حداقل مبلغ 
اجاره برای پارکینگ های موتور سیکلت مشخص شده تا مراجعه صورت گیرد، 
گفت: با این حال هزینه ها و درآمدها با هم نمی خواند و به همین خاطر کسی 
مراجعه نکرده است. عباس ذاکریان در جلسه علنی شورای اسلامی شهر قم، 
با اشاره به برنامه ریزی برای ایجاد فضاهایی به عنوان پارکینگ موتورسیکلت 
در شهر، گفت: سال گذشته ۱۰ نقطه را مشخص کردیم و دو بار مناقصه 
گذاشتیم ولی کسی اقدام نکرد. معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم 
با تاکید بر اینکه حداقل مبلغ اجاره برای پارکینگ ها مشخص شده تا مراجعه 
صورت گیرد، گفت: با این حال هزینه ها و درآمدها با هم نمی خواند و به همین 
خاطر کسی مراجعه نکرده است. ذاکریان گفت: سال گذشته دو سه مورد از 
پارکینگ ها بخاطر اینکه هزینه ها بالاتر از درآمد بوده است تقاضای فسخ 
قرارداد داده اند. وی با تاکید بر اینکه اگر پلیس همکاری نکند فضا هم ایجاد 
شود مردم همکاری نمی کنند، گفت: در تقاطع خیابان انقلاب یک پارکینگ 

موتور ایجاد کردیم اما همه موتورسیکلت ها را در پیاده روها پارک می کنند.

رئیس مرکز هوشمند سازی ترافیک شهرداری قم:

210 دوربین نظارتی تا سال 1400 در 
قم نصب می شود

ترافیک شهرداری قم گفت: تمام خیابان ها  رئیس مرکز هوشمند سازی 
و معابر اصلی شهر با دوربین ها نظارتی رصد می شود و تا سال ۱4۰۰ تعداد 
تأثیر  بیان  با  قلیچ  اکبر  می رسد.  دستگاه   2۱۰ به  نظارتی  دوربین های 
نظارت های تصویری بر کاهش تخلفات راهنمایی و رانندگی در شهر اظهار 
داشت: نصب دوربین های نظارتی و ثبت تخلف یکی از مهم ترین ابزار در کاهش 
آمار تصادفات است. وی توجه شهروندان به رعایت قوانین و مقررات راهنمایی 
و رانندگی را یکی از دستاوردهای نصب دوربین در سطح شهر دانست و افزود: 
حرکت به سمت شهر هوشمند و حمل ونقل پاک نیازمند اطلاعاتی است که از 
رصد خیابان ها و شوراع با دوربین به دست می آید. رئیس مرکز هوشمند سازی 
ترافیک شهرداری قم، عدم ثبات ارز را مانعی برای پیشرفت پروژه ها دانست و 
تصریح کرد: بسیاری از پروژه های تعریف شده در این مرکز به علت نوسانات 
ارزی طبق برنامه ریزی های انجام شده پیش نرفته است و اجرای برخی طرح ها 
به زمان های دیگری موکول شده است.وی از نصب بیش از 2۱۰ دوربین تا پایان 
سال ۱4۰۰ خبر داد و گفت: تا پایان سال ۱4۰۰ تمام خیابان ها و شوراع شهر 
به دوربین مجهز شده و نظارت و مدیریت ترافیک شهر به صورت هوشمند انجام 
می شود. قلیچ با تأکید بر اینکه در حال حاضر ۹۵ دوربین نظارتی در سطح شهر 
وجود دارد، یادآور شد: این دوربین ها نقش بسیار مهمی در کاهش انواع جرائم 

داشته و کمک شایانی برای پوشش حوادث در سطح شهر بوده است. 

عضو شورای اسلامی شهر قم :

هنوزاقدام جدی برای پارکینگ سازی 
در قم نشده است

افزایش تعرفه  به لایحه اخذ مجوز  با اشاره  عضو شورای اسلامی شهر قم 
پیشنهادی نرخ کرایه خدمات پارکینگ های موتور سیکلت، گفت: 2 سال است 
که از انقلاب پارکینگ سازی در قم صحبت می کنیم ولی تاکنون اقدامی جدی 
در این زمینه انجام نشده است. حسن طلایی ادامه داد: با گذشت 2 سال از 
عمر شورای اسلامی شهر قم در دوره پنجم ولی تاکنون یک متر پارکینگ جدید 
نیز در قم ایجاد نشده است که این موضوع با وعده های داده شده مغایر است. 
وی با تاکید بر الزام پارکینگ های سطح شهر قم به پذیرش رایگان دوچرخه 
ها، گفت: به منظور فرهنگ سازی استفاده از دوچرخه، پارکینگ های سطح 
شهر قم باید ملزم به پذیرش رایگان دوچرخه ها باشند که این اقدام می تواند 
در استفاده از دوچرخه و ارتقای ایمنی استفاده از این وسیله موثر باشد. معاون 
برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم نیز در این جلسه با اشاره به لایحه اخذ 
مجوز افزایش تعرفه پیشنهادی نرخ کرایه خدمات پارکینگ های موتورسیکلت، 
گفت: طبق بودجه مصوب شهرداری، بر اساس دستور شهردار تمام درآمدهایی 
ناشی از محل پارکینگ برای تملک پارکنیک ها استفاده می شود. محسن رنجبر 
ادامه داد: تمام ظرفیتی که در تملک پارکنیگ در بودجه امسال شهرداری قم 

دیده شده است، برای تملک پارکینگ ها استفاده می شود.
 

توسط آیت الله سعیدی انجام شد

تجلیل از شهردار قم در جشنواره 
مردمی کرامت

جشنواره مردمی کرامت طی مراسمی با تجلیل از رابطان استانی به خصوص 
تولیت  آیت الله سیدمحمد سعیدی  توسط  قم  دکتر سقائیان نژاد شهردار 
آستان مقدس کریمه اهل بیت)س( در شهر مقدس قم به کار خود پایان داد. 
اختتامیه سومین جشنواره مردمی کرامت و آیین تجلیل از خادمان سفیران 
کریمه در سالن همایش های پژوهشکده علامه طباطبایی)ره( حرم مطهر 
بانوی کرامت برگزار شد. آیت الله سیدمحمد سعیدی تولیت آستان مقدس 
کریمه اهل بیت)س(، حجت الاسلام مهدی احمدی معاون فرهنگی حرم 
مطهر و حجت الاسلام حبیب رضا ارزانی رئیس ستاد هماهنگی کانون های 

فرهنگی هنری مساجد سراسر کشور در این آیین به ایراد سخن پرداختند.
همچنین، طی این همایش توسط آیت الله سعیدی تولیت آستان بانوی 
کرامت از رابطان جشنواره مردمی کرامت و سفیران کریمه به خصوص دکتر 

سقائیان نژاد شهردار قم تجلیل شد.

استاندار قم :

طرح های نیمه تمام آفتی برای مدیریت استان است

 
بازداشت یک متخلف دیگر در سازمان تدارکات پزشکی

از  یکی  احمر،  هلال  جمعیت  پزشکی  تدارکات  سازمان  در  مالی  تخلفات  به  رسیدگی  ادامه  در 
سرشبکه های مربوط به واردات دارو بازداشت شد.یکی از افراد پشت پرده تخلفات سازمان تدارکات 
پزشکی بازداشت شد. هفته گذشته نیز فرجی مدیرعامل سازمان تدارکات پزشکی به علت خرید و واردات 
یک داروی خاص بازداشت شد؛ بنابراین گزارش در ادامه برخورد با عوامل متخلف در سازمان تدارکات 
پزشکی هلال احمر نامبرده توسط یکی از نهاد های ضابط قوه قضائیه بازداشت شد. »ح. ا.« طی 
سال های اخیر از طریق نفوذ و شبکه سازی توانسته بود اعتماد برخی مدیران هلال احمر را جلب و به 
عنوان وارد کننده دارو و تجهیزات پزشکی خود را مطرح نماید. گفتنی است اواخر سال گذشته اخباری 
در خصوص فعالیت های غیر شفاف برخی نهاد های وابسته به جمعیت هلال احمر در رسانه ها منتشر 
شد. در همین راستا، شورای عالی هلال با ورود به این موضوعات محدودیت هایی را برای فعالیت های 

اقتصادی این سازمان ایجاد کرد.

بازگشت فردوسی پور با »فوتبال 120« 
تلویزیون با پخش آنونس برنامه  »فوتبال ۱2۰« همراه با صدای عادل فردوسی پور، از پخش فصل جدید 
این برنامه در شبکه ورزش خبر داد.به گزارش ایسنا، فصل جدید برنامه ی »فوتبال ۱2۰« از پنج شنبه 
شب این هفته به تهیه کنندگی عادل فردوسی پور و اجرای حمید محمدی به روی آنتن می رود.سری 
جدید برنامه  »فوتبال ۱2۰« به شکل هفتگی پخش خواهد شد و حمید محمدی که برنامه »فوتبال ۱2۰« 
از ابتدا با او آغاز شده بود، بار دیگر از اواسط فصل گذشته به عنوان مجری این برنامه شناخته شد.برنامه 
»فوتبال ۱2۰« به بررسی اتفاقات و حواشی پیرامون فوتبال به خصوص فوتبال اروپا می پردازد.این برنامه 
برای اولین بار در فروردین ۱۳۹2 پخش شد ولی پس  از چند هفته، پخش آن متوقف شد تا سری جدید 
آن با بخش های جدید از ۷ شهریور ۱۳۹2 روی آنتن رفت. پس از شروع لیگ های اروپایی این برنامه برای 

مدتی در سال ۱۳۹4 به دلایلی پخش نشد ولی در دهم دی همین سال دوباره روی آنتن رفت.

شوخی عجیب نماینده بازداشت شده با یک خبرنگار
محمد عزیزی و فریدون احمدی دو نماینده مجلس چند روز قبل به اتهام اخلال در بازار خودرو از سوی 
دادستان بازداشت و به زندان اوین منتقل شدند. این دو نماینده سه روز قبل با وثیقه ۱۰ میلیارد تومانی 
آزاد شدند و در جلسه مجلس شرکت کردند. بر اساس اخبار منتشر شده، مجلس پیش از آغاز جلسه 
رسمی، جلسه ای غیرعلنی برای بررسی بازداشت این دو نماینده تشکیل داده است. در همین ارتباط 
فریدون احمدی در حاشیه جلسه علنی مجلش شورای اسلامی در گفت وگویی در مورد بازداشتش 
گفت: یارب نظر تو برنگردد، برگشتن روزگار سهل است. فریدون احمدی بعد از دیدن خبرنگار عصر ایران 
به او گفت: پراید می خواهید؟ وی در پاسخ به این سوال که وثیقه ۱۰ میلیاردی از کجا تامین شده است 

افزود: من اگر چنین وثیقه ای داشتم قطعا زودتر آزاد می شدم

کنایه توئیتری قالیباف به روحانی با هشتگ "بازی مذاکره"
قالیباف به اظهارات حسن روحانی درباره مذاکره واکنش نشان داد و از آن به عنوان بازی مذاکره یاد 
کرد. محمدباقر قالیباف که در جریان انتخابات ۹2 و ۹6 یکی از رقبای حسن روحانی برای کرسی ریاست 
جمهوری بود به اظهارات دیروز رئیس جمهور درباره مذاکره واکنش نشان داد. شهردار اسبق تهران در 
حساب کاربری اش در توئیتر با هشتگ #بازی مذاکره نوشت: امیدوار بودیم فهمیده باشند که اقتصاد 
را نباید به خارج از کشور پیوند زد. به نظر می رسد هدف از وعده مذاکره، ساختن دوقطبی سیاسی برای 
شانه خالی کردن از بار مسئولیت است نتیجه اش هم شرطی سازی اقتصاد می شود و ناامیدی بیشتر 
مردم. مذاکره با ترامپ اگر هم انجام شود پر ضرر است.لغو ویزا برای سفر به عتبات عالیات در محرم و صفر 
سردار قاسم رضایی فرمانده مرزبانی ناجا گفت :در نشست وزرای دو کشور جمهوری اسلامی ایران و 
عراق و همچنین در سفر فرمانده انتظامی کشورمان به بغداد و پیگیری هایی که کردند از اول محرم تا آخر 
صفرویزا برای سفر به عتبات عالیات لغو شده و عراق نیز امسال خوب به صحنه آمده و انشاءالله راهپیمایی 
بزرگ اربعین باشکوه بهتری نسبت به سال های قبل برگزار می شود و برآورد ها نشان از افزایش جمعیت 
شرکت کنندگان است. وی افزود :افرادی که قصد حضور در کنگره عظیم اربعین را دارند باید حتما با 

گذرنامه معتبر تردد کنند و از عزیمت افراد بدون گذرنامه در مرز ها جلوگیری می شود.

درخواست توکلی از لاریجانی 
رئیس هیات مدیره دیده بان شفافیت و عدالت در نامه ای از رئیس مجلس خواست با اصلاح فوری 
آیین نامه داخلی مجلس، متهمان به فساد و خیانت را تا محکومیت یا برائت، از ورود به خانه ملت منع 
کند.احمد توکلی رئیس هیات مدیره دیده بان شفافیت و عدالت در نامه ای از رئیس مجلس خواست 
با اصلاح فوری آیین نامه داخلی مجلس، متهمان به فساد و خیانت را تا محکومیت یا برائت، از ورود به 

خانه ملت منع کند. 

اگر قبض خود را حذف نکنید، بدهکار می شوید
معاون هماهنگی توزیع توانیر ادامه داد: از اول مهرماه، مطلقا قبض کاغذی توزیع نخواهد شد. 
مگر در مناطق بسیار محدود کشور که احتمالا نواحی مرزی باشند یا برخی روستاهایی که تلفن 
همراه آنتن ندارد که این نقاط بسیار نادر هستند.رخشانی مهر درباره مشترکینی که اطلاعات خود را 
۱۵ شهریور ثبت نکنند، توضیح داد: توصیه این است مشترکین اطلاعات خود را ثبت کنند، در غیر 
این صورت نمی توانند صورت حساب را دریافت کنند و ممکن است همکاران برای دریافت بدهی به 

منزل آن ها مراجعه کنند.

 طرح:  محمد علی رجبی  

آموزش تضمینی طرز استفاده از کارتخوان ویژه پزشکان!کاریکاتـور
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برخی وقت ها در خلوت و تنهایی ام به خاطر برخی کوتاهی ها و کارهای انجام نداده ام خودم 
را سرزنش و استغفار می کنم و از درگاه خدای متعال برای خود طلب عفو و بخشش می کنم. مثل 
کوتاهی در بازدید از خانه ای که فکر مرا چند روزی به خود مشغول کرده است و زندگی در آن متفاوت 
از هر جای دیگر است. خانه مربوط به یکی از اهالی است که پارکینگ آن را در اختیار خانواده ای 
سیل زده قرار داده. یک خانه کوچک و نقلی که ساخت آن نیمه تمام است و  پارکینگ آن بدتر از بد.
حدود دو ماه پیش از این مرا برای رسیگی به وضعیت اهل این خانه دعوت می کنند اما توفیقی 
حاصل نمی شود و به خاطر مشغله های کاری و دیگر قول و قرارهایی که گذاشته بودم مجالی به 
دست نمی آورم و بعد از آن سفر به پلدختر نوبت به حالا می رسید. حالا هم کاش نمی آمدم اما چه 
کنم که دوست راهنما و محقق ما اصرار بر این کار را دارد.  درب خانه را می کوبیم و لحظاتی بعد در 
توسط مردی حدود سی ساله که یک دستش در حادثه رانندگی آسیب دیده است به روی ما باز می 
شود. پس از سلام و علیک به داخل خانه دعوت می شویم. خانه ای که از همان جلوی در انتهای آن 
پیداست! در تاریکی شب با احتیاط تمام از لا به لای نخاله ها قدم برمی داریم و با عبور از میان آن وارد 
پارکینگ می شویم. خانه نیمه تمام مانده است و زیر زمین آن که یک پارکینگ کوچکی بیش نیست، 
فاقد امکاناتی مانند آب و برق، سرویس بهداشتی و حمام و دیگر امکانات است. زیر زمین کف سازی 
نشده است و اطراف آن مصالح ساختمانی وجود دارد. خانواده سیل زده ای که توفیق دیدار آنان را به 
دست آورده ام افراد محرومی به نظر می رسند که از امکانات اولیه هم برخوردار نیستند. دو رو فروشی 
روی ریگ و ماسه ها قرار دارد که نشستن روی آن واقعا آزار دهنده است. به جز چند تکه لباس و 
تعدادی پتو و ظرف و ظروف و کمی خرط و پرت وسایل دیگری مثل فرش و کمد و یخچال و تلویزیون 
و کولر  در این خانه وجود ندارد و نمی دانم دو کودک خردسال این خانواده روز را باچه سرگرمی به 
شب می رسانند. تنها لامپی که روی زمین قرار دارد روشنایی خانه را تامین می کند. مرد از زندگی 
خود راضی است و سکونت در این محل را به مراتب بهتر از زندگی در زیر چادر می داند! هر چند خانه 
فاقد سرویس بهداشتی و حمام و حتی  یک شیر آب است! و برای رفع حاجت و شست وشوی ظرف 
ها باید زنگ خانه همسایگان را به صدا درآورد... برایم جالب است که می شنوم بستگان و برادران 

همسر این مرد به دلیل تن دادن او به این وضعیت و طلاق نگرفتن از شوهر قطع رابطه کرده اند.

فرمانده انتظامی شهرستان قم خبرداد

دستگیری 2 نفر از دلالان غیرمجاز ارز 
فرمانده انتظامی شهرستان قم از دستگیری 2 تن از دلالان غیرمجاز ارز در قم خبر داد. 

 سرهنگ مراد حسین جعفریان اظهارداشت: مأموران کلانتری ۱2 شهید ایمانی با اجرای طرحی 
ضمن حضور در اطراف حرم مطهر، 2 نفر از دلالان غیر مجاز ارز را شناسایی و دستگیر کردند. فرمانده 
انتظامی شهرستان قم خاطرنشان کرد: در ادامه متهمان برای انجام تحقیقات تکمیلی به این کلانتری 
منتقل شدند. سرهنگ جعفریان تصریح کرد: از افراد مذکور در مجموع ۵ برگ ۵ هزار دینار عراقی، 6 
برگ ۱۰۰ دلاری، ۱2 برگ 2۵ هزار دیناری، ۱۱ برگ ۱۰ هزار دیناری،۷ برگ ۵ هزار دیناری، یک برگ 
۵۰ هزار دیناری و یک برگ هزار روپیه و 2 برگ۵۰۰ روپیه پاکستان، 2 برگ ۵۰۰ روپیه هند و 8 میلیون و 
66۷ هزار تومان وجه نقد کشف شد. فرمانده انتظامی شهرستان قم گفت: در نهایت متهمان به همراه 

پرونده تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شدند.

فرمانده انتظامی استان قم  خبرداد

کشف 254 کیلوگرم تریاک 
فرمانده انتظامی استان قم از کشف 2۵4 کیلوگرم تریاک و دستگیری 2 نفر قاچاقچی مواد مخدر 

در قم خبر داد. 
 سردارعبدالرضا آقاخانی اظهارداشت: با اقدامات اطلاعاتی پلیس مبارزه با مواد مخدر یکی از 
استان های همجوار مشخص شد، فردی قصد دارد از طریق یک دستگاه کامیون کشنده، محموله 
مواد افیونی را از یکی از استان های جنوبی و با عبور از حوزه استحفاظی "قم" به "تهران" منتقل کند 
که در ادامه با اعلام به پلیس مبارزه با مواد مخدر استان قم، بلافاصله موضوع در دستور کار مأموران 
قرار گرفت.  فرمانده انتظامی استان قم افزود: در ادامه ضمن هماهنگی با مقام قضائی استان 
تیم عملیاتی پلیس مبارزه با مواد مخدر استان به یکی از محورهای مواصلاتی اعزام و تلاش برای 
شناسایی خودرو مذکور آغاز که سرانجام شناسایی، توقیف و 2 نفر متهم در این خصوص نیز دستگیر 
شدند. سردار آقاخانی افزود: کامیون کشنده حامل 6 دستگاه خودرو جک شاسی بلند بود که طی 
بازرسی از صندوق عقب 2 دستگاه از خودروها، 2۵4 کیلو و ۳۰۰ گرم تریاک کشف و در نهایت 

متهمان به همراه پرونده متشکله برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شدند.

پلیس راهوراستان قم – فرهنگ ترافیک
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قلب خود را از کینه دیگران پاک کن،  تا 
قلب آنها از کینه تو پاک شود.

چهارشنبه - ششم شهریورماه 1398 - سال بیست ودوم- شماره 4871

در سرعت های غیر مجاز ، حوادث از 

آنچه فکر می کنید به شما نزدیکتراند. 

پیام آموزشی

 مدیرکل راه و شهرسازی استان قم گفت: نبود ضوابط احیای بافت تاریخی باعث شده 
۳۱۵ هکتار از اراضی اطراف حرم حضرت معصومه)س( که بافت تاریخی شهر است، با 

بلاتکلیفی مواجه شود.
حسن صبوری روز سه شنبه در جمع خبرنگاران، افزود: ضوابط طرح تفصیلی که در 
استان مصوب و توسط شورای عالی تایید شده یک تبصره دارد که بر اساس آن بافت تاریخی 

تابع ضوابط میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری است.
وی اضافه کرد: بر همین اساس میراث فرهنگی موظف بود که ظرف یک ماه ضوابط بافت 
تاریخی را در اختیار استان قرار دهد، درحالی که یک سال و نیم از این مصوبه گذشته و هنوز 
ضوابطی ارائه نشده است. وی ادامه داد: به دلیل تاخیر پیش آمده در ارائه ضوابط بافت 
تاریخی از سوی میراث فرهنگی، کمیسیون ماده پنج استان مصوب نمود ضوابط طرح 
تفصیلی بر بافت تاریخی استان نیز حاکم است. صبوری تصریح کرد: باید پیگیری نماییم 

ضوابط بافت تاریخی تکمیل شود.
وی گفت: در مسیر طراحی شهری خیابان انقلاب، مسیر سواره، دوچرخه، پیاده و حاشیه 
خیابان پیش بینی شده است. وی خاطرنشان کرد: طراحی خیابان انقلاب تا عمار یاسر و 
ادامه آن تا گلزار شهدا طراحی شده و در اختیار شهرداری قرارگرفته است؛ طراحی خیابان 
آذر نیز انجام شده و قابلیت اجرایی دارد. صبوری در ادامه به ساخت مسکن اجتماعی اشاره 
و بیان کرد: تامین زمین از طرف اداره کل راه و شهرسازی در استان ها انجام می شود که 
سازنده بنیاد مسکن انقلاب اسلامی است و بر اساس دستورالعمل به دهک های پایین 
جامعه از طریق نهادهایی ازجمله بنیاد مستضعفان و بهزیستی واگذار می شود. وی افزود: 
در نخستین اقدام یک هکتار زمین در محدوده منطقه پردیسان به ظرفیت 2۰۰ واحد برای 
این منظور در نظر گرفته شده است و بنیاد مسکن مشغول انجام مقدمات کار است تا کلنگ 

عملیات اجرایی در هفته جاری به زمین زده شود. 
وی اضافه کرد: در راستای تولید مسکن پنج طرح مشارکتی در استان تعریف شده که 
بالغ بر ۷۰۰ واحد مسکونی در محدوده شهرک های پردیسان و ایثار ساخته خواهد شد. 
صبوری بیان کرد: بر اساس تفاهم نامه بین وزارتخانه های راه و شهرسازی و دفاع و پشتیبانی 
نیروهای مسلح، مسکن نیروهای مسلح تامین می شود و بر همین اساس جلسه هایی با 
فرمانده سپاه برگزار و صورت جلسه ای تنظیم شده است. وی ادامه داد: نیروهای مسلح 
با محوریت فرمانده سپاه تعداد نیروهای مشمول این طرح را معرفی خواهند نمود تا بر 
این اساس، زمین در اختیار قرار گیرد و آماده سازی و ساخت مسکن برای نیروهای مسلح 

انجام شود.

تخصیص ۱۰۰ میلیارد ریال برای مطالعات چهار خطه کردن محور قم- کهک
وی همچنین گفت: در اراضی 48 هکتاری پردیسان نیز مکاتبه هایی انجام شده تا ۵۰۰ واحد 
مسکونی و همین تعداد در اراضی ۳2 هکتاری احداث شود. وی بابیان این که ساخت 4۳ هزار 
واحد مسکن مهر تعهد استان قم بوده است، خاطرنشان کرد: مسکن مهر رو به اتمام است و فقط 
2۰۰ واحد از تعاونی های مروارید سازان و پیشگامان به دلیل ضعف مدیریت و نبود منابع مالی 
باقی مانده است. صبوری افزود: 6۰۰ واحد مسکن مهر نیز مشکل قضایی دارد و در حال حاضر 
امکان ورود به این مساله وجود ندارد و به محض حل شدن مشکل، ساخت وساز ادامه می یابد. وی 
گفت: با پیگیری های صورت گرفته مطالعات چهار خطه کردن محور قم- کهک انجام شده و در 

ردیف بودجه قرارگرفته و ۱۰۰ میلیارد ریال اعتبار برای این امر تخصیص یافته است.
 انصراف سرمایه گذار کمربندی جدید قم 

وی افزود: سرمایه گذار کمربندی جدید قم نیز به دلیل افزایش قیمت های سال گذشته، 
انصراف داده و با رایزنی سرمایه گذاران جدید، طرح در حال انجام است.

مدیرکل راه و شهرسازی قم با اشاره به این که طول کمربندی جدید قم ۱۱۰ کیلومتر 
است، اضافه کرد: این کمربندی از مسیر تهران به سمت محور قم- سلفچگان و تا انتهای 
حوزه راهجرد احداث می شود و ادامه مسیر تا محور قم- نیزار به طول ۷۵ کیلومتر در مرحله 
نخست انجام خواهد شد. به گفته وی، چهار خطه کردن محور قدیم قم- تهران به طول 
۱۹ کیلومتر در حوزه استان قم در حال انجام است. وی به ساماندهی ورودی های شهر قم 
نیز اشاره و بیان کرد: طرح های مطالعاتی برخی ورودی ها ازجمله 2 کیلومتر ابتدایی محور 

جعفریه و محور کاشان تهیه شده و در اختیار شهرداری قرارگرفته است.
عدم صدور پایان کار راهی برای  جلوگیری از گسترش نمای رومی

صبوری در خصوص استفاده از نمای رومی نیز گفت: با توجه به این که همچنان از این 
نما در احداث ساختمان های شهری استفاده می شود، احتمالا عدم صدور پایان کار باعث 
جلوگیری از این اقدام شود. وی در زمینه واگذاری زمین به مراکز آموزش عالی نیز گفت: 
اگر مشخص شود توان ساخت در زمین هایی که در سال های گذشته برای توسعه آموزش 
عالی در اختیار واحدهای آموزشی قرارگرفته است، وجود ندارد، این زمین ها از واحدهای 
آموزش عالی باز پس گرفته می شود. وی خاطرنشان کرد: درگذشته افرادی که تقاضای 
ساخت مدارس علوم دینی داشتند به اداره کل راه و شهرسازی مراجعه می نمودند، ولی بر 
اساس تفاهم نامه با مرکز مدیریت حوزه علمیه، این مرکز مسئولیت این کار را برعهده گرفته 
است. صبوری افزود: سال گذشته ۱۰8 هکتار زمین در اختیار مرکز مدیریت حوزه علمیه 

گذاشته شده و در حال حاضر متولی واگذاری اراضی حوزه علمیه، این مرکز می باشد.

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم :

ضوابط احیای 315 هکتار از اراضی تاریخی قم در بلاتکلیفی است

مدیرعامل شرکت گازاستان قم گفت : ۹۹.۵ درصد از 
جمعیت شهری و ۹2 درصد از جمعیت روستایی قم از 
نعمت گاز بهره مند هستند که در مجموع شدت نفوذ انرژی 

گاز در این استان ۹4 درصد است. 
علیرضا نصیری  پیش از ظهر دیروز درجمع خبرنگاران  
دارای  استان  این  شهر  حاضر 6  حال  :در  اظهارداشت 
قابلیت  که  روستایی   ۱۵6 از  و  است  گازرسانی  شبکه 
گازرسانی دارد، ۱۳6 روستا از نعمت گاز بهره مند می باشد.
وی  افزود: شرکت گاز استان قم بیش از 4۰۰ هزار مشترک 
دارد که از این تعداد، بخش خانگی با ۳۷4 هزار مشترک، 
بخش تجاری و عمومی با 22 هزار مشترک و صنایع جزء 
و عمده ۳۵۰۰ مشترک از نعمت گاز بهره مند می باشند. 
وی ادامه داد :در حال حاضر حدود 2۰ پیمانکار در سطح 
فعالیت  حال  در  صنعتی  محورهای  و  روستاها  شهرها، 
هستند که در مجموع به طور متوسط حدود ۱۰۰ کیلومتر 
خط تغذیه و شبکه گذاری جدید در سطح استان انجام می 
شود. نصیری  با اشاره به موضوع گازرسانی به روستاهای 
استان قم، بیان کرد: اغلب روستاهای قم گازرسانی شده 
اند و مهم ترین پروژه در حال اجرا، گازرسانی به روستاهای 
دهستان قاهان واقع در بخش خلجستان است که به علت 
حجم کارها و سختی اجرای لوله گذاری با توجه به بافت 
کوهستانی و سنگی بودن منطقه به 6 قسمت تقسیم شده 
و در حال حاضر پنج پیمانکار به طور همزمان در محورهای 
مختلف در حال انجام عملیات اجرایی هستند.  وی ادامه 

داد : گازرسانی حدود 2۰ روستا درحال انجام هست که 
امیدواریم لوله گذاری آن ها در سال جاری تکمیل شود. وی 
با بیان این که گازرسانی به صنایع طی پنج طرح فعال در 
سطح قم دنبال می شود، اضافه کرد: خوشه های مرتبط با 
بخش گازرسانی به صنایع فعال هستند و امیدواریم در پایان 
سال ۹۹ صنایعی که از نعمت گاز بهره مند نیستند به شبکه 
گاز متصل شوند. مدیرعامل شرکت گازاستان قم تصریح 
کرد: در حال حاضر 6۵ درصد صنایع واقع در شهرک ها 
از نعمت گاز بهره مند هستند.  و محور های صنعتی قم 
به گفته وی، سه مجتمع کشت گلخانه ای رزبند، کوثر و 

از مجتمع های فعال بزرگ محسوب  نیز که  قبادبزن قم 
می شوند، از نعمت گاز بهره مند هستند.نصیری در ادامه 
با بیان این که در حال حاضر استان قم پایلوت کشوری 
چند طرح ملی است، بیان کرد: طرح »سامگ« سامانه 
ارتباط مشترکان با گاز از جمله این طرح هاست و بر اساس 
آن تمام فرآیند ها و خدماتی که شرکت گاز ارائه می نماید، 
به دفاتر پیشخوان واگذار شده است. وی افزود: با بهره 
برداری رسمی از این طرح 22 خدمت شرکت گاز در دفاتر 
پیشخوان ارائه خواهد شد و نیازی به مراجعه مشترکان به 

شرکت گاز نیست.

مدیرعامل شرکت گاز  استان قم  اعلام کرد

ضریب نفوذ ۹۴ درصدی گاز در استان  قم

محمد خامه یار*


